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يادداشت- 1

 مقصر مشكلات 
بازار دارو كيست؟

و  كمبوده��ا  ريش��ه   )1
گراني هاي اخير در بازار داور 
چيست؟ پاسخ اين پرسش 
ب��راي آن  دس��ته از اف��راد و 
خانواده هايي كه مريضي در 
خانه دارند يا حيات و ممات 
نزديكان ش��ان ب��ه دارويي 
خاص وابس��ته است، بسيار 
مهم اس��ت. اين دس��ته از خانواده ها با هر خبري در 
خصوص گراني يا كمبود دارو، تن و بدن شان مي لرزد و 
امنيت فكري خود را از دست مي دهند. اما نهاد مسوول 
در اين بحران چه نهادي است؟ به  طور طبيعي در زمان 
بروز هر نوع بحراني در حوزه دارويي كشور، نهادي كه 
بايد توضيح بدهد كه چرا يك چنين شرايطي ايجاد 
شده؟ چرا نظارت هاي لازم براي ارايه خدمات دارويي 
به مردم صورت نگرفته؟ چرا قبلا در خصوص واردات 
دارو يا تامين مواد اوليه شركت هاي دارويي برنامه ريزي 
نشده؟ و ده ها چراي ديگر، وزارت بهداشت است. اين 
وزارت بهداش��ت و معاونت سازمان غذا و داروست كه 
بايد در خصوص چرايي بروز اين مشكلات اطلاع رساني 
كند. ضمن اينكه نمي ت��وان از نقش نهادهاي ناظر و 
تصميم س��از مانند مجلس نيز غافل شد. بخش قابل 

توجهي از مشكلات به اقتصاد سلامت بازمي گردد. 
2( به عنوان فعال حوزه س��لامت كشور كه از نزديك 
با مش��كلات مردم در اين عرص��ه مواجهم، معتقدم 
بخش قابل توجهي از مشكلات دارويي كشور برآمده 
از ساختار سياستگذاري در كشور است. بدون ترديد 
در صورتي كه مس��وولان اجرايي و تقنيني كشور از 
قب��ل برنامه ريزي هاي لازم را ص��ورت مي دادند يك 
چنين مش��كلاتي ظهور و بروز نداش��تند )يا حداقل 
كمتر داش��تند( زماني كه بحث تخصيص ارز و ساير 
نيازمندي هاي حوزه س��لامت مطرح ش��د، بسياري 
از تحليلگران ي��ك چنين مش��كلاتي را پيش بيني 
مي كردن��د، اما توجهي به هش��دارها نش��د. تنها در 
ش��هر اصفهان كه محل س��كونت من اس��ت، شاهد 
ناهماهنگي هاي فراواني در حوزه دارو و درمان هستيم 
و دانش��گاه علوم پزشكي و س��اير نهادهاي مسوول 
نتوانسته اند خدمات دارويي مورد نياز مردم را تامين 
كنند. اين در حالي است كه ما در دوره ابزارهاي نوين 
ارتباطي و اينترنت قرار داريم و س��ازمان غذا و دارو به 
راحتي با ايجاد يك سامانه مي تواند ورودي و خروجي 

دارو به كشور و حجم توليد را زير نظر بگيرد.
3( يكي از مشكلات جدي در حوزه دارو )به  طور خاص( 
و بخش درمان و سلامت )به  طور عام( عدم به كارگيري 
تخصص و شايستگي است. افرادي در اين حوزه ها به كار 
گماشته مي شوند كه اغلب يا تخصص لازم را نداشته 
يا اينكه انگيزه كافي براي فعاليت در حوزه س��لامت 
را ندارند. ضمن اينكه دايره مديران كش��ور در حوزه 
سلامت بسيار محدود است. فردي در يك دولت سمت 
خاصي را دارد، بعد به علت سوءمديريت بركنار مي شود، 
بعد همين فرد در جايگاه مهم ديگري در حوزه درمان، 
دارو و س��لامت به كار گماشته مي شود. اين در حالي 
اس��ت كه ايران در بخش پزشكي، داروسازي و در كل 
سلامت يكي از كشورهاي غني است. بايد ديد چرا از 
اين ظرفيت ها براي كاهش آلام مردم و مهار كمبودها 

استفاده نمي شود؟
4( يكي ديگر از مشكلات حوزه دارو و درمان به وجود 
يك مافياي قوي باز مي گردد. كافي است تحليلگران 
و جس��ت وجو كنندگان نگاهي به مديران اين بخش 
و مديران ش��ركت هاي دارويي بيندازن��د تا متوجه 
ش��وند چه تضاد منافعي در اين بخ��ش وجود دارد و 
چه ذي نفعاني اين بازار را تحت كنترل دارند. شخصا 
وجود مافيا در بازار دارويي ايران را تاييد مي كنم. اين 
مافيا در برخي برهه ه��ا تلاش مي كنند عرضه دارو را 
محدود كنند تا در مرحله بعد بتوانند قيمت هاي مورد 
نظر خود را بقبولانند. حتي در برخي برهه ها براي به 
كرسي نشاندن حرف خود با تنبيه مديري كه از تصميم 
آنها سرپيچي كرده، اختلالاتي در بازار دارويي ايجاد 
مي كنند تا تس��لط خود را نشان بدهند. مقابله با اين 
مافيا يكي از وظايف جدي مس��وولان است كه به آن 

توجهي نمي شود.
5( مهم تري��ن بخش از مش��كلات اين ح��وزه اما به 
تصميم س��ازي هاي اشتباه مس��وولان بازمي گردد. 
مسوولاني كه توانايي استفاده از ظرفيت هاي ارتباطي 
نوين را ندارند و نمي توانند امنيت م��ردم را در حوزه 
دارو تامين كنند. زمان��ي كه ارز ترجيحي دارو حذف 
شد يا زماني كه مي بايست براي توليد يا واردات دارو 
برنامه ريزي مي شد، تدبير لازم صورت نگرفت تا كار 
به جايي بكش��د كه بس��ياري از مرد براي تهيه اقلام 
دارويي حياتي مورد نياز خود با مش��كلات عديده اي 

مواجه شوند.

محمد علي باقري

فعالان بازار: خودروسازان اجازه نمي دهند خودرويي زير نرخ توليد آنها در بازار عرضه شود!

مونتاژي هاي ميلياردي!

يادداشت-4يادداشت-3يادداشت-2

 آدرس اشتباه 
آقاي وزير

 بورس 
پا به پاي معضلات

 بي توجهي 
به عدم تفاهم ميان نسل ها

1- احس��ان خاندوزي، وزير 
اقتص��اد دي��روز در مراس��م 
رونمايي از نخستين صندوق 
س��رمايه گذاري ام��لاك و 
مس��تغلات گفته، »بيش از 
يك سوم هزينه هاي خانوار به 
هزينه هاي مسكن برمي گردد 
و مسكن در سبد خانوار هزينه 
بسيار بالايي دارد. از سوي ديگر در سال هاي گذشته در 
بخش عرضه مسكن دچار مشكل بوديم و همين فاصله 
زياد به دسترسي مسكن باعث شد ريسك شوك هاي 
قيمتي به راحتي به خانوار اصابت كند.« خاندوزي در 
حالي هزينه سرس��ام آور مسكن در س��بد خانوار را به 
»يك سوم« )بخوانيد 33 درصد( تقليل داده است كه 
بنا به گفته ساير مسوولان دولتي و از جمله رييس مركز 
پژوهش هاي مجلس، »سهم مسكن در سبد هزينه هاي 
مصرفي خانوارهاي ايراني به رقم بي سابقه 70 درصد 
رسيده است.« به گفته بابك نگاهداري، رييس مركز 
پژوهش هاي مجلس »ميانگين اين شاخص در جهان 
18 درصد بوده و در دامنه نوس��انات حدودا 15 تا 25 

درصد است.«
2- خان��دوزي همچنين در حالي از مش��كل كمبود 
»عرضه مسكن« طي سال هاي گذشته سخن به ميان 
آورده است كه از سويي، حدود 5 ميليون واحد مسكوني 
خالي و اقامتگاه دوم در كشور وجود دارد و از سوي ديگر، 
حدود 40 درصد از جمعيت كش��ور مس��تاجر يا فاقد 
مسكن ملكي هستند. بي ترديد، اين شكاف، نام و عنواني 
جز »نابرابري در ثروت« ندارد. شكافي كه حاصل 5 دهه 
تورم دو رقمي مزمن است. تورمي كه بخش بزرگي از آن 

معلول كسري بودجه مزمن طي دوره يادشده است. 
3- در چني��ن ش��رايطي، اگ��ر چه عدم اط��لاع وزير 
»اقتصاد« از وضعيت هزينه هاي خانوار سئوال برانگيز 
اس��ت، اما ارتباط دادن بحران مس��كن ب��ه »كمبود 
عرضه« شگفت آورتر است. اول اينكه بيماري هلندي 
اقتصاد اي��ران و پيامدهاي آن ط��ي دهه هاي اخير بر 
اقتصادخوانده هاي وطني و فعالان اقتصادي پوشيده 
نيس��ت. در اين بيماري، با اوج گرفتن تورم، از سويي 
قيمت ملك همانند ساير كالاها دچار جهش مي شود 
و از س��وي ديگر، مسكن به عنوان يك كالاي غيرقابل 
تجارت، همچون آهن ربايي قوي بخش قابل توجهي از 
ادامه در صفحه 8 نقدينگي كشور را... 

خاصيت بازار س��هام فراز و 
فرود ه��اي هميش��گي و به 
صورت رون��دي قرار گرفتن 
در موقعيت جذابيت و عدم 
جذابيت است. »پي بر  اي« 
فروارد بازار س��هام، با توجه 
ب��ه ريزش هاي چن��د وقت 
گذشته و مدتي كه در روند 
نزول��ي قرار داش��ت با همراهي س��وددهي مطلوب 
شركت ها بسيار جذاب شده است. حمايت دولت از 
بازار سهام در كنار سقف زني در بازار هاي موازي، روند 
ورود نقدينگي و اقبال سرمايه گذاران به بورس را در 
اين هفته افزايش داد و محتمل است از نظر تكنيكالي 
بازار سهام كانالي بالاتري را فتح و رشد كند. اقتصاد 
جهاني در روند بازار سهام كش��ور تاثير دارد چراكه 
۶4 تا ۶5 درصد از بازار سهام دلاري شناخته مي شود 
و با مباح��ث صادراتي و كاموديت��ي جهاني مرتبط 
اس��ت. با توجه به تحولات كش��ور چين براي روند 
قيمت كاموديتي ها به طور خ��اص كاموديتي هايي 
ك��ه در روز هاي اخير افت قيم��ت را تجربه كرده اند 
يا از منظر طرح هاي توس��عه اي، خاص محس��وب 
مي شوند، صعودي را متصور نيستم. در شرايط فعلي 
بازار سرمايه هم بيشتر متاثر از گروه پتروپالايشي و 
خودرويي بوده و اين گروه هاي بازار سهام توانسته اند 

تا حدودي در صعودي شدن بازار تاثيرگذار باشند.
درباره قرنطينه كرونايي در كش��ور چين بايد گفت 
كه هفته قبل خبر لغو آن منتشر و بعد از مدت كمي 
تكذيب ش��د. البته قرنطينه و كرون��ا صفر در چين 
جوسازي سياسي اس��ت، اين موضوع به نظر نوعي 
دفاع در مقابل سقوط بازار مسكن در اين كشور است. 
تورم در سطح جهاني رو به افزايش است، با توجه به 
مباحثي كه كش��ور ها در زمينه ايج��اد نقدينگي و 
گشايش ها در زمينه كرونا درگير آن هستند، محتمل 
بود كه تورم 2 رقمي شود. البته بانك هاي مركزي از 
طريق افزايش نرخ بهره و ديگر سياس��ت هاي پولي 
بانكي به دنبال كنترل تورم بودند، ولي موفق نشدند 
تاجايي كه نرخ بهره در امريكا افزايش قابل توجهي 
را تجربه كرده اس��ت، حتي اروپا تورم هاي بيش از 5 
درصد را هم تجربه كرده، ولي تورم همچنان 2 رقمي 
باقي مانده است. از طرفي تا روند رشد جهاني به روال 
ادامه در صفحه 8 خود بازنگردد شاهد رونق و... 

يكي از دلايل اصلي شكل گيري 
ح��وادث اخير در كش��ور عدم 
توجه به زمينه هاي شكل گيري 
اين رفتارهاس��ت. مساله اي كه 
اگر مورد توجه دولتمردان قرار 
مي گرفت امروز ش��اهد چنين 
اتفاقاتي نبوديم. مساله اين است 
كه ما به مساله عدم تفاهم ميان 
نسل ها توجه كافي نداشته ايم. اين مساله نه تنها در دولت 
كه در درون خانواده ها هم بس��يار مش��كل ساز شده است. 
در حال حاضر تفاوت نس��ل بسيار كاهش يافته، يعني اگر 
در س��ال هاي نه چندان دور اين تفاوت نسل 15 يا 20 سال 
بود امروز به 5 سال كاهش يافته و اين مساله نياز به بررسي 
و برنامه ريزي دارد. متاسفانه در تمام اين سال ها دولت ها از 
مسائل اجتماعي و آسيب هايي كه در آن وجود دارد، غفلت 
كرده اند. مساله اينجاس��ت كه از منظر علم رفتارشناسي 
مي توان گفت نسل ها به سه شكل در رابطه با يكديگر قرار 
دارند و كنشگري مي كنند. 1. »تقابل نسل ها«، كه در اين 
مدل والدين و فرزندان با يكديگر در تقابل هستند اما مسائل 
اجتماعي و فرهنگ��ي و ژنتيك، باعث جلوگي��ري از وقوع 
اصطكاك و درگيري هاي شديد ميان آنها مي شود. 2. »تعامل 
نس��ل ها«، كه در اين مدل نسل ها با يكديگر داراي تعامل و 
توافق بوده چراكه از ابتداي ارتباط آنها، اساسِ كار بر گفت وگو 
و مفاهمه بوده است و رفع اشكالات و نواقصِ متقابل يكي از 
اولويت هاي اساسي قلمداد مي شود. در اينگونه ارتباط، رابطه 
ميان اعضاي خانواده صرفا در قالب رابطه والدين و فرزندان 
خلاصه نمي ش��ود بلكه رابطه، ش��كل و قالب دو دوست را 
دارد كه طرفين، اش��كالات و برخي اصطكاك ها در روابط 
متقابل شان را به نحوي فعال و هدفمند حل و فصل مي كنند. 
3. »تعارض نس��ل ها«، كه بدترين ش��كل ارتباط رفتاري 
نسل هاي جديد با والدين است. اين بدان معناست كه والدين 
و فرزندان دائما در اصطكاك به سر مي برند و با كوچك ترين 
جرقه دچار درگيري و تضادهاي رفتاري ش��ده و عوارضي 
نظير ترك خانه و مدرسه و ترك تحصيل از جمله مهم ترين 
نمودهاي اين تعارض به ويژه در سن بلوغ فرزندان مي باشد. 
حداقل مي توان گفت كه انعكاس ارتباطات نسلي با يكديگر در 
قالب اعتراضات روزهاي اخير را نمي توان در چهارچوب هاي 
تعاملي جست وجو كرد. موضوعي كه نوعي انشقاق نسلي و 
اوج گيري نمودهاي تضاد و تعارض نسلي در شرايط كنوني 
در قالب اعتراضات و اغتشاشات اخير كشورمان را سبب شده 
است. بايد قبول كنيم كه متاسفانه هم والدين و هم نهادهاي 

تربيتي و آموزشي در كشورمان، تا حد زيادي از ارايه آموزش 
درست به نوجوانان و جوانان و تعامل منطقي با آنها غفلت به 
خرج داده اند و در عوض آنها را به دست اينترنت و شبكه هاي 
اجتماعي سپرده اند. در اين فضا دشمن هر چه خواسته به 
خوردِ فرزندان ما داده اس��ت. موضوعي كه نمودهاي عيني 
خود را در سال هاي اخير در نوع پوشش و رفتار و حتي صحبت 
كردن نوجوانان و جوانان ايراني نشان داده است. مساله اي كه 
اساسا اين نس��ل ها را از نسل هاي قبل تر از خودشان به نحو 
قابل توجهي متمايز ساخته است. مساله اينجاست كه حتي 
در بين برخي نسل ها اين مش��كل وجود دارد كه آنها زبان 
يكديگر را نيز متوجه نمي شوند. در چنين شرايطي رسانه ها 
بايد به مساله رفتاري بسيار توجه داشته باشند، بايد شرايط 
به گونه اي باشد كه بتوانند جوانان را جذب كنند، اما متاسفانه 
دافعه رسانه هاي ملي بيشتر از جاذبه آنهاست و همين مساله 
باعث مي شود تا جوانان براي پيدا كردن راه زندگي خود به 
رسانه هاي ديگر روي بياورند، همين مساله هم باعث بروز 
تضادها و تعارض ها در جامعه مي شود. تضادهاي آشكار شده 
امروز به ويژه در ميان نسل هاي جديد كه نشانه هاي خود را 
در جريان اعتراضات جاري نشان مي دهد، تا حد زيادي ريشه 
در كم كاري هاي خانواده ها و دولت )به ويژه نهادهاي آموزشي 
و تربيتي آن( دارد. چراكه آنها به نحوي فعال و سازنده به فكر 
تفريح و سرگرمي نسل هاي جديد نبوده اند و صرفا اين طيف 
نسلي را به سمت و فضاي سوق داده اند كه مطلوب دشمنان 
كشورمان بوده و اساسا ميدان بازي آنها بوده است. در اين فضا 
نبايد فراموش كرد كه ترويج برخي تفريحات و سرگرمي هاي 
لاكچري و پُرهزينه نيز از عهده بسياري از خانواده هاي ايراني 
برنيامده و همين موضوع نس��ل هاي جديد را منزوي و به 
سمت افسردگي كشانده است. در اين چهارچوب، شاهد آن 
بوده ايم كه در سال هاي اخير ميزان گرايش نسل هاي جديد 
به مواد مخدر، مش��روبات الكلي و مواد مخدرِ جديد نظير 
»گُل« كه دسترس��ي به آنها راحت هم است، در طيف هاي 
نسلي جديد مشاهده مي شود. اين مسائل آنقدر ارزان و فراوان 
هستند كه نوجوانان و جوانان با پول توجيبي خود مي توانند 
آنها را تهيه كنند. بنابراين دولت اين مرتبه بايد از نهادهاي 
آموزشي و نخبگان دلسوز بخواهد كه كنار نرفته و در ميدان 
مانده و مشكلات جاري را حلاجي كنند و راه حل هاي عملي 
و كاربردي را ارايه كنند. در غير اين صورت، با نش��ان دادن 
غفلت هاي بيشتر، كشور در ادامه راه با مشكلات گسترده تري 
رو به رو خواهد ش��د. نبايد فراموش كرد كه دش��من براي 
نسل هاي جديد ما خواب ها و تداركات زيادي را ديده و انفعال 
در اين جبهه مي تواند ضربات جدي را به كشورمان وارد آورد.

مجيد ابهريحميدرضا جيهانيمجيد اعزازي

 زاكاني: ساختمان هاي ناايمن را معرفي كنيم
كسي در شهر نمي ماند!

 از بسته جديد ارزي 
تا مداخله همه جانبه براي تعادل بازار

 »تعادل« از مشكلات مردم
 در بازار دارويي كشور گزارش مي دهد

 حمايت پنهان 
از ساختمان هاي ناپايدار
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 زماني براي عبور 
از نسخه كره اي

 پشت پرده 
كمبود و گراني دارو

در ادامه جوابيه هاي 
 پرتعداد دولت 
 بانك مركزي 

به گزارش ديروز 
 »تعادل« 

واكنش نشان داد

در اين ايام روزنامه »تعادل« به طور  روزانه مش��غول 
انتش��ار جوابيه هاي گوناگون دستگاه هاي مختلف 
دولتي اس��ت. بانك مركزي در سلسله جوابيه هاي 
ارسالي نسبت به گزارش منتشرشده در شماره ديروز 
روزنامه با تيت��ر »ثبات در عصر بي قراري اقتصادي« 
واكنش نشان داده است كه در پي مي آيد. البته  منتظر 
جوابيه هاي دستگاه هاي اقتصادي ديگر دولت به اين 

گزارش هستيم.

مديرمسوول محترم روزنامه تعادل
با سلام 

احتراما به اطلاع مي رس��اند، روزنامه تعادل با انتشار 
گزارش��ي در تاري��خ 19   /08   /1401 با عنوان »ثبات 
در عصر بي قراري اقتصادي« ش��بهاتي در خصوص 
عملكرد اقتصادي دولت سيزدهم مطرح كرده است. 
در پاسخ به اين گزارش توضيحاتي به شرح ذيل ارايه 
مي گردد كه در راس��تاي تنوير افكار عمومي و طبق 
قانون مطبوعات مي بايست در آن روزنامه در همان 

صفحه و اندازه قلم منتشر شود.

  هماهنگي كامل سياست گذاري مالي 
و سياست گذاري پولي

دولت سيزدهم از آغاز فعاليت خود و بدون توجه به 
تجربه تلخ اجراي سياست هاي دستوري سال هاي 
گذش��ته، خود را متعهد و ملزم ب��ه رعايت انضباط 
مالي و مديريت هزينه ها و كسب درآمدهاي پايدار 
نموده اس��ت. كنترل تورم را با توجه به آثار وخيمي 
كه در دهه گذش��ته داشته اس��ت به عنوان يكي از 
اولويت ه��اي جدي خ��ود مطرح و م��ورد پيگيري 
ق��رار داد. در اين زمينه مجموعه اي از سياس��ت ها 
و اقدامات در حوزه هاي مختلف براي شناس��ايي و 
كنترل عوامل موثر بر تورم تدوين و مورد پيگيري و 
اقدام قرار گرفت كه كنترل رشد 12 ماهه نقدينگي 
و كاهش تورم، نمونه هايي از اين اقدامات مي باشد.  
ساير اقدامات لازم نيز در حوزه هايي مانند برقراري 
توازن بودجه دولت و كاهش كسري بودجه با مديريت 
همزمان هزينه ها و درآمدها، ثبات بخشي به بازار ارز، 
اصلاح نظام بانكي و كاهش ناترازي بانك ها، مديريت 
انتظارات تورمي و تقويت بخش توليد و عرضه كالاها 
و خدمات در كش��ور مورد توجه و اهتمام دولت قرار 

داشته است. 

  ثبات بخشي به بازار ارز
بانك مركزي به عنوان بازارس��از در همه بازارهاي ارز 
حض��ور و مداخله دارد تا بازار به س��مت تعادل پيش 
ب��رود و با س��از و كارهاي پيش بيني ش��ده، آرامش و 
ثبات را در بازار ارز شاهد باشيم. با تداوم سياست هاي 
بانك مركزي براي تعادل بخش��ي به بازار، عرضه ارز 
صادركنندگان همواره بيش از تقاضا بوده به گونه اي كه 
روز 18 آبان از مجموع عرضه ارز معادل يك ميليارد و 
20 ميليون دلار در سامانه نيما فقط 222 ميليون دلار 
ادامه در صفحه 3 مشتري داشت و معامله شد.  

روند 
مداوم 
كاهش 

رشد 
نقدينگي

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 
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زه�را س�ليماني|7ماه پيش بود كه حسين راغفر در 
جري��ان گفت وگويي كه ب��ا رس��انه ها )از جمله تعادل( 
داشت در جريان بررسي تحليلي برخي مشكلات نظام 
تصميم سازي كشور به زمينه هاي بروز مشكل كمبود دارو 
در كشورمان در كنار مسائلي چون افزايش نرخ ارز، افزايش 
فقر، بروز آس��يب هاي اجتماعي و... اش��اره كرد. راغفر و 
بسياري از تحليلگران معتقد بودند نظام تصميم سازي هاي 
اقتصادي كشور )مجلس و دولت( به گونه اي است كه بروز 
اين مشكلات را ناگريز مي كند. ظاهرا آينده اي كه بسياري 
از تحليلگران اقتصادي به آن اشاره مي كردند، امروز از راه 
رسيده است كه بازارهاي دارويي كشورمان با تكانه هاي 

متعدد مواجه شده اند. 
در آن بره��ه راغفر معتقد بود ت��لاش دولت براي حذف 
ارز مورد نياز ش��ركت هاي دارويي )700ميليون دلار در 
قالب حذف ارز ترجيحي( در حالت خوش بينانه قيمت 
دارو را تا چند برابر افزايش مي دهد و در حالت واقع بينانه 
باعث كمبود ش��ديد دارو در كشور مي ش��ود. اما وزارت 
بهداش��ت در مواجهه ب��ا اين انتقادات حس��ين راغفر و 
بسياري از كارشناس��ان ديگر به همان روش هميشگي 
پناه برده و اعلام كرد اين دسته از كارشناسان منافعي در 
شركت هاي داروساز داخلي دارند و به اين دليل است كه 
انتقاد مي كنند! اما روزها از پي هم سپري شدند و نهايتا 
مشخص شد كه سرانجام چش��م اندازي كه تحليلگران 
از وقوع آن نگران بودند از راه رس��يده است. در اين ميان 
مسوولان نظارتي بايد بررسي كنند چه افراد و جرياناتي 
بدون توجه به هش��دارهاي صاحب نظ��ران اقتصادي و 
بخش درمان كش��ور شرايطي را ايجاد كرده اند كه مردم 
براي تهيه داروهاي مورد نياز خود با مشكلات عديده اي 
مواجه شوند؟ بررسي هاي تحليلي از شهرها و استان هاي 
مختلف نشان مي دهد كه ليست بلند بالايي از داروهاي 
مورد ني��از داروخانه ها و بيماران در بازار رس��مي وجود 
ندارد و خانواده ها براي تهيه اين داروها بايد به بازار سياه 

مراجعه كنند.

   زماني براي نشنيدن تذكارها
حسين بيگلري، مس��وول انجمن بيماران خاص استان 
كرمانش��اه يكي از چهره هايي است كه در خصوص اين 
كمبودها صحبت مي كند و از كمبود ۳۵ داروي بيماران 
خاص خب��ر مي دهد. زماني ك��ه از بيگلري در خصوص 
چرايي اين كمبودها طرح پرس��ش مي شود، مي گويد: 
»علت اصلي گراني و كمب��ود اين داروها عدم تخصيص 
ارز از س��وي دولت است.«در واقع حس��ين بيگلري در 
21آبان ماه 1401 از همان مشكلي صحبت مي كند كه 
حسين راغفر و بس��ياري ديگر از كارشناسان در دي ماه 
س��ال 1400 نسبت به وقوع آن هش��دار داده بودند، اما 
مسوولان وزارت بهداشت توجهي به آن نكردند. بيگلري 
در ادامه مي گويد: »افزايش قيمت دارو مشكلات زيادي 
براي بيماران خصوصاً بيماران خاص ايجاد كرده است. 
بسياري از كارشناسان و صاحب نظران از ابتدا با حذف ارز 
دولتي در تامين دارو هاي داخلي و خارجي مخالف بودند 
و پيش بيني مي شد كه اين امر باعث افزايش قيمت دارو 
شود ولي متاسفانه به اين هشدارها توجهي نشد و در حال 
حاضر شاهد آن هس��تيم كه اين گراني دارو باعث شده 
است مشكلات زيادي براي مردم خصوصا بيماران ايجاد 
ش��ود.« وي افزود: »افزايش بيماري، مشكل تامين مواد 
اوليه يا نقص موقت در توليد از ديگر موارد مورد اشاره در 
خصوص كمبود داروها است كه مشكلات بيماران خاص 
و صعب العلاج را دو چندان كرده است. علت افزايش قيمت 
داروهاي خارجي نيز به دليل اولويت تخصيص ارز به مواد 
اوليه داروهاي ايراني اس��ت و همين امر باعث ش��ده كه 
قيمت داروهاي خارجي نيز افزايش سرسام آوري داشته 

باشد. شاهد آن هستيم كه برخي داروهاي داخلي هم با 
افزايش قيمت روبرو ش��ده است و علت آن را مي توان در 
اين دانست كه وزارت بهداشت اعلام كرده است كه 100 
قلم دارو از دريافت ارز دولتي محروم هستند و قطعا اين امر 

باعث افزايش قيمت اين داروها شده است .«

  سرگرداني مردم در داروخانه ها
»آقا هرچقدر مي گردم، شربت آنتي بيوتيك نسخه بچه ام 
پيدا نمي شه...« اين عباراتي است كه مادري كه به قول 
خودش داروخانه هاي شهر كرج را زير پا گذاشته تا داروي 
مورد نياز فرزندش را تهيه كند به زبان مي آورد. مادري كه 
خودش را ميترا حسيني معرفي مي كند و هرچند حال 
و حوصله صحبت با هيچ بني بش��ري را ندارد، اما زماني 
كه متوجه مي شود مش��غول تهيه گزارشي در خصوص 
كمبود دارو هستم، حاضر مي شود با من درددل كند و از 
مصائبش براي تهيه دارو بگويد. ميترا معتقد است انعكاس 
حرف هايش ممكن است، صداي خانواده هاي دردمند را 
به گوش مسوولي برساند و معادله كمبود دارو را در كشور 
حل و فصل كند. او مي گويد: » خدا رو شكر نياز من مقطعي 
و موردي است، نهايتا دارويم را از بازار با چند برابر قيمت 
پيدا مي كنم، اما مادري كه فرزندي با بيماري خاص در 
خانه دارد و اين داروها در حكم آب حيات براي فرزندش 
است، چه بايد بكند؟« او به يكي از اقوامش اشاره مي كند 
كه فرزندش دچار هموفيلي از نوع حاد است و اين روزها 

مدام در استرس تهيه داروي فرزندش زجر مي كشد. 
در مدت زمان نيم ساعته اي كه در داروخانه حضور دارم، 
تعداد زي��ادي از مراجعه كنن��دگان، متقاضي داروهاي 
متفاوتي هستند كه اغلب با پاسخ منفي متصدي داروخانه 
مواجه مي ش��وند. برخ��ي از آنها با توجه به گس��ترش 
آنفلوآنزاي فصل سرد سال نيازمند آنتي بيوتيك هستند. 
يك نفر براي تهيه داروي فرزندش كه مبتلا به آسم شده 
برگه اي در دس��ت دارد كه به متصدي داروخانه نش��ان 
مي دهد و با پاسخ منفي او مواجه مي شود. موضوع زماني 
برايم عجيب مي شود كه برخي ويتامين ها و قرص هاي 
تقويتي خارجي نيز در داورخانه ها موجود نيستند. وقتي 
از ميترا مي پرسم كه نياز دارويي فرزندش را چگونه تامين 

مي كند، مي گويد، از طريق بازار سياه!

  راهي بازار سياه شويد
اما زماني كه دارويي در داروخانه موجود نباشد، آيا راهي 
براي تهيه آن وجود ندارد؟ پاسخ اين پرسش در اقتصاد 
زيرزمين��ي ايران منفي اس��ت،  چرا كه در زير پوس��ت 
ش��هرهاي ايران هر قل��م كالا يا به ق��ول دلالان متاعي 
را مي توان پيدا ك��رد. نماد بازار س��ياه دارويي در ايران، 

ناصرخسروي معروف است؛ بازاري كه هرچند نام يكي از 
شعراي فرهيخته ايران بر بلنداي آن نقش بسته اما هيچ 
نسبتي با فرهنگ و ادب و مهرباني را در آن نمي توان ديد. 
زماني كه فردي وارد بازار ناصرخسرو مي شود، جماعتي 
از دلالان مدام از او درباره نيازش مي پرسند. ناصرخسرو 
بازار جذابي است كه در آن انواع و اقسام داروهاي كمياب 
و ناي��اب را مي توان يافت. اما عجيب ترين عباراتي كه در 
زمان حضور در اين بازار به گوشم رسيد، پرسشي بود كه 
يكي از دلالان در هوا پراند و گفت: »مي خواي كليه ات رو 
بفروشي؟ خريدارم!« برخي ديگر از دلالان همزماني كه 
ديدند در برابر پرزنت دارويي آنها واكنشي نشان نمي دهم، 
چشمي نازك كردند و به همقطاران شان گفتند،: »مامور 
است، مراقب باشيد.« انواع داروهاي كمياب از انسولين 
گرفته تا پانس��مان بيماران پروانه اي و از داروهاي ناياب 
س��رطان خون گرفته تا تجهيزات آزمايش��گاهي و... در 

انبارهاي پنهان اين بازار مكاره موجود است. 
بر اساس اعلام منابع رسمي بيش از 2۵ درصد داروهاي 
وارداتي كشور راهي ناصرخس��رو و ساير بازارهاي سياه 
مي شوند. اما آمارهاي رس��مي اين اعداد و ارقام را حتي 
بالاي ۵0 درصد ني��ز اعلام مي كنند. زماني كه با يكي از 
دلال ها به اس��م اصغر سر صحبت را باز كردم و گفتم كه 
خبرنگار هستم و در خصوص چرايي گراني و كمبود دارو، 
گزارش تهيه مي كنم، گف��ت: »اقتصاد زيرزميني اصلا 
چيز بدي نيست. همين ناصرخسرو اگر در زمان تحريم ها 
نبود، ميدوني چند نفر آدم تلف مي شدند؟ چقدر بيمار از 
بين مي رفتن و خانواده ها داغدار مي شدن؟ نون ما حلاله 
داداش.« از او مي پرس��م كه داروهاي م��ورد نيازتان را از 
كجا تهيه مي كنيد؟ گفت: »هر بازاري صاحب داره؛ بازار 
دارو هم تو ايران صاحاب داره. ما آدماي اين اربابا هستيم. 
اغلبش��ون هم كله گنده اند و خرشون ميره...« اصغر اين 
صحبت ها را مي زند و بعد با ديدن يك مش��تري تازه مرا 
رها مي كند و به سمت فرد تازه از گرد راه رسيده مي رود.

بخش قاب��ل توجهي از واقعيت در پ��س اظهارات اصغر 
دلال نهفته است. ش��بكه مافياي دارو، شايد مهم ترين 
حلقه مفقوده اين بازار باشد. شبكه اي كه قادر است بخش 
قابل توجه��ي از داروهاي توليد داخل و وارد ش��ده را به 
جاي شبكه هاي رسمي وارد اين شبكه زيرزميني كند و 

سودهاي كلاني به جيب برند.

  گفتيم؛ توجهي نكردند
يكي از نهادهاي مسوول در اين زمينه بدون ترديد مجلس 
است، مسعود پزش��كيان در خصوص مشكلات دارويي 
كش��ور طي روزهاي اخير مي گويد: قبل از سال جديد، 
اين مبحث را در رسانه ها مطرح كرده بودم و گفتم نه تنها 

سرم، بلكه در خصوص دارو هاي ديگر نيز كمبود خواهيم 
داش��ت. آن زمان صداوس��يما به بنده گفت سياه نمايي 
مي كني كه در پاس��خ گفتم ش��ش ماه ديگر مشخص 
مي شود. از ابتدا مشخص بود كه اين اتفاق خواهد افتاد، 
به اين دلي��ل كه توليدكننده ه��اي دارو با ارز ترجيحي 
مواد اوليه مي خريدند، اما وقتي ارز ترجيحي حذف شد، 
توليدكننده هاي دارو بايد با ارز 20 الي ۳0 هزار توماني يا 
همان ارز ب��ازاري، مواد اوليه دارو را مي خريدند. نماينده 
تبريز مي گويد: توليدكننده ه��اي دارو، مقدار پولي كه 
داشتند، يك چهارم مقداري بود كه مي توانستند ماده اوليه 
بخرند، در نتيجه آنها با همان پولي كه داشتند، مواد اوليه را 
خريدند؛ اما اين مواد يك چهارم نياز جامعه را مي توانست 
جوابگو باشد. عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس 
در پاسخ به اين سوال كه آيا مسوولان پيش بيني نكرده 
بودند كه با حذف ارز ترجيحي ممكن است چنين اتفاقي 
بيفتد تا اقدامات لازم را انجام بدهند، گفت: اين سوال را 
بايد از كساني پرسيد كه گفتند مشكلي ايجاد نمي شود. 
اگر هم��ان زمان اين پول را به توليدكنن��ده داده بودند، 
لازم نب��ود دارو وارد كنند. اگر يك چهارم همين مبلغ را 
ب��ه توليدكننده ها مي پرداختند، آنه��ا كار خود را انجام 
مي دادند، حتي مي توانس��تند به توليدكننده ها قرض 
يا ريال در گ��ردش بدهند و بعد بازپس بگيرند. اما اجازه 
مي دادند با اين پول ماده اوليه بخرند. پس از آزادسازي ارز 
بايد پيش بيني مي شد توليدكننده اي كه پول ندارد، چه 
كار كند و بيماري كه بايد دارو بخرد و قيمت بالا اس��ت، 
چه رويكردي را بايد در پيش بگيرد؟ از س��وي ديگر اگر 
ما را تحريم كردند بايد چه كاري انجام بدهيم؟ كس��ي 
كه مي خواهد فضا را مديريت كن��د، بايد همه عوامل را 
مي سنجيد و س��پس تصميم مي گرفت و اجراي اشتباه 
تصميم درس��ت در نتيجه مي ش��ود وضعي كه در حال 

حاضر وجود دارد.

  س�وال نمايندگان از وزير بهداش�ت درباره 
گراني و كمبود دارو

در شرايطي كه دامنه كمبود و گراني دارو، هر روز زواياي 
پيچيده تري پيدا مي كند، يك عضو هيات رييسه مجلس 
س��والات عده اي نمايندگان از وزير بهداشت و درمان را 
در خصوص علت طولاني بودن شيفت كاري دستياران 
پزشكي و دليل عدم حمايت از سازمان غذا و دارو درباره 
واكسن را اعلام وصول كرد.  بر اساس اعلام هيات رييسه 
مجلس، دو سوال ملي رمضانعلي سنگدويني، نماينده 
م��ردم گ��رگان و تعداد ديگ��ري از نماين��دگان از وزير 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي درباره علت تعديل 
كادر بيمارس��تاني، عدم تمديد طرح پرستاران، كمبود 
داروي بيم��اران خاص، عدم نظارت بر افزايش ش��ديد 
قيمت دارو اعلام وصول ش��ده و قرار است وزير بهداشت 
براي پاسخگويي در اين زمينه راهي بهارستان شود. بايد 
ديد، نهايتا خواهند توانست پاسخي براي ابهامات فراوان 
پيش روي بازار داروي كشور و بخش سلامت بيابند يا نه؟ 
بدون ترديد يكي از مهم ترين پرسش ها از وزير بهداشت، 
چرايي بي توجهي به هشدارهاي كارشناساني است كه 
ماه ها قبل بروز يك چنين شرايط خطرناكي را پيش بيني 
كرده بودند اما توجهي به آن نشد. بسياري از كارشناسان 
معتقدند يكي از ريش��ه هاي اصلي بروز بحران اخير در 
نظام تصميم س��ازي هاي وزارت بهداشت نهفته است. 
وزارتخانه اي كه در آن طرح داروياري اجرايي مي شود كه 
به اعتقاد تحليلگران و نمايندگان مجلس نه تنها فايده اي 
نداشته، بلكه باعث بروز ناهماهنگي هاي فراواني نيز شده 
اس��ت. عين اللهي اما در واكنش به اي��ن انتقادات ديروز 
اعلام كرد كه حتي اگر طرح دارويار هم شكست بخورد، 

او تقصيري ندارد!
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روسيه از خرسون
عقب نشيني كرد

پس از آنكه وزارت دفاع روس��يه اعلام كرد به طور كامل 
از شهر »خرس��ون« اوكراين عقب نشيني كرده است، 
شماري از ساكنان اين ش��هر مهم جنوبي به استقبال 
س��ربازان اوكرايني رفتند.اعلام روسيه مبني بر خروج 
كام��ل نيروهايش از خرس��ون، تنها مركز اس��تاني در 
اوكراين كه از زمان آغاز جنگ دو كشور تصرف كرده بود، 
با خوشحالي برخي در اوكراين و غرب روبرو شده و حتي 
برخي از مقامات امريكايي را به جايي رسانده كه گشايش 
مذاكرات ديپلماتيك را پيشنهاد كنند، هرچند جو بايدن، 
رييس جمهور امريكا ادعا كرده كه زمان چنين مذاكراتي 
بايد به نظر اوكراين بستگي داشته باشد.سي.ان.بي.سي 
نوشته است، تحليلگران هشدار مي دهند، خروج روسيه 
از خرس��ون در جنوب اوكراين براي هر دو طرف مملو از 
خطر است.دولت اوكراين گفت كه نسبت به عقب نشيني 
روسيه با ترديد نگاه مي كند اما ظاهرا نيروهاي اين كشور 
در عرص��ه ميداني از اين فرصت براي ه��دف قرار دادن 
گروه هاي بزرگي از نيروهاي روسي كه آماده عقب نشيني 
هستند، استفاده مي كنند.به نوش��ته سي.ان.بي.سي، 
در حالي كه روسيه از عقب نش��يني سريع نيروهايش 
از خرس��ون خبر داده، اما رهبران و تحليلگران غربي و 
اوكرايني انتظار داشتند كه اين عقب نشيني كه شامل 
ده ها هزار نيرو شده، به ميزان قابل توجهي بيشتر طول 
بكشد.سرگئي شويگو، وزير دفاع روسيه، روز چهارشنبه 
دستور اين عقب نشيني را در ضمن پيشروي نيروهاي 
اوكرايني در اين ش��هر ص��ادر ك��رد. ولاديمير پوتين، 
رييس جمهور روس��يه در اواخر سپتامبر طي حكمي 
خرسون را ضميمه خاك روسيه كرد و كرملين مي گويد 
كه خرس��ون »هنوز بخش��ي از روسيه اس��ت.« وزارت 
دفاع روس��يه در بيانيه خود براي اعلام تكميل عمليات 
عقب نشيني از خرس��ون اعلام كرد كه تمامي نيروها و 
تجهيزات روسيه به كرانه شرقي رودخانه دنيپرو منتقل 
شدند.اين وزارتخانه تصريح كرد: انتقال واحدهاي نظامي 
روسيه به كرانه چپ رودخانه دنيپرو تكميل شده است. 
حتي يك واحد از تجهيزات نظامي يا سلاحهاي روسيه 
در كرانه راست )غربي( رودخانه باقي نمانده است. وزارت 
دفاع روس��يه در بيانيه خود تصريح كرد، همه نظاميان 
روسي به كرانه چپ اين رودخانه رفتند. اين بيانيه افزوده 
اس��ت كه روس��يه هيچ نفر يا تجهيزاتي را در طول اين 
عقب نشيني از دست نداده است.مقامات اوكرايني و برخي 
از تحليلگران هنوز نسبت به اين عقب نشيني روسيه ترديد 
دارند و هشدار مي دهند كه ممكن است نوعي تله باشد يا 
خطراتي مانند مين پشت سر آن باقي مانده باشد. مقامات 
منطقه اي خرسون به س��اكنان دستور داده اند تا زماني 
كه آنها براي يافتن سربازان احتمالي باقيمانده روسيه 
جست وجو مي كنند، در خانه بمانند.اولكسي دانيلوف، 
دبير ش��وراي امنيت و دفاع ملي اوكراين، به س��اكنان 
خرسون هشدار داد كه هنوز به خانه هاي خود برنگردند 
زيرا نيروهاي روسي هنگام عقب نشيني، مين ها و ساير 
مواد منفجره را روي اراضي كار گذاش��ته اند.ولوديمير 
زلنسكي، رييس جمهور اوكراين پس از ورود نيروهايش 
به شهر خرسون در پستي در پيام رسان تلگرام گفت كه 
خرس��ون »مال ما است.« زلنسكي در يك بيانيه روزانه 
خود گفت كه روس هايي كه از خرس��ون عقب نشيني 
مي كنند »مقدار بسيار زيادي مين و مواد منفجره به ويژه 
در تأسيسات حياتي بر جاي گذاشته اند.«وي ادعا كرد: 
»واضح اس��ت كه روس��يه به صلح فك��ر نمي كند. يك 
حمله تروريستي ديگر به شهر ميكولايف و تخريب يك 
ساختمان مس��كوني در آن گواه روشني است كه آنچه 
روسيه نگرانش اس��ت راه هاي رسيدن به صلح نيست، 
بلكه راه هايي براي ايجاد دردناك ترين آسيب است، نه 
به دنبال ش��روع مذاكرات، بلكه به دنبال پرتاب موشك 
يا پهپاد به س��مت چيزي در اوكراي��ن با هدف متضرر 
ساختن اوكرايني ها است.«زلنسكي گفت به خاطر »روز 
تاريخي بازگشت خرسون« به خود مي بالد.زلنسكي در 
يك سخنراني ويدئويي كه روز جمعه در كانال تلگرامي 
خود منتشر شد، گفت: »امروز يك روز تاريخي است. ما 
در حال بازگرداندن جنوب كشورمان هستيم. ما خرسون 
را برمي گردانيم.«جيك ساليوان، مشاور امنيت ملي كاخ 
سفيد امروز شنبه گفت، خروج روسيه از شهر خرسون 
اوكراين يك »پيروزي فوق العاده« براي كي يف اس��ت.

ساليوان افزود، با اين حال، هنوز بيانيه روسيه مبني بر 
اينكه نيروهايش را از كرانه غرب��ي رودخانه دنيپرو در 
منطقه خرسون بيرون كش��يده و خرسون را رها كرده 
اس��ت، مورد راس��تي آزمايي قرار نداده است. ساليوان 
در ضمن همراهي جو بايدن، رييس جمهور امريكا در 
عزيمت به كامبوج به خبرنگاران گفت: »اما به نظر مي رسد 
كه روس ها اين عقب نش��يني را اج��را كرده اند. به نظر 
مي رسد كه اوكرايني ها به تازگي يك پيروزي فوق العاده 
كسب كرده اند.« س��اليوان همچنين درخواست ها از 
زلنسكي براي نش��ان دادن رويكرد باز به مذاكرات 
صلح با مسكو را رد كرد و مدعي شد كه اوكراين در اين 
درگيري »طرف صلح« و روسيه »طرف جنگ« است.

اطلاعيه اطلاعات سپاه
درباره دعوت به اغتشاشات

سازمان اطلاعات س��پاه پاسداران انقلاب اسلامي در 
اطلاعيه اي به مردم نسبت به تماس هاي مشكوك براي 
دعوت به اغتشاشات آگاهي و هشدار دارد. در اطلاعيه 
س��ازمان اطلاعات سپاه پاس��داران انقلاب اسلامي 
خطاب به مردم آمده است: ملت شريف و انقلابي ايران 
درصورتي كه در فضاي مجازي يا از طريق تماس هاي 
تلفني ارتباط هاي مشكوكي با شما بر قرار شد كه در آن 
درخواست هايي براي اقدامات تخريبي از جمله آتش 
زدن اماكن، تابلوها و نمادها يا شعار نويسي و تهيه عكس 
و فيل��م از اماكن خاص نظام��ي و مذهبي يا برگزاري 
تجمع و تظاهرات و حمله و امثال اين موارد را داشتيد، 
اين ارتباطات از سوي گروهك خائن منافقين با شما 
برقرار شده، لذا در اولين فرصت ضمن مسدود نمودن 
آن ارتباط در فضاي مجازي مراتب را به نزديك ترين 
واحد سپاه محل سكونت خود يا يا با شماره تلفن 114 

ستاد خبري سازمان اطلاعات سپاه اعلام نماييد.

از صحبت هايم در مجلس
سوء برداشت شد

وزي��ر امور اقتصادي و داراي��ي در خصوص انتقادات و 
ابهامات پيش آمده پس از جلسه مجلس درباره بررسي 
عملكرد دستگاه ها در اجراي تبصره 1۸ بودجه 1400 
- 1401 توضيحاتي ارايه كرد. احس��ان خاندوزي در 
حاشيه مراس��م رونمايي از چك الكترونيك در پاسخ 
به ابهامات و انتقادات پيش آمده پس از جلسه مجلس 
درباره بررسي عملكرد دستگاه هاي مسوول در اجراي 
تبص��ره 1۸ بودجه 1400 و 1401 اظه��ار كرد: بنده 
ملاحظات نمايندگان مجلس شوراي اسلامي را كاملا 
درك مي كنم. خودم هم در جايگاه نمايندگي بوده ام 
و مي دانم كه مجلس دغدغه مردم و مش��كلات آنها را 
دارد و حل اين مش��كلات در گرو همكاري مجلس و 
دولت است.وي افزود: در موضوع تبصره 1۸ نيز اتفاقا 
همكاري بس��ياري خوبي از جانب كميس��يون هاي 
مجلس انجام شده است كه جا دارد از شخص رييس 
مجلس و كميس��يون قدرداني كنم. مطالبه و نظارت 
مجلس و پاس��خ گويي دولت مردان ام��ري ضروري 
است. وزير اقتصاد ادامه داد: متاسفانه از اظهارات بنده 
درباره موضع رييس مجلس س��وء برداش��ت شده و 
برخي به دنبال فرصت براي تفرقه افكني ميان دولت 
و مجلس اند در زماني كه شرايط خاص كشور بيش از 
پيش نيازمند همكاري است. در خصوص لايحه اموال 
تمليكي، تلاش كرده و مي كنيم تفاوت ديدگاهي كه 
پيرامون لايحه دوفوريتي وجود دارد حل و فصل شده 
و لايحه به جريان بيفتد.وزير امور اقتصادي و دارايي با 
اشاره به راه اندازي صندوق املاك و مستغلات گفت: 
ورود گام به گام سرمايه خرد خانوارها به حوزه مسكن 
فراهم شد.سيد احسان خاندوزي در مراسم رونمايي از 
نخستين صندوق سرمايه گذاري املاك و مستغلات 
ضمن اظهار خوشحالي از رونمايي اين صندوق، گفت: 
در اقتصاد ايران با مشكلي مواجه هستيم و آن دشواري 
ورود سرمايه هاي خرد به بازار مسكن است. دستيابي 
بخشي از خانوارها به مسكن با چالش مواجه شده است؛ 
لذا نياز به ابزار ديگري بود تا خانوارها راحت تر بتوانند 
اين مسير را طي كنند.وي با تاكيد بر اينكه خريد يك 
واحد مسكوني نيازمند سرمايه زيادي است، عنوان كرد: 
بيش از يك سوم هزينه خانوارها در كشور صرف مسكن 
مي شود. فايده اين صندوق ها اين است كه سرمايه هاي 
خرد خود را گام به گام و به تدريج وارد حوزه مس��كن 
كنند.وزير اقتصاد ادامه داد: شركت هاي توليدكننده 
و فعالان اقتصادي كه نياز به نقدشوندگي دارايي خود 
دارند هم مي توانند از اين امكان استفاده كنند.خاندوزي 
از بانك ه��اي دولتي نيز درخواس��ت ك��رد كه براي 
دارايي هاي مازاد خود به صورت ويژه از اين ابزار استفاده 
كنند.وي اظهار اميدواري كرد كه ظرف  ماه هاي آينده 
اين خبر خوب را اعلام كنيم كه دولت براي اموال دولتي 

خود در استفاده از اين ابزار نيز پيش قدم شده است.

وعده جديد كنترل نرخ ارز
يك عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي با 
بيان اينكه نرخ ارز كنترل مي شود در عين حال اظهار كرد 
كه نبايد انتظار داشت با سياست هاي غلط و انجام ندادن 
اقدامات به موقع همه چيز درست شود بلكه در مقابل 
همه چيز به سمت خرابي پيش مي رود. غلامرضا مرحبا 
درباره نوسانات قيمت ارز در روزهاي اخير گفت: موضوع 
نرخ ارز مستقيما به تصميم گيري و سياست گذاري هاي 
بانك مركزي باز مي گردد؛ پول پاشي و عرضه ارز روش 
خوبي نيست نبايد براي كنترل قيمت ارز صرفا به سمت 
پول پاشي در بازار حركت كرد و بخشي از ذخائر خود را 
وارد بازار كرد.وي توضيح داد: افزايش عرضه ارز تنها يك 
روش است و الزاما در هر شرايطي درست نيست شايد 
يك جا لازم باشد تقاضا را كاهش دهيم و در يك جاي 
ديگر بار رواني ايجاد شده را مديريت كنيم؛ پس بايد از 
روش هاي مختلف استفاده كرد؛ بحث ارز خيلي پيچيده 
است.اين عضو كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي 
اس��لامي درباره اينكه آيا افزايش نرخ دلار ارتباطي به 
ناآرامي هاي اخير دارد اظهار كرد: من ارتباطي در اين 
موضوع نمي بينم؛ البت��ه ارتباطي با افزايش نقدينگي 
داشته و مي تواند بار رواني ايجاد شده توسط دشمنان و 
اعلام تحريم هاي جديد تاثيرگذار باشد، همه اينها ممكن 
است، اما ربطي به ناآرامي ها ندارد.مرحبا درباره اينكه آيا 
ممكن است كه شاهد افزايش قيمت ارز در آينده نزديك 
باشيم ادامه داد: نه الزاما، نرخ ارز كنترل مي شود؛ هر بار 
تكانه هايي در قيمت ارز داشتيم كه بعد از سالي دو بار 
رخ مي داد اينكه الان تكانه ارزي است يا صرفا تغيير در 
قيمت ارز رخ داده را نمي دانم؛ البته كه معمولا تكانه ها 
به سمت بالاست مگر اينكه بتوان مسير را اصلاح كرد.

وي توضيح داد: در مديريت بحثي به نام آنتروپي منفي 
وج��ود دارد؛ بدين معنا كه اگر مراقبتي انجام نش��ود 
همه چيز به سمت خرابي حركت مي كند. اگر وضعيت 
يك ساختمان مورد رسيدگي قرار نگيرد آن ساختمان 
به سمت خرابي رفته يا اينكه اگر به يك گل رسيدگي 
نشود آن گل پژمرده خواهد شد؛ نبايد انتظار داشت با 
سياست هاي غلط يا عدم اقدام، همه چيز درست 

شود كه نتيجه آن حركت به سمت خرابي است.

افول اقتصاد بريتانيا
اقتصاد بريتانيا در س��ه ماهه سوم 0.2 درصد كوچك 
ش��د.به گزارش اكونوميك، بر پاي��ه داده هاي موقت 
منتشر ش��ده، اقتصاد بريتانيا در سه ماهه سوم سال 
2022 نسبت به دوره سه ماهه قبل 0.2 درصد كوچك 
شد.اداره ملي آمار بريتانيا )ONS( گفت كه اين كاهش 
به دنبال رش��د 0.2 درصدي در س��ه ماه��ه دوم بود. 
البته رقم سه ماهه سوم بهتر از برآورد بازار از انقباض 
0.۵ درصدي بود.توليد در ماه جولاي تا سپتامبر 1.۵ 
درصد كاهش يافت، در حالي ك��ه توليد در خدمات 
مصرف كننده ثابت بود. س��اخت و س��از نيز در مدت 
مشابه 0.۶ درصد افزايش يافت.به طور سالانه، اقتصاد 
بريتانيا در سه ماه منتهي به سپتامبر 2.4 درصد رشد 
كرد كه از رشد 4.4 درصدي در آوريل تا ژوئن كمتر بود.

»تعادل«ازمشكلاتمردمدربازارداروييكشورگزارشميدهد

معاونبينالمللقوهقضاييهدرنيويورك:

پشت پرده كمبود و گراني دارو

نمي گذاريم روايت غلط غرب، اذهان كشورها را منحرف كند
معاون بين الملل قوه قضاييه و دبير س��تاد حقوق بش��ر 
اظهار داشت كه به نيويورك سفر كرده است تا »روايتي 
صحيح از وضعيت حقوق بشر در جمهوري اسلامي ايران و 
اغتشاشات اخير و نقش مخرب برخي كشورها ارايه كنيم 
و اجازه ندهيم روايت غلط و عنادآميز كشورهاي غربي و 

امريكا، اذهان كشورها را منحرف كند.«
كاظ��م غريب آبادي كه براي ش��ركت در نشس��ت هاي 
كميته سوم مجمع عمومي و رايزني هاي دو و چندجانبه 
به نيويورك س��فر كرده است، روز ش��نبه در گفت وگو 
با خبرن��گاران رس��انه هاي ايراني در نيوي��ورك گفت: 
متاس��فانه امروزه حقوق بش��ر بيش از هر زمان ديگري 
سياسي ش��ده است. ما شاهد هس��تيم كشورهايي كه 
خودشان را پرچمدار دفاع از حقوق بشر تلقي مي كنند، 
به طور مش��خص امريكا و برخي از كشورهاي غربي، در 
حد گس��ترده اي ناقض حقوق بش��ر در قلمرو خودشان 
يا در ساير كشورها هس��تند و اين كشورها به هيچ وجه 
از نظر ما صلاحيت پرچمداري در حوزه حقوق بش��ر را 
ندارند.  وي با بيان اينكه » اخيرا به دنبال اغتشاشاتي كه 
در داخل جمهوري اسلامي ايران صورت گرفته است، اين 
كشورها مجددا نداي حمايت از حقوق بشر مردم ايران 
س��رداده اند« افزود: اين مردم، همان مردمي هستند كه 
زندگي ميليون ها نفر از آنان، در اثر تحريم هاي يكجانبه 
ايالات متحده امريكا تحت تاثير جدي قرار گرفته است. 
همان تحريم هايي كه كش��ورهاي اروپايي اگر واضعان 
آنها نبوده اند، اما همواره اين تحريم ه��ا را اجرا كرده اند. 
هزاران نف��ر از مردم بيگناه ما در جريان بيماري كرونا به 
دليل نرسيدن واكس��ن و دارو در اوايل اين بيماري همه 
گير جان خود را به دليل تحريم هاي يكجانبه غيرقانوني 
و ظالمانه و عدم انتقال پ��ول از طريق كانال هاي مالي از 

دس��ت دادند. وي افزود: ما 17 هزار قرباني ترور توس��ط 
همان تروريس��ت هايي كه اكنون در كشورهاي اروپايي 
و امريكا س��اكن هستند و در بهش��ت امن غرب زندگي 
مي كنند، داريم. چگونه اين كشورهاي اروپايي و امريكا دم 
از حمايت از حقوق بشر مردم ايران مي زنند؟ اگر دلشان 
به حال حقوق بشر مردم ايران سوخته است، تحريم ها را 
بردارند و تروريست ها را به پاي ميز محاكمه بكشانند و آنها 
را پاسخگو و از كشورهاي خود اخراج كنند! معاون امور 
بين الملل قوه قضاييه تصريح كرد: بسيار مضحك است، 
اخيرا امريكا كه به زعم خودش خواسته از اغتشاشگران 
حمايت كند، اعلام كرده است بخشي از تحريم هايش را 
بر مي دارد. ش��ما ببينيد مثلا كدام بخش از تحريم ها را 
برداشته است؟ تحريم هايي كه موجب تسهيل ارتباطات 
يا دسترسي به اينترنت از طريق شركت امريكايي است، 
آن هم در راس��تاي حمايت از اغتشاشگران. وي با طرح 
اين سوال كه اين اقدام اكنون چه مشكلي از مردم ايران را 
حل مي كند؟، خطاب به امريكا گفت: اگر در اظهاراتتان 
در حمايت از حقوق بشر صادق هستيد، كه البته نيستيد، 

تحريم ها را برداريد.
غريب آبادي درباره هدف س��فرش ب��ه نيويورك اظهار 
داش��ت: ما در نيويورك هس��تيم تا هم در نشست هاي 
كميته سوم مجمع عمومي سازمان ملل به دليل مباحث 
مرتبط با حقوق بشر كه اين روزها در حال بحث و بررسي 
است، حضور داشته باشيم و همچنين، رايزني هايي را با 
گروه هاي مختلفي از كشورها و مقامات مسوول سازمان 
ملل داشته باشيم تا روايتي صحيح از وضعيت حقوق بشر 
در جمهوري اس��لامي ايران و اغتشاش��ات اخير و نقش 
مخرب برخي كشورها به اين كشورها و مقامات ارايه كنيم 
و اجازه ندهيم كه روايت غلط و عنادآميز كشورهاي غربي 

و امريكا، اذهان كشورها را منحرف كند. اين، كاري اساسي 
و اصولي اس��ت.  وي ادامه داد: تاكنون جلسات مختلفي 
را داش��ته ايم. با گروه كش��ورهاي عدم تعه��د و با گروه 
كشورهاي دوستان حمايت از منشور سازمان ملل متحد، 
ديدارهاي جمعي داشتيم. وي افزود: با گروه كشورهاي 
دوستان حمايت از منشور سازمان ملل كه متشكل از 1۹ 
كشوري اس��ت كه مواضع اصولي در حوزه سازمان هاي 
بين المللي و در مخالفت با سياس��ي كردن حقوق بشر 
و مداخله ه��اي خارجي و همچنين اقدام��ات قهري يا 
تحريم هاي يكجانبه دارند، ديدار بس��يار خوبي داشتم. 
وي افزود: با برخي از سفرا و نمايندگان دايم كشورها نيز 
به صورت دوجانبه ديدار داش��تم و از آنچه در هفته هاي 
اخير در جمهوري اسلامي ايران واقع شده، روايتي واقعي 
و صحيح را عرضه كرديم و نسبت به مخاطرات سياسي 
كردن س��ازوكارهاي بين المللي و سوءاس��تفاده از آنها 
هش��دار داديم. غريب آبادي با بيان اينكه »اكنون امريكا 
و برخي كش��ورهاي اروپايي و همدستان و همپيمانان 
آنان مانند س��ازوكارهاي حقوق بشري، از آنچه در ايران 
مي گذرد، به عنوان تجمعات مسالمت آميز نام مي برند.« 
تصريح كرد: تجمعات مسالمت آميز طبق مفاد معاهدات 
بين المللي حقوق بشري، از جمله ميثاق بين المللي حقوق 
مدني – سياسي، يكسري معيارهايي دارد كه به عنوان 
مثال نبايد نفرت پراكني، تشويق به خشونت باشد و نبايد 
سلاح در آن حمل شود، نبايد مغاير با نظم و امنيت عمومي 

و اخلاق حاكم بر جامعه باشد.
دبير س��تاد حقوق بش��ر اظهار داش��ت: ما در تجمعات 
هفته هاي اخير، ديديم كه تمام اين معيارهاي بين المللي 
نيز زير پا گذاش��ته شده اس��ت. حالا قوانين جمهوري 
اسلامي ايران را هم كنار بگذاريم، معيارهاي بين المللي نيز 

رعايت نشده است. چطور اسم اين را تجمع مسالمت آميز 
مي گذارند؟ براي كش��ورهاي مختلف اي��ن موضوع را 
تش��ريح كرديم. تاكنون بيش از هزار و دويست اماكن، 
خودرو و موتور س��يكلت شامل خودروها و وسايل نقليه 
عمومي و امدادي مثل آمبولانس توسط اغتشاشگران به 
آتش كشيده و تخريب شده اند. بيش از چند هزار نفر از 
عوامل مجري قانون تاكنون توسط اغتشاشگران مجروح 
شده اند. اين به دليل قدرت اغتشاشگران نيست، بلكه به 
دليل خويشتنداري نيروهاي تامين امنيت است كه در 
واقع تصميم گرفته شد حسب دستوري كه به آنها داده 
شده است، سلاح گرم در تجمعات حمل نكنند. دبير ستاد 
حقوق بشر جمهوري اسلامي ايران سپس اين سوال را 
مطرح كرد كه اين را ما بايد چگونه تعبير كنيم؟ به عنوان 
تجمع مسالمت آميز؟ وي ادامه داد: تاكنون بيش از 40 
نفر از نيروهاي حافظ امنيت مردم توسط اغتشاشگران 
شهيد شده اند و همچنين موج ورود گروه هاي تروريستي 
را داشتيم. در همين رابطه، بر اساس بررسي هايي كه در 
رابطه برخي افراد حاضر در اغتشاشات كه جان خود را از 
دست داده اند، انجام شده، نيز محرز شده است كه اين افراد 

توسط اغتشاشگران كشته شده اند. 
وي در بخش ديگري از اين مصاحبه تصريح كرد: تاكنون 
بيش از ۵0 نفر از افراد وابس��ته به گروهك تروريس��تي 
منافقين دس��تگير ش��ده اند. همچنين بيش از ۸0 نفر 
افرادي كه وابس��ته به گروهك هاي مختلف تروريستي 
كرُدي هس��تند و نيز بيش از ۵ نفر از افراد وابسته داعش 
دستگير شده اند. معاون امور بين الملل قوه قضاييه ادامه 
داد: بيش از هزاران قبضه انواع سلاح گرم و مهمات از اين 
اغتشاش��گران به دست آمده است. كجاي اين تجمعات 

مسالمت آميز است؟



 »همانطور كه براي كنترل بازار سكه اقداماتي انجام 
شد براي كنترل بازار ارز نيز طي روزهاي آينده بسته 
و ابزار جديدي اعلام مي شود. آزادسازي ارزهاي بلوكه 
شده در كره در حال انجام است به محض وصول منابع 
جزييات اعلام مي شود.« اين بخشي از صحبت هاي روز 
گذشته علي صالح آبادي - رييس كل بانك مركزي-  
است. صحبت هايي كه به طور خاص به آينده بازار ارز 
مي پردازد اما همزمان دو راهكار مختلف دارد. نخست 
آنكه بانك مركزي بنا دارد با ارايه يك بسته جديد ارزي، 
شرايط بازار را به آرامشي نسبي باز گرداند اما از طرف 
ديگر وعده داده شده كه پول هاي بلوكه شده ايران در 
كره جنوبي آزاد شده و به زودي اعلام وصول مي شود. 
هرچند تا زماني كه جزيياتي از خبرهاي اعلامي صالح 
آبادي منتشر نشود، نمي توان به ارزيابي آنها پرداخت 
اما آنچه كه مشخص است، تكراري بودن هر دو وعده 
ارايه شده از سوي رييس كل بانك مركزي است. نگاهي 
به نحوه مديريت بازار ارز در س��ال هاي گذشته نشان 
مي ده��د كه يكي از اصلي تري��ن چالش ها در تمامي 
دولت ها، مديريت ب��ازاري بوده كه در بهترين حالت، 
تنها بخشي از آن در داخل كشور تعيين مي شود. نحوه 
تعامل ايران با اقتصاد جهاني، ميزان دسترسي به منابع 
درآم��دي ارزي و چگونگي صادرات نفتي و غيرنفتي 
كشور و البته نحوه وصول درآمد حاصل از آن بخشي از 
پازل تعيين نرخ ارز در اقتصاد ايران به حساب مي آيد. 
به اين موضوع بايد جنبه مهم رواني بازار را نيز اضافه 
كرد.  تلاطم هايي كه در سال هاي گذشته اقتصاد ايران 
را تكان داده، هر بار بر روي بازارهاي مختلف نيز تاثير 
گذاشته اند اما در اين ميان، حساس ترين بازار نسبت 
به اين تغييرات بازار ارز بوده است. نگاهي به اتفاقات رخ 
داده تنها در چهار سال گذشته به خوبي اين موضوع را 
نشان مي دهد. از نيمه دوم سال 96 و همزمان با روي 
كار آمدن دونالد ترامپ در كاخ س��فيد و تهديدهاي 
مكرر او درباره خروج از برجام، در نخس��تين گام خود 
را بازار ارز نش��ان داد. نرخ ارز كه در سال هاي ابتدايي 
دولت روحاني، همواره بين سه تا چهار هزار تومان باقي 
مانده بود، ناگهان روند صعودي گرفت و كار را به جايي 
رس��اند كه دولت در بهار 97، طرح ارز دولتي 4200 
توماني را نهايي كند، طرحي كه نه تنها به اهداف كلان 
خود نرسيد كه حتي نتوانست در مقابل تغيير نرخ ارز 
بازار آزاد نيز مقاومت كند تا جايي دلار در مدتي كوتاه 
به بيش از 30 هزار تومان رسيد. پس از آن و زماني كه 
بايدن به كاخ سفيد رسيد، بازار ارز تحت تاثير احتمال 
از سرگيري مذاكرات براي احياي برجام، يك حركت 
نزولي را آغاز كرد و ارز بار ديگر آرام گرفت اما با به نتيجه 
نرسيدن مذاكرات و فشار رواني هفته هاي گذشته، نرخ 
ارز بار ديگر صعودي ش��د و ركوردهاي جديدي را به 
ثبت رساند، تا جايي ارزش هر دلار امريكا حتي از 37 
هزار تومان نيز بالاتر رفت. با اين وجود دولت توانسته 
در روزهاي گذش��ته با اجراي برخي سياس��ت هاي 
كوتاه م��دت، روند صعودي ن��رخ ارز را متوقف كند و 

قيمت نهايي نيز تا حدي كاهش يافته است اما سوال 
اصلي همچنان پابرجاست كه صرف نظر از شرايط رواني 
و كوتاه مدت بازار، در بلندمدت برنامه دولت چيست؟ 
با توجه به باقي ماندن تحريم ها و محدوديت هايي كه 
در مسير بازگشت ارز به كش��ور وجود دارد، آيا اساسا 
امكان پايين آوردن قيمت ارز وجود خواهد داشت؟ به 
نظر مي رسد دولت در ماه هاي گذشته پاسخ واضحي به 
اين سوال نداده اما همواره يك گزينه را در آستين نگه 
داشته است. گزينه اي به نام پول هاي بلوكه شده ايران 
در كره جنوبي كه به نظر مي رسد هربار بازار با تلاطم 
مواجه مي شود، در آستانه آزادسازي قرار مي گيرد و با 
بازگشت آرامش، بار ديگر از دستور كار خارج مي شود. 
وعده روز گذش��ته ريي��س كل بانك مرك��زي براي 
آزادسازي اين پول ها نيز از همين دست خبرهايي است 
كه در ماه هاي گذشته بارها به آن پرداخته شده است.  از 
آنجايي كه سئول وارد كننده عمده انرژي است و بدون 
آن قادر به تامين نيازهاي خود نيس��ت، خريد نفت از 
ايران به يك��ي از برنامه هاي اصلي كره جنوبي تبديل 
شد. در آن س��ال ها ايران روزانه 350 هزار بشكه نفت 
را روزانه تنها به اين كشور صادر مي كرد. اما پرداخت 
پول اين خريدها با مشكل مواجه شد. پس از آنكه ترامپ 
ايران را تهديد كرد، كره جنوبي با بهانه عدم همكاري 
بانك ه��ا و ترس آنها از واش��نگتن حاضر به پرداخت 
هزينه خريدهاي قبلي خود نشد. كره جنوبي مي گويد 
از زمان شروع تحريم ها با ايران دست به رايزني هايي با 
مقامات امريكايي زده تا بتواند مبادلات تجاري خود را با 
ايران ادامه دهد. اما برخي ناظران معتقدند اين موضوع 
چندان حقيقت ن��دارد. ايالات متح��ده در ابتدا كره 
جنوبي را به همراه يازده كشور ديگر معاف از تحريم ها 
اعلام كرد. اما در همان زمان س��ئول ترجيح داد تا به 
دنبال جايگزين ديگري براي خريد انرژي بگردد و از 

اين فرصت اس��تفاده نكرد. كره جنوبي مي گويد پول 
ايران به دو بانك اين كشور ارسال شده اما چون بانك 
مركزي ايران تحريم اس��ت، بانك هاي سئول قادر به 
ارسال اين مبلغ به ايران نيستند. با اين وجود، مذاكرات 
ميان دو طرف در تمام اين سال ها ادامه داشته و هرچند 
بارها خبر از رسيدن به راه حلي تازه منتشر شده اما در 
نهايت، مشخص نيست چه سرنوشتي پيش روي اين 
پول ها قرار خواهد داشت، البته اين موضوع حتي در 
دولت قبل نيز بارها به بحث گذاشته شده بود. در اسفند 
99، ريي��س كل وقت بانك مركزي خبر از آزادي اين 

پول ها داده بود.
 »عبدالناصر همتي« در حاش��يه جلسه هيات دولت 
در جمع خبرنگاران درباره توافق ايران و كره جنوبي 
در زمينه انتقال مناب��ع ارزي افزود: كره جنوبي خود 
خواستار مذاكره براي پرداخت شده است و راه را به آنها 
نشان داده ايم و دستور پرداخت صادر شده، بنابراين 
هر زماني كه بخواهند اين پرداخت انجام مي ش��ود و 
چنانچه پرداخت عملياتي نشود، پيگيري هاي لازم 
انجام خواهد گرفت. همتي با بيان اينكه بايد با توافق 
به جلو پيش برويم و ببينيم براس��اس توافق چگونه 
مي توان اقدام مربوطه را با موفقيت به پايان رس��اند، 
گفت: مذاكرات گس��ترده با كشورهايي مانند عمان، 
ژاپن، عراق و كره جنوبي را آغاز كرده ايم، اكنون فضاي 
بهتري حاكم شده و كارها به تدريج پيش خواهد رفت. 
رييس كل بانك مركزي و سفير كره جنوبي در ايران در 
جلسه اي كه به درخواست سفارت كره جنوبي برگزار 
شد، در زمينه نحوه جابه جايي و مصرف بخشي از منابع 
بانكي ايران در ك��ره جنوبي توافق كردند. وزارت امور 
خارجه كره جنوبي يك روز بعد از اين نشست با صدور 
بيانيه اي اعلام كرد: دارايي هاي بلوكه ش��ده ايران در 
كره جنوبي پس از رايزني با ايالات متحده آزاد خواهد 

شد. اما اين پايان ماجرا نبود تا دولت رييسي پيگيري 
براي آزادسازي اين پول ها را به يكي از وعده هاي مهم 
خ��ود تبديل كند. »بازگش��ت پول هايي كه به ناحق 
در ساير كش��ورها بلوكه شده بايد به صورت فوري در 
دستور كار دستگاه هاي مربوطه قرار گرفته و با جديت 
دنبال شود.« اين دس��تور آيت الله رييسي در ابتداي 
دولت سيزدهم و در اوايل شهريور ماه امسال بود. آنچه 
در اين ميان مبهم است اينكه سال گذشته وزير امور 
خارجه ايران اع��لام كرد به همتاي كره اي خود اعلام 
كرد اس��ت كه ايران قصد شكايت از كره جنوبي بابت 
بلوكه شدن پول ها را داراس��ت. وي در تاريخ 14 مهر 
1400 اعلام كرد: هفته گذش��ته با وزير خارجه كره 
جنوبي در مورد مطالبات ايران از اين كش��ور صحبت 
مي كردم و اينكه بانك مركزي ايران تصميم گرفته از 
طريق داوري و حكميت از بانك هاي كره اي به خاطر 
عدم پرداخت مطالبات ملت ايران ش��كايت كند. وي 
تاكيد كرده بود: درخواس��ت وزير خارجه كره اين بود 
كه اين موضوع متوقف شود تا راهي در اين زمينه پيدا 
ش��ود كه البته ما تاكيد كرديم كه متاس��فانه كره در 
اين چند سال علي رغم وعده هاي خود براي حل اين 
موضوع تاكنون به آنها در اين زمينه عمل نكرده است. 
از سوي ديگر مخبر نيز در تاريخ 18 مرداد 1401 بدون 
اشاره به جزيياتي در اين زمينه تاكيد كرد كه بخشي از 
پول هاي بلوكه شده ايران آزاد شده است. با وجود تمام 
اين وعده ها هنوز راهي براي آزادسازي اين پول ها پيدا 
نشده و بايد ديد آيا وعده جديد رييس كل بانك مركزي 
نيز از جنس وعده هاي سال هاي گذشته است يا اين بار 
دولت سنت شكني خواهد كرد. صرف نظر از اينكه اين 
پول، حق ملت ايران و درآمد قطعي كشور است كه در 
اين س��ال ها در اختيار دولت كره جنوبي مانده و اين 
وظيفه دولت سئول بوده تا راهي براي پرداخت بدهي 
ايران پيدا كند اما با توجه به شرايط فعلي، احتمالا روش 
منطقي براي مديريت بازار ارز، بازگشت به گزينه هايي 
اس��ت كه اجراي آنها در داخل كشور ممكن است. در 
واقع در سال هاي گذشته همواره رويه اين بوده كه بانك 
مركزي و ساير نهادهاي دولتي، تنها وقتي به سراغ بازار 
مي آيند كه تحت تاثير برخي شرايط تلاطم ها نمايان 
شده و نرخ صعودي ش��ده است و به جاي پيشگيري 
همواره به سراغ درمان رفته اند. برخي محدوديت ها كه 
در ايام تلاطم براي پيگيري رسانه ها گذاشته مي شود 
نيز باعث ش��ده انتقال نظر كارشناس��ان براي بهبود 

شرايط دشوار شود.
هرچند دولت توانس��ته در روزهاي گذشته، قدري 
شرايط بازار را آرام كند و نرخ پس از ركوردشكني هاي 
تازه، قدري كاهشي شده اما همچنان تصميم گيران 
بايد به اين س��وال پاس��خ دهن��د كه آيا ج��ز وعده 
آزادسازي پول هاي بلوكه شده، راهي براي مديريت 
هيجانات بازار وجود دارد يا همچنان بناست علايم 
اين بيماري اقتصادي با مصرف برخي مس��كن هاي 

زودگذر درمان شود.
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روند با ثبات قيمت دلار 
ادامه دارد؟

قيمت دلار در 4 روز گذشته در كانال 35 هزار تومان 
در نوسان بود و اين روند كاهشي قيمت دلار از نيمه 
هفته گذشته با تشويق و تهديد بازارساز بر نرخ اين 
اسكناس امريكايي شكل گرفت.آيا 35 هزار تومان 

كانال جديد قيمت  است؟
به گزارش تجارت نيوز قيمت دلار در نخستين روز 
هفته با آرامش آغاز به كار كرد. هفته گذشته نوسان 
افزايشي قيمت دلار اين اسكناس امريكايي را تا مرز 
37 هزار تومان برد و روند بازگشتي كه از نيمه دوم 

هفته پيش آغاز شد همچنان پابرجاست.
تحليلگ��ران ثب��ات نس��بي در ب��ازار، اعتب��ار 
سياس��ت گذاران و افزاي��ش اعتماد عموم��ي را از 
فاكتورهاي موثر در ثب��ات بازارهاي مالي در زمان 
افزايش قيمت ها مي دانند در روزهاي گذشته كدام 
يك از اين عوامل بهبود يافته كه قيمت دلار در مدار 

آرامش در حركت است؟

   به قيمت 3۵ هزارتوماني دلار عادت كنيم؟
در نخس��تين معامله روز ش��نبه 21 آبان 1401 
قيمت دلار با نرخ 35 هزار و 100 تومان باز شد و در 
نيمه هاي روز به كف كانال مذكور رسيد. در لحظه 
نگارش اين گزارش قيمت دلار به نوساني محدود به 

قيمت 35 هزار و 30 تومان معامله شد.
اما بازارهاي موازي نيز كاهش قيمت دلار را تاييد 
مي كنند. درهم امارات كه در روزهاي افزايش قيمت 
دلار تهران، به مرز 10 هزار تومان رسيده بود مطابق 
روز پنجش��نبه بدون تغيير با قيمت 9 هزار و 600 
تومان معامله شد. اين در حالي است كه دلار هرات 
نيز بر مدار نزولي در حركت است و به قيمت 34 هزار 

و 330 تومان رسيد.
س��يگنال دلار هرات نشان از كاهش بيشتر قيمت 
مي دهد به ط��وري كه دلار فردايي ه��رات با روند 
كاهشي 34 هزار و 180 تومان پيش بيني شده است.

هفته پيش ضدحمله بازارساز به قيمت دلار صف 
دلاره��اي س��هميه اي را آب كرد و ثاب��ت كرد كه 
سياس��ت تنبيه هنوز هم مي تواند جلوي تقاضا در 
بازار را بگيرد. نيروي انتظامي در بازار ارز حاضر شد. 
پيامك هايي از سوي قوه قضاييه براي دارندگان دلار 
ارسال شد و خريداران تهديد به بستن حساب و قطع 
يارانه  شان شدند. اينها عواملي شد تا اجاره كارت ملي 
براي خريد دلار سهميه اي توسط دلالان و استفاده 

از اين رانت دولتي ديگر آسان نباشد.
صف دلار س��هميه اي آب رفت و دلار همچنان در 
بازار آزاد مشتري داشت اما اين بار متقاضيان دلار 
بازيگران ارزي بزرگ با سرمايه هاي بالا نبودند بلكه 
مشتريان، با س��رمايه هاي محدود از بازار آزاد دلار 
مي خريدند. فعالان ب��ازار دلار مي گويند بازيگران 
باتجربه بازار در فاز احتياطي فرو رفته اند و بيش��تر 
فروشنده بودند تا خريدار و اين خود مي تواند عاملي 

براي كاهش قيمت دلار در روزهاي گذشته باشد.

   زنجيره جمع آوري سرمايه هاي سرگردان
كاهش ش��اخص بورس، افزاي��ش 4 پله اي قيمت 
دلار در 2 روز، معرفي 4 بانك با بيش از 40 ش��عبه 
براي فروش دلار، عرضه آنلاين دلار و نهايتا كاهش 
قيمت به نظر مي رسد زنجيره اي ساخت و بخشي 
از سرمايه هاي سرگردان از بازار جمع شد. عده  اي 
از زنجيره سود بردند و بسياري از مردم كه خريدار 
دلار بودن��د نيز هم اكنون با روند كاهش��ي قيمت 
متضرر ش��ده اند. به اعتقاد تحليلگران بازار برجام 
و اعلان هاي نامس��اعد امريكا و طرف هاي اروپايي 
سيگنال هاي نااميدكننده اي به بازار ارز و سرمايه 
كش��ور داد و ناآرامي هاي اجتماع��ي نيز بر قدرت 
عامل برجام اضافه ش��د. در حالي كه تفاوت تورم 
دلار و ريال بيش از 30 درصد در 3 س��ال گذشته 
بوده و به اعتقاد كارشناس��ان بازار س��رمايه اين 
تفاوت س��طوح تعادلي جدي��دي را در بازار دلار 
علامت دهي مي كنند اما همچن��ان دلار از تورم 
عقب اس��ت و اين  عقب ماندگي نش��ان از وجود 
اهرم فش��ار بر بازار است. بس��ياري از تحليلگران 
معتقدند هر نوع نوس��ان قيمتي در بازار نامساعد 
تعبير نمي شود و وقتي تورم بالايي در بازار داخلي 
داريم ثبات قيمت دلار بيش��تر ب��ه زيان اقتصاد 
است تا س��ود آن و هنوز پتانسيل هاي بزرگ تري 
براي رش��د قيمت دلار موجود است. در حالي كه 
قيمت دلار بيش از 4 روز است كه در كانال 35 هزار 
توماني در نوسان اس��ت و اين روند نسبتا خنثي 
شايد سيگنال اين را به بازار مي دهد كه قيمت 35 
هزار تومان نرخ جديد قيمت دلار در بازار است تا 
بازار به آن عادت كند. مانند قيمت 32 هزار تومان 
كه بيش از يك ماه دلار در آن نوس��ان داش��ت. با 
توجه به افزايش س��طح نا اطميناني ها و انتظارات 
تورمي در جامعه و بازار و تمايل مردم براي تبديل 
دارايي شان به اسكناس هاي خارجي با هدف حفظ 
ارزش سرمايه هايشان، قيمت دلار باز هم كاهش 

خواهد داشت.

وام اشتغال ۱۵۰ ميليون تومان شد
كريمي بيرانوند، مع��اون وزي��ركار از افزايش وام 
اش��تغال از يكصد ميليون تومان به 150 ميليون 
تومان به عنوان مصوبات جلسه اخير شوراي عالي 
اشتغال خبر داد. معاون اشتغال وزارت كار با اشاره به 
كليات برخي مصوبات جلسه هشتاد و سوم شوراي 
عالي اش��تغال گفته اس��ت: حمايت از برنامه هاي 
اشتغال نهاد هاي حمايتي مثل بهزيستي و كميته 
امداد )ذيل همكاري با استانداري ها( و افزايش وام 
اش��تغال از يكصد ميليون تومان به 150 ميليون 
تومان از مصوبات ش��وراي عالي اشتغال بود كه با 
حضور و تلاش مرتض��وي وزير جديد تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي بود كه در جلسه شوراي عالي اشتغال 

با حضور رييس جمهور به نتيجه رسيد.

سود به دست آمده از معاملات 
فردايي ارز و سكه حرام است

سخنگوي ش��وراي فقهي بانك مركزي به بيان آخرين 
مصوبات شوراي فقهي بانك مركزي در رابطه با معاملات 
آتي ارز و س��كه پرداخت و انجام اين دسته از معاملات را 
از نظر شوراي فقهي، ممنوع و باطل و همچنين سود به 
دست آمده از اين معاملات را از نظر شرعي حرام اعلام كرد. 
سخنگوي شوراي فقهي بانك مركزي اعلام كرد، معاملات 
فردايي ارز و سكه، از نظر اين شورا ممنوع و سود به دست 

آمده از اين معاملات از نظر شرعي حرام است.
هر چند بانك مركزي معاملات فردايي ارز و سكه را ممنوع 
اعلام كرده، اما با اين حال، گاهي انجام اين معاملات در بازار 
ارز و سكه مشاهده شده است. با توجه به شب هات بطلان 
اين معاملات از نظر شرعي و تبعات انجام اين معاملات، 
ش��وراي فقهي بانك مركزي در جلس��ات اخير خود به 
بررسي ابعاد شرعي و فقهي معاملات فردايي ارز و سكه 
پرداخته است. سخنگوي شوراي فقهي بانك مركزي به 
بيان آخرين مصوبات شوراي فقهي بانك مركزي در رابطه 
با معاملات آتي ارز و س��كه پرداخت و انجام اين دسته از 
معاملات را از نظر شوراي فقهي، ممنوع و باطل و همچنين 
سود به دست آمده از اين معاملات را از نظر شرعي حرام 
اعلام كرد. دبير شوراي فقهي بانك مركزي در بيان نكاتي 
كه در متن مصوبه وجود دارد، گفت: اولين نكته تاكيد بر 
انجام نشدن معاملات واقعي است. يكي از اصول بانكداري 
اسلامي ارتباط بخش پولي و بخش حقيقي اقتصاد است و 
وقتي در جايي معاملات پولي اتفاق مي افتد، اما پشتوانه اي 
از بخش حقيقي اقتصاد ندارد )در اصطلاح معوّض ندارد(، 
در واقع متاثر از بخش واقعي اقتصاد نيست و در اين صورت 
شبهه شرعي ايجاد خواهد شد. وي در ادامه افزود: در تمام 
عقود مشاركتي و مبادل هاي ارتباط با بخش واقعي وجود 
دارد. براي مثال در عقودي مثل استصناع و مشاركت مدني 
كه از دسته عقود مشاركتي و مبادله اي هستند، اين عقود 
در نهايت به توليد منجر مي شوند و در عقود مبادل هاي 
ديگر مانند مرابحه نيز به همين ص��ورت بوده و كالا ها و 
خدمات در بخش حقيقي اقتصاد مبادله مي شود. در واقع 
در جريان اين معاملات، بخش حقيقي تغيير كرده و رشد 
مي كند. اما در معاملات فردايي ارز و س��كه اساس��ا ارز و 
سكه اي در پس اين معاملات نيست و صرفا روي تغييرات 
اين بازار معامله ص��ورت مي پذيرد و بخش واقعي تحت 
تاثير قرار نمي گيرد. ميثمي ادامه داد: نبايد فراموش كرد 
كه يكي از مسائل ديگري كه در نتيجه غير واقعي بودن 
اين معاملات مطرح مي شود، اثرات كاذب اين معاملات 
غيرواقعي بر معاملات واقعي است كه گاهي اوقات حجم 
بالاي خريد و فروش ناگهاني دلالان با معاملات غيرواقعي 
و بدون وجود كالاي حقيقي، موجب تحريك انتظارات و 

ايجاد بي ثباتي در بازار واقعي اين محصولات مي شود.

مركز آمار گزارش داد 
 تنها 3۰ درصد از مردم ايران 

در سال ۱4۰۰ به مسافرت رفتند
در س��ال 1400، حدود 30 درصد از خانوارهاي كشور، 
يعني حدود 7 ميليون و 800 خانوار حداقل يك س��فر 
داشته اند. همچنين در طول سال 1400، 24 ميليون و 
687 هزار سفر انجام شده است. به گزارش ايلنا؛ مركز آمار 
ايران با انتشار گزارشي از وضعيت تعداد سفرهاي ايرانيان 
نشان داد تنها 30 درصد از مردم ايران در سال گذشته به 
مسافرت رفته اند.  طبق اين آمار، تعداد سفرهاي داخلي 
در سال 1400، حدود 24 ميليون و 639 هزار سفر بوده 
كه 42 درصد از آن، با اقامت شبانه و 58درصد بدون اقامت 

شبانه )زير يك روز( بوده است. 
طرح آمارگيري از گردشگران ملي، يكي از طرح هاي مركز 
آمار ايران است كه با هدف تهيه آمار و اطلاعات مربوط به 
سفرهاي گردشگري خانوارهاي كشور، براي بررسي هاي 
اقتصادي و تصميم گيري مديران و برنامه ريزان در حوزه 
گردشگري، توس��ط آن مركز به اجرا درمي آيد. در اين 
طرح با مراجعه به خانوارهاي نمونه، اطلاعاتي در مورد 
ويژگي هاي سفر از جمله تعداد سفر، نوع سفر )با اقامت 
شبانه و بدون اقامت شبانه(، هدف اصلي سفر، شيوه سفر، 
نوع اقامتگاه گردشگران، نوع وسيله نقليه مورد استفاده، 
تعداد شب اقامت و هزينه هاي سفر و همچنين اطلاعاتي 
در مورد ويژگي هاي اجتماعي اعضاي خانوار مانند سن، 
جنس، وضع سواد و وضع اشتغال جمع آوري مي شود. 
نتايج اين طرح آماري در سال 1400 )در شرايط كرونايي( 

نشان مي دهد: 
در س��ال 1400، حدود 30 درصد از خانوارهاي كشور، 
يعني حدود 7 ميليون و 800 خانوار حداقل يك س��فر 
داشته اند. همچنين در طول سال 1400، 24 ميليون و 
687 هزار سفر انجام شده است.  تعداد سفرهاي داخلي 
در سال 1400، 24 ميليون و 639 هزار سفر بوده كه 42 
درصد از آن، با اقامت شبانه و 58درصد بدون اقامت شبانه 
بوده است.  پنج استان خراسان رضوي، مازندران، تهران، 
فارس، اصفهان، مقصد بيشترين سفرهاي با اقامت شبانه 
در س��ال 1400 بوده اند.  پنج استان مازندران، اصفهان، 
تهران، فارس، گيلان مقصد بيش��ترين سفرهاي بدون 
اقامت شبانه در س��ال1400 بوده اند.  بيشتر سفرهاي 
با اقامت شبانه در س��ال 1400، با هدف ديدار دوستان 
و بس��تگان )65 درصد(، گردش و تفريح )16 درصد( و 
درمان )10 درصد( انجام پذيرفته است.  بيشتر سفرهاي 
بدون اقامت شبانه در سال 1400، با هدف ديدار دوستان 
و بس��تگان )31درصد(، درمان )24 درصد( و گردش و 
تفريح )20 درصد( انجام شده است.  اقامتگاه اصلي مورد 
استفاده در سفرهاي داخلي با اقامت شبانه خانوارها در 
سال 1400، خانه بستگان و آشنايان با 76 درصد، ويلا و 
آپارتمان شخصي با 12 درصد، ويلا و آپارتمان اجاره اي با 
6 درصد، اقامتگاه عمومي با 3 درصد، ساير اقامتگاه ها 2 
درصد و چادر و كمپ شخصي و اقامتگاه سازماني هر يك با 
يك درصد بوده است.  به گفته علي خدايي )عضو كارگري 
شوراي عالي كار( سفر از جمله اقلامي است كه در سبد 
حداقل معيشت خانوار كشور ذيل عنوان »تفريحات« قرار 
مي گيرد. وي در اين زمينه توضيح داد: براي اين عنوان در 
محاسبه سبد حداقل معيشت رقم يا درصد معيني در 
نظر گرفته نشده اما جزئي از موارد حداقل سبد معيشت 
در ايران است. گفتني است، مسافرت معمولا اصلي ترين 
ش��اخص در رونق بازار كار و كسب و كارهاي مربوط به 

گردشگري به حساب مي آيد.

از بسته جديد ارزي تا مداخله همه جانبه براي تعادل بازار

زمانيبرايعبورازنسخهكرهاي

روند مداوم كاهش رشد نقدينگي
 عرضه ارز با قيمت توافقي در بازار متش��كل ارزي براي 
متقاضيان بر اساس كش��ف قيمت واقعي برخلاف روال 
گذشته كه قيمت ها به صورت دستوري در كف قيمتي 
عرضه مي شدند يكي ديگر از اقدامات موثر بانك مركزي 
در ثبات بخشي به بازار ارز و جلوگيري از بروز شوك هاي 
قيمتي در اين بازار اس��ت.  از جمله اقدامات ديگر براي 
تس��هيل دسترس��ي مردم به بازار ارز مي توان به سامانه 
برخط دسترس��ي به صرافي ها اشاره كرد كه در راستاي 
تس��هيل خريد ارز توس��ط متقاضيان راه اندازي ش��د. 
همچنين حدود 40 شعبه از بانك هاي ملي، تجارت                         ، ملت                          
و صادرات در نظر گرفته شد تا مثل صرافي ها ارز مورد نياز 
را ارايه كنند؛ لذا با توجه به وفور ارز، كانال هاي دسترسي 
مردم را براي خريد ارز تسهيل شد تا بدون ازدحام بتوانند 
ارز مورد ني��از خود را خريداري كنن��د. بانك مركزي از 
ابزارهاي مختلف ديگر نيز براي تعادل بخشي بازار بهره 
مي برد كه يك نمونه  آن گواهي سكه بانك مركزي بود كه 
رونمايي و معامله شد و با قدرت تداوم خواهد داشت و با 
پاسخگويي به نيازهاي واقعي متقاضيان از طريق مكانيزم 
عرضه و تقاضا از بروز رانت ني��ز در اين حوزه جلوگيري 
مي كند.  البته با هماهنگي كامل سياس��ت گذاري مالي 
و سياس��ت گذاري پولي و اتخاذ تصميات مهم در بانك 
مركزي در راس��تاي اصلاح نظ��ام بانك��ي و روابط آن، 
موجبات كاهش تورم از معادل 59.3 درصد در شهريور 
1400 به 39.6 درصد در 12 ماهه منتهي به شهريورماه 
سال جاري و همچنين كنترل رشد 12 ماهه نقدينگي 
شده اس��ت. در اين ميان، مديريت دستوري سال هاي 
گذش��ته نيز )نرخ دس��توري 4200 توماني ب��راي ارز( 
ديگر در دستور كار نيست. بانك مركزي دولت سيزدهم 
تاكنون بدون تكرار اقدامات ناهنجار گذش��ته، با وجود 
تلاش ش��بانه روزي دشمنان براي ايجاد اختلال در بازار 
ارز و افزايش صوري قيمت دلار، برنامه هاي مدون و فني 
را براي ايجاد تعادل و آرامش در بازار ارز به كار گرفته است.  
دولت سيزدهم با همكاري يكديگر و با اجراي طرح هاي 
مهم براي مديريت همزمان هزينه ها و درآمدها و برقراري 
توازن بودجه دولت، ثبات  بخشي به بازار ارز، اصلاح نظام 
بانكي و كاهش ناترازي بانك ها، مديريت انتظارات تورمي 
و تقويت بخش توليد و عرضه كالاها و خدمات در كشور 
به همراه عملياتي كردن سياس��ت ها و اقدامات مختلف 
براي شناسايي و كنترل عوامل موثر بر تورم ايجاد شده در 
سال هاي گذشته، رشد نقدينگي و پايه پولي و نرخ تورم 
طي يك سال اخير )از شهريور1400 تاكنون( با كاهش 
معنا دار مواجه شد و اقدامات براي كاهش اين شاخص تا 

رسيدن به سطح مطلوب و هدف گذاري شده خود طي 
روندي مستمر و پايدار ادامه خواهد يافت.

  روند مداوم كاهش رشد نقدينگي
در نتيجه اقدامات صورت گرفته و بررسي نرخ رشد 12 
 ماهه نقدينگي نش��ان مي دهد كه نرخ رشد نقدينگي از 
40.5 درصد در پايان ش��هريورماه 1400 طي يك روند 
نزولي به 37.5 درصد در پايان شهريورماه 1401 كاهش 
يافته است. البته لازم به تاكيد است كه 2.5 واحد درصد 
از رشد نقدينگي در شهريورماه 1401 به افزايش پوشش 
آماري )اضافه شدن اطلاعات بانك مهراقتصاد در آمارهاي 
پولي، به واسطه ادغام بانك هاي متعلق به نيروهاي مسلح 
در بانك سپه( مربوط بوده و در صورت عدم لحاظ افزايش 
پوشش آماري مذكور، رشد 12 ماهه نقدينگي در پايان 
ش��هريورماه 1401 به 35.0 درصد كاه��ش مي يابد.  از 
اينرو رشد 12 ماهه نقدينگي منتهي به پايان شهريورماه 
1401 )با پايه همگن( نس��بت به رشد دوره مشابه سال 
قبل )40.5 درصد(، معادل 5.5 واحد درصد كاهش نشان 
مي دهد.  رشد پايه پولي در 12 ماهه منتهي به شهريورماه 
سال 1401 هم 33.1 درصد بوده است. اين درحالي است 
كه نرخ رشد پايه پولي در پايان شهريور 1400 رقم 39.5 
درصد را ثبت كرده بود يعني 6.4 درصد كاهش.  گفتني 
است حجم نقدينگي در مرداد 1392 همزمان با شروع 
به كار دولت يازدهم معادل 640 هزار ميليارد تومان بود 
كه در پايان ش��هريور 1400 )پايان دولت دوازدهم( اين 
رقم به 4 هزار و 68 هزار ميليارد تومان رسيد.  حجم پايه 
پولي نيز از 96.3 هزار ميليارد تومان در مرداد 1392 به 
519 هزار ميليارد تومان در پايان شهريور 1400 رسيد. 
بر اس��اس اين گزارش و اقدامات انجام شده در طول يك 
سال گذشته، بررسي آمارهاي مقدماتي پولي و اعتباري 
در پايان مهرماه 1401 حاكي از تداوم روند كاهنده رشد 

12 ماهه نقدينگي در سال جاري مي باشد. 

  رعايت انضباط مالي و مديريت هزينه ها 
و كسب درآمدهاي پايدار

همچنين دولت سيزدهم خود را متعهد و ملزم به رعايت 
انضباط مالي و مديريت هزينه ها و كس��ب درآمدهاي 
پايدار نموده است. اين مهم در عمكرد شش ماهه تحولات 
وضع مالي دولت نيز به خوبي نمايان مي باشد، به  طوري 
كه در شش ماهه اول س��ال جاري درآمدهاي عمومي 
دولت از رش��د 59.2 درصدي برخوردار بود؛ حال آنكه 
هزينه هاي جاري دولت تنها با رشد 30.7 درصدي مواجه 

بوده است. در نتيجه اين اقدامات، كسري تراز عملياتي با 
كاهش 19.6 درصدي و كسري تراز عملياتي و سرمايه اي 
)كس��ري بودجه دولت( با كاهش 101.7 درصدي در 
شش ماهه اول سال همراه گرديده است. در اين مقطع 
زماني همچنين استفاده از تنخواه گردان بانك مركزي 
كه واجد آثار پولي ناشي از عمليات مالي دولت است، با 
كاهش قابل توجه 91.6 درصدي نسبت به شهريورماه 
سال 1400 همراه شود كه اين نش��ان از اهتمام دولت 
در جهت انضباط بخش��ي به سياست هاي مالي دولت و 
هماهنگي آن با سياست هاي پولي بانك مركزي در يك 
سال گذشته بوده است. تغيير رفتار مشهود پايه پولي از 
زمان شروع به كار دولت سيزدهم را به  طور عمده مي توان 
ناشي از روابط سالم بانك مركزي و دولت به عنوان ضامن 
كنترل تورم و همچنين س��ختگيري مقامات در پولي 
كردن كس��ري بودجه و حتي تاكيد بر تس��ويه تنخواه 
دولت قبل دانس��ت. دولت سيزدهم در ش��روع به كار 
خود با كسري بودجه سنگين ناشي از عدم تحقق منابع 
پيش بيني شده در قانون بودجه 1400 مواجه بود. علاوه 
بر اين، تسويه 55 هزار ميليارد تومان تنخواهي كه دولت 
قبل از بانك مركزي براي هزينه هاي خود دريافت كرده 
بود به دولت س��يزدهم موكول شده بود. در اين شرايط 
كار دولت س��يزدهم براي جلوگيري از وخيم تر ش��دن 
رشد پايه پولي سخت تر شد. با اين حال دولت سيزدهم 
براي حل شكاف عميق ميان منابع و مصارف خود و در 
نهايت جلوگيري از پولي شدن كسري بودجه، دو اقدام 
عمده را در پيش گرفت. دولت سيزدهم از يك سو تمام 
تلاش خ��ود را براي كنترل هزينه ها به كار بس��ت و در 
تخصيص بودجه صرفا اولويت هاي اساسي كشور را در 
نظر گرفت. علاوه بر كنترل هزينه ها، دولت سيزدهم با 
پيگيري سياست هايي موفق شد در ماه هاي باقي مانده 
از سال 1400 منابع خود را به مقدار چشمگيري افزايش 
بدهد تا مانع رشد پايه پولي از ناحيه كسري بودجه شود. 
هرچند متاثر از اج��راي تكليف قانوني صورت گرفته از 
س��وي مجلس شوراي اس��لامي، مبني بر اجراي طرح 
مردمي س��ازي يارانه ها و حذف تخصيص ارز ترجيحي 
و آثار تورم��ي آن، روند حركتي نرخ تورم نقطه به نقطه 
در چهار ماه ابتدايي سال 1401 با روند افزايشي مواجه 
گرديد و اين افزايش تا تيرم��اه ادامه يافت، با اين حال، 
همان گونه كه انتظار مي رفت پس از گذشت ماه هاي اوليه 
اجراي طرح و فروكش نمودن آثار تورمي آن، تورم نقطه 
به نقطه در مرداد ماه و شهريور ماه سال جاري با كاهش 
همراه گرديده است. همچنين مي بايست خاطرنشان 

شود بخشي از افزايش قيمت هاي داخلي متاثر از افزايش 
قيمت هاي جهاني عمدتا ناشي از تنش هاي سياسي و 
بين المللي بوده است.  همچنين براساس گزارش هاي 
منتشر شده، در سال 1400 رشد توليد ناخالص داخلي 
با احتساب نفت و بدون نفت نسبت به سال قبل از آن )به 
قيمت هاي ثابت سال 1390( به ترتيب از رشد 4.3 و 3.5 
درصدي برخوردار بوده اس��ت. اين روند بهبود عملكرد 
توليد ناخالص داخلي در س��ه ماهه اول سال جاري نيز 
تداوم داش��ته و توليد ناخالص داخلي با احتساب نفت و 
بدون نفت در س��ه ماهه اول سال جاري نسبت به دوره 
مشابه سال 1400 به ترتيب رقم رشد 3.8 و 4.3 درصدي 
را ثبت نموده است. در اين شرايط بود كه اقدامات دولت 
سيزدهم در زمينه كنترل رش��د نقدينگي مشتمل بر 
كنترل رشد پايه پولي و خلق پول بانكي به عنوان عوامل 
تورم ساز گذشته آغاز شد. پرهيز از پولي سازي كسري 
بودجه از طريق هماهنگ��ي ميان بانك مركزي و اركان 
اقتص��ادي دولت، پيگيري برنامه اص��لاح نظام بانكي و 
كنترل بدهي بانك ها به بانك مركزي، مديريت انتظارات 
تورمي، اقداماتي است كه در يك سال گذشته در جهت 

كاهش نرخ تورم آغاز شده و استمرار خواهد داشت.

  تعهد به كنترل تورم و كاهش آن 
به سطوح پايين، پايدار و پيش بيني پذير

در مجموع، دول��ت خود را متعهد ب��ه كنترل تورم و 
كاهش آن به سطوح پايين، پايدار و پيش بيني پذير در 
ميان مدت مي داند و دستيابي به اين هدف را با اولويت 
و اهتمام بالايي در كنار اهداف ديگري مانند حمايت 
از رشد اقتصادي و اشتغال دنبال مي كند. البته، تحقق 
اين هدف مستلزم همكاري و هماهنگي مطلوبي ميان 
اركان مختلف تصميم گيري، سياست گذاري و اجراي 
آنها در مجموعه دولت و ساير اركان حاكميت است كه 
اين موضوع توس��ط ستاد هماهنگي اقتصادي دولت 
و س��اير اركان ذي ربط دنبال مي گردد. بنابرين طرح 
ادعاهاي بي اساس مبني بر عدم برنامه ريزي دولت در 
پيگيري اهداف اقتصادي دور از واقعيت هاي اقتصادي 
كشور مي باشد. لذا ضرروي است رسانه محترم ضمن 
پرهيز از الق��اي يأس و نوميدي نس��بت به تحولات 
اقتصادي كشور با انتشار اخبار، اطلاعات و تحليل هاي 
درست، معتبر و شفاف، مجموعه اقتصادي دولت را در 
اجراي برنامه هاي اقتصادي به ويژه در زمينه مديريت 
انتظ��ارات تورمي و تحقق هدف كنت��رل تورم ياري 

نمايد.  / 5847911

ادامه از صفحه اول



مجيد عش��قي؛ رييس س��ازمان ب��ورس گفت: يكي 
از سياس��ت هاي ما در س��ازمان بورس اين است تا از 
طريق سرمايه گذاري غيرمستقيم، سرمايه گذاران را 
تشويق به سرمايه گذاري غيرمستقيم كنيم و اين نوع 
س��رمايه گذاري را جايگزين سرمايه گذاري مستقيم 
كنيم.وي افزود: در ادامه راه اندازي صندوق هاي اهرمي، 
صندوق تضمين اصل سرمايه كه طي يك سال گذشته 
راه اندازي ش��دند. يك ابزار جدي��د در صنعت املاك 
طراحي ش��د كه با تلاش همكاران س��ازمان بورس و 
اس��تقبال صندوق بازنشستگي نخستين صندوق در 
اين حوزه به تصويب رسيد.عش��قي خاطرنشان كرد: 
حوزه مسكن از حوزه هايي اس��ت كه در بازار سرمايه 
مغفول مانده است با وجود اينكه اين بازار جزو بازارهاي 
بزرگ اس��ت اما ۴۴ ش��ركت در اين ح��وزه در بورس 
پذيرش شدند و بخش��ي از مصالح ساختماني هم در 
بورس كالا پذيرش ش��ده است.رييس سازمان بورس 
و اوراق بهادار در بازار س��رمايه نقطه تلاقي را در زمينه 
املاك و مستغلات نداشتيم، اظهار داشت: اين اقدام 
ش��روع متفاوتي اس��ت كه مي توان��د در بحث جذب 
سرمايه گذاران فعال باشد.وي گفت: فردي كه به دنبال 
سرمايه گذاري در بازار مسكن اس��ت بايد داراي پول 
درشت باشد؛ اما با اين صندوق امكان سرمايه گذاري با 
پول هاي اندك وجود دارد.اين مسوول در ادامه افزود: 
با توجه به افزايش قيمت ها در بازار مسكن، كسي كه 
بخواهد در اي��ن بازار س��رمايه گذاري كند احتياج به 
س��رمايه هنگفت دارد؛ اما در صندوق سرمايه گذاري 
املاك، س��رمايه گذار ب��ا هر مبلغي مي توان��د در اين 
بازار سرمايه گذاري كرده و از سود اين بازار بهره ببرد، 
همچنين مي تواند به مرور سرمايه خود را افزايش دهد.

عشقي خاطرنشان كرد: از طريق فروش متري مسكن 
شخصي كه نمي تواند يك ملك ۸۰ متري را خريداري 
كند، با اندك سرمايه خود بتواند يك تا دو متر يا متراژ 
كمتر خريداري كند.رييس سازمان بورس ادامه داد: 
تلاش ما اين اس��ت با راه اندازي نخستين صندوق كه 
معاملات ثانويه آن امروز انجام مي شود قادر به شروع 
اين مسير به صورت پر قدرت باشيم.وي گفت: بخش 
بانكي از جمله بخش هايي است كه مي تواند با استفاده 
از اي��ن ابزار ب��راي افزايش نقدش��وندگي دارايي هاي 
راكد خود اس��تفاده كند.عشقي با بيان اينكه موضوع 
بهره برداري از املاك و مستغلات از جمله بحث هاي 
جدي است كه در دولت در حال پيگيري است، گفت: با 
راه اندازي اين صندوق ها مي توان در اين بازار وارد فازي 
جديد شويم تا از اين طريق بتوان دارايي هاي در اختيار 
بانك ها، دستگاه هاي دولتي و بخش خصوصي استفاده 
درستي كرد.وي موضوع نقدشوندگي را به عنوان يكي 
از برنامه هاي اصلي صندوق املاك و مستغلات معرفي 
كرد و گفت: اين ابزار مي تواند اب��زاري جذاب در بازار 
باشد و در قدم هاي بعدي بانك ها و ديگر دستگاه ها كه 
از املاك هاي بزرگ برخوردارند مي توانند از اين ابزار 
استفاده كنند.رييس سازمان بورس با بيان اينكه اين 
صندوق اثرات خوبي در مش��اركت سرمايه هاي خرد 
مردمي و استفاده از ظرفيت هاي بازار املاك و مسكن 
خواهد داشت گفت: در حال حاضر ۴ موافقت اصولي 
براي اين صندوق صادر ش��ده كه اولين صندوق امروز 
پذيرش شد و به صندوق ديگر در مراحل تجديدنويسي 
هستند.وي ادامه داد: با ورود اين صندوق بازار مسكن و 
مستغلات بازار بسيار بزرگي خواهد بود و از آنجايي كه 
ملك جذابيت بالايي براي سرمايه گذاري دارد مشاركت 
افزايش پيدا مي كند و با تثبيت صدور مجوز تاسيس 
صندوق هاي املاك و مس��تغلات اين بازار گسترش 
پيدا مي كند.رييس سازمان بورس با اشاره به پرداخت 
سود سهام عدالت در آينده نزديك اظهار داشت: بايد 
شركت هاي سرمايه پذير اين سودهاي سهام عدالت را 
پرداخت كنند و با دريافت اين سودها در آينده نزديك 
سود سهامداران پرداخت مي شود اما امروز نمي توان 
زمان قطع��ي آن را اعلام كرد. وي درباره بازگش��ايي 
نماد سهام عدالت گفت: بازگشايي نماد پس از تشكيل 
مجامع شركت هاي استاني انجام خواهد شد اما در حال 
حاضر اختلاف نظرهايي در نحوه برگزاري مجامع وجود 

دارد كه پس از برگزاري مجامع ش��ركت هاي استاني 
س��هام عدالت نماد آن هم بازگش��ايي خواهد شدوي 
درب��اره صندوق تثبيت در بازار س��رمايه گفت: محل 
تامين مالي صندوق تثبيت از خزانه و جمع آوري ماليات 
روزانه فروش سهام است و هدف اين صندوق ثبات بازار 
سرمايه در بلندمدت است و تقريبا معادل نقل و انتقالات 
سهام در بودجه براي صندوق منابع پيش بيني شده كه 
ما اين عدد را هزينه نمي دانيم بلكه سرمايه گذاري دولت 
در بازار است و منافع آن هم به دولت مي رسد.عشقي با 
بيان اينكه در حال حاضر ارزان ترين دارايي ها در بازار 
سرمايه موجود اس��ت تاكيد كرد: توقف يا فعال شدن 
بازارگرداني ها به شرايط بازار بر مي گردد و اساسا شرايط 
بازار متاثر از عوامل مختلفي مانند قيمت هاي جهاني، 
موضوعات داخلي از جمله بودجه و... تاثير مي پذيرد.

عشقي درباره بيمه سهام افرادي كه ارزش سهام آنها 
در ب��ازار به كمتر از 1۰۰ ميلي��ون تومان بر مي گردد، 
گفت: بيمه سهام حداقل اين پيام را براي مردم دارد كه 
بازار سرمايه براي دولت بسيار مهم است و تا يك سال 
آينده اين بازار رش��د بسياري خوبي مي توانند داشته 
باشند.رييس سازمان بورس در پاسخ مبني بر ريزش 
25 درصدي ارزش بازار در عرض سه ماه و علت خروج 
سرمايه حقوقي از بازار س��رمايه در يك مقطع زماني 
كوتاه مدت اظهار داشت: در بين حقوقي ها خروج پول 
در بازار س��رمايه مطرح نبود و همواره سازمان به طور 
مستمر جلساتي با حقوقي ها دارد اما بايد توجه داشته 
باشيم كه عمده معاملات حقوقي ها به صورت بلوكي 
است و ممكن است تصميم بگيرند معاملات خود را در 
بازار بلوكي انجام دهند .وي تاكيد كرد: به صورت روزانه 
حقوقي ها را رصد مي كنيم اما حقوقي ها مي توانند در 
بازار بلوكي سهام را خريداري كنند و به فروش برسانند. 
عشقي همچنين با اشاره به اثرات بودجه 1۴۰2 در بازار 
سرمايه گفت: معتقد نيس��تم كه بودجه سال 1۴۰1 
تجربه تلخي براي سهامداران بود چراكه بودجه نهايي 
به نفع بازار سرمايه بود و امروز هم پيشنهاد بودجه اي 
را با دولت و مجلس مطرح كرديم. وي درباره احتمال 
افزايش قيمت ان��رژي در بودجه و اثرگذاري آن در 
بازار س��رمايه تاكيد كرد: آنچه اعلام شده اين است 

كه افزايش قيمتي در اين حوزه نخواهيم داشت.

   كاهش هزينه خانوار!
سيد احس��ان خاندوزي، وزير اقتصاد نيز اظهار كرد: 
اكنون در كش��ور ش��اهد وجود كاه��ش توانمندي 
خانواده ها براي خريد به مس��كن هستيم و تاكنون در 
اين زمينه هيچ چشم اندازي وجود نداشت. بررسي هاي 

انجام شده نشان از آن دارد كه بيش از يك سوم يعني 
نزديك به ۴۰ درصد هزينه خانوارها در بخش مسكن 
صرف مي ش��ودخاندوزي معتقد اس��ت كه در زمينه 
عرضه مسكن، سال هاست عقب ماندگي وجود داشته 
و دسترسي مردم دشوار شده است. وزير امور اقتصادي 
و دارايي اظهار داش��ت: اكنون با تلاش مسوولان و نيز 
راه اندازي اين ابزارها چشم انداز مثبتي در زمينه مسكن 
خانوارها ايجاد ش��ده است.خاندوزي تاكيد كرد: بهتر 
است بانك ها از صندوق املاك و مستغلات براي نقد 
كردن دارايي هاي خود استفاده كنند و دولت هم نيز به 
زودي از اين ابزار استفاده گسترده خواهد كرد.وزير امور 
اقتصادي و دارايي به مزاياي استفاده از صندوق املاك 
و مستغلات ادامه داد: نخستين فايده صندوق املاك 
و مستغلات اين است كه سرمايه گذاران مي توانند به 
صورت تدريجي سرمايه هاي خود را وارد حوزه مسكن 
كنند.وي اظهار داش��ت: اكنون ب��ا توجه به وضعيت 
حاكم در بازار مس��كن، برخي از م��ردم قادر به خريد 
كامل يك واحد مس��كوني نيستند اما اكنون صندوق 
سرمايه گذاري املاك و مستغلات مي تواند كمكي در 
خريد بخشي از يك واحد مسكوني براي سرمايه گذاران 
باش��د.خاندوزي با تاكيد بر اينك��ه خانوارها با كمك 
صندوق املاك و مستغلات مي توانند به مرور صاحب 
يك واحد مسكوني شوند، اعلام كرد: شركت هايي كه 
اكنون در حال فعاليت براي توليد مسكن هستند نياز 
به نقدينگي دارند؛ اكنون عمده دارايي ش��ركت هاي 
دولتي و حتي خصوصي در قالب املاك و مس��تغلات 
منجمد شده كه راه اندازي صندوق املاك و مستغلات 
مي تواند زمينه نقدشوندگي دارايي ها را فراهم كند.وزير 
امور اقتصادي و دارايي ب��ا بيان اينكه بخش عمده اي 
از دارايي ها در ترازنامه ش��ركت هاي دولتي مربوط به 
ساختمان و مسكن است، گفت: در صورت تبديل آنها 
به نقدينگي، امكان استفاده آنها در جهت سرمايه گذاري 
فراه��م خواهد ش��د. دولت باي��د در ارايه بخش��ي از 
دارايي هاي خود در قالب اين صندوق ها پيشقدم شود، 
اف��زود: بنده به عنوان وزير اقتص��اد كه رييس مجمع 
بانك هاي دولتي است، اعلام مي كنم بانك ها بايد در 

واگذاري اموال زيرمجموعه خود فعال باشند.

   مشكلات بورس به دليل نبود نهاد مالي
و  سرمايه گذار بود

محمدعلي شيرازي، مديرعامل فرابورس اظهار داشت: 
نبود نهادهاي حرفه اي به صورت گس��ترده و حضور 
مستقيم س��رمايه گذاران به صورت عام در سال هاي 
گذشته منجر به ايجاد آس��يب در بازار سرمايه شده 

اس��ت. وي با بيان اينكه انواع دارايي ها مي توانند در 
بورس ها به صورت اوراق معامله ش��وند، خاطرنشان 
كرد: بايد اقدامي صورت گيرد تا از طريق پيگيري ها 
و تلاش ها در بازار س��رمايه زمينه توس��عه نهادهاي 
حرفه اي در بازار سرمايه را فراهم كنيم و سرمايه گذاري 
غيرمستقيم را جايگزين سرمايه گذاري مستقيم كنيم.

ش��يرازي تاكيد كرد: اگر س��ازوكاري براي معامله 
املاك بخش هاي دولتي و دارايي ها در بازار فراهم 
شود به نوعي باعث ايجاد تعادل در بازار شده ايم و از 
طرفي هم امكان آزاد شدن دارايي ها مهيا مي شود.  
وي تاكي��د كرد: پي��ش از اين ابزار مناس��ب براي 
س��رمايه گذاري در حوزه مس��كن در بازار سرمايه 
نداشتيم كه امروز با صندوق سرمايه گذاري املاك 

و مستغلات اين مساله مهم رقم خورد.

   فروش سانتي متري مسكن!
محمد اس��كندري، مديرعامل صندوق بازنشستگي 
كش��وري اعلام كرد: توس��عه ابزارها موضوع كليدي 
است، هر چه امكان توسعه بازار مالي فراهم شود شاهد 
نقش آفريني آن بازار در توسعه كشور خواهد شد. اگر 
افراد بتوانند مس��كن را از طري��ق اين صندوق معامله 
كنند، ديگر از ت��ورم ملك عقب نمي مانند.مديرعامل 
صندوق بازنشستگي كشوري گفت: وضعيت كنوني 
مسكن در كش��ور تحت تاثير احتكار دارايي و ساختار 
املاك كه در اختيار مشاوران املاك است به اين شكل 
در آمده است اسكندري بيان كرد: دنيا در حال حركت 
به سمتي است كه نه تنها يك ساختمان، بلكه يك دفتر 
اداري، فرودگاه، ميدان نفتي و حتي بزرگراه هم مي توانند 
تحت عنوان صندوق هاي س��رمايه گذاري در املاك و 
مستغلات )REITs( معامله شوند.وي با بيان اينكه اين 
اقدام آغازي براي ورود يك ابزار جديد براي توسعه بازار 
سرمايه است، افزود: امريكا در سال 1۹۶۰ يعني ۶۰ سال 
پيش اين صندوق را در بازار سهام خودش راه اندازي كرد 
و وارد بازار »ريت« شد.مديرعامل صندوق بازنشستگي 
كشوري با تاكيد بر اينكه صندوق املاك و مستغلات 
امكان معامله بر روي املاك ساخته شده را فراهم كرده 
است، بيان كرد: اميدواريم بزودي صندوق هايي براي 
پيش فروش زمين و مسكن نيز ايجاد شود و وزارت راه 
و شهرس��ازي هم از اين ابزار استفاده حداكثري كند.

اسكندري با بيان اينكه در سال هاي گذشته در خصوص 
بورس املاك در ايران بحث هايي مطرح شده بود، گفت: 
از طريق ابزار صندوق املاك و مستغلات، امكان خريد 
و فروش ملك به ن��رخ روز نه تنها به صورت متري، 

بلكه به صورت سانتي متري نيز فراهم خواهد شد.
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پيشتازي صنايع ارزآور
تا پايان سال

اميرعباس كريم زاده كارشناس بازار سهام در خصوص 
وضعي��ت نرخ ارز و تاثي��ر آن بر بازار س��هام گفت: اگر 
سياست دولت بر تك نرخي شدن ارز باشد اين امر منجر 
به همسو شدن نرخ دلار نيما با دلار آزاد مي شود. با توجه 
به تورم پيش��رو احتمال افزايش نرخ دلار در سال آتي 
وجود دارد از طرفي تحركات دلار نيما و آزاد مي توانند 
رشدي شارپي را در صنايع دلار محور منجر شوند. سابقه 
تاريخي نمايانگر آن است كه در ساليان گذشته با وجود 
نزولي بودن بازار سهام، صنايع صادرات محور بازدهي 
خوبي را عايد سهامداران خود كرده اند.وي افزود: پس 
مي توان گفت در گروه اوره تا پايان سال رشدي حداقل 
۳۰ درصد را ش��اهد هستيم از طرفي گروه متانول اگر 
سياست هاي دولت در بحث نرخ يوتيليتي ها در جهت 
منافع اين شركت ها تغيير كند يا نرخ خوراك نزولي شود 
مي تواند بعد از گروه اوره مدعي رشد باشد. گروه متانول و 
اوره همچنان در بين صادركنندگان محصولات خام قرار 
دارند به همين دليل اين گروه مشمول عوارض صادراتي 
نيزهستند. در اين بين پتروشيمي هاي كه محصولات 
كلر يا شوينده توليد مي كنند رشدي در محدوده 2۰ تا 
25 درصد را تجربه خواهند كرد، در كل پتروش��يمي، 
پالايشي و خودرويي مي توانند از گروه هاي محرك بازار 
سهام براي رشد باشند. اين فعال بورسي تبيين كرد: در 
حال حاضر اختلاف حدود ۳۰ درصدي ميان دلار نيما 
و آزاد وجود دارد كه اين اختلاف قبل تر در محدوده 1۰ 
درصد بود و حتي در بازه اي از زمان به كمتر از 1۰ درصد 
هم رس��يده بود. بحث اختلاف ۳۰ درصدي ميان دلار 
نيما و آزاد را بايد به تصميمات دولت براي بودجه بسط 
داد، در ش��رايط فعلي با توجه به نرخ برابري ارز و تورم، 
قيمت ارز در سال آينده نيز صعودي خواهد بود، هرچند 
ممكن است اصلاح كوتاه مدتي را به خود ببيند. البته اگر 
اختلاف دلار نيما و آزاد بيشتر شود دولت ناگزير است 
كه فنر نرخ ارز را رها كند كه اين موضوع رشد شارپي را 
منجر مي شود، احتمال دارد اين رشد در كالا هاي اساسي 
و مصرفي سطح كشور هم نمود پيدا كند. كريم زاده در 
پايان گفت: يكي از دلايلي كه دولت مانع افزايش نرخ 
ارز مي شود، همين نگراني براي گراني كالا هاي اساسي 
و مصرفي است. بايد گفت اگر نرخ دلار نيمايي رشد پيدا 
كند، بي شك قيمت مواد غذايي، شوينده ها و مايحتاج 
مردم افزايش مي يابد و تورمي نهفته بر تورم فعلي اضافه 

مي شود كه اين موضوع مطلوب اقتصاد كشور نيست.

ثبت نام ۴۱ ميليون سهامدار
در سامانه سجام

س�مات| مديريت راهبري س��امانه جامع اطلاعات 
مش��تريان »س��جام« اعلام كرد: بر اس��اس تازه ترين 
ارزيابي ها و اطلاعات پالايش شده از ابتداي فرآيند ثبت 
نام در سامانه سجام تا پايان اولين ماه پاييز سال 1۴۰1 
تعداد ثبت نام سهامداران در سامانه سجام با عبور از ۴1 
ميليون نفر به ۴1 ميليون و ۷5۹ هزار و ۷۸۰ نفر رسيده 
است. بر اساس اين گزارش، در همين حال تعداد احراز 
هويت شده ها در سامانه سجام نيز با عبور از ۳۴ ميليون 
نفر به ۳۴ ميليون و ۷۴5 هزار و 5۳۸ سهامدار رسيده 
است. همچنين بررس��ي آمارهاي منتشر شده نشان 
مي دهد كه در مهر ماه سال جاري بيش از ۷1 هزار احراز 
هويت توسط سهامداران در س��امانه )سجام( صورت 
گرفته است. مديريت راهبري سامانه جامع اطلاعات 
مشتريان »سجام« اعلام كرد: بر اساس گزارش ماهانه 
منتشر شده از سوي شركت سپرده گذاري مركزي در 
خصوص مهر ماه امسال، تعداد ۷۰ هزار و 2۴۷ ثبت نام 
از سوي سرمايه گذاران حاضر در بازار سرمايه در سامانه 
»سجام« صورت گرفته و تعداد احراز هويت شده ها نيز 
با عبور از ۷1 هزار سهامدار در اين ماه به ۷1 هزار و ۶52 
مورد رسيده اس��ت. بر اساس اين گزارش، در فروردين 
ماه امسال تعداد ثبت نام در سامانه »سجام« 15۸ هزار 
و 2۷۰ و تعداد احراز هويت ش��ده ها 1۳۰ هزار و ۷۰۴ 
مورد، در ارديبهشت ماه امسال تعداد ثبت نام در سامانه 
»سجام« ۳51 هزار و ۶1۶ و تعداد احراز هويت شده ها 
2۳2 هزار و 1۸5 مورد، در خرداد ماه امسال تعداد ثبت 
نام در س��امانه »سجام« ۷۶۰ هزار و ۶۳2 و تعداد احراز 
هويت شده ها ۴۹2 هزار و 22۸ مورد، در تير ماه امسال 
تعداد ثبت نام در س��امانه »سجام« 2۳۰ هزار و ۹۴۰ و 
تعداد احراز هويت ش��ده ها 1۸۸ هزار و ۹۳۴ مورد، در 
خرداد ماه امسال تعداد ثبت نام در سامانه »سجام« ۷۶۰ 
هزار و ۶۳2 و تعداد احراز هويت شده ها ۴۹2 هزار و 22۸ 
مورد، در ارديبهشت ماه امسال تعداد ثبت نام در سامانه 
»سجام« ۳51 هزار و ۶1۶ و تعداد احراز هويت شده ها 
2۳2 هزار و 1۸5 مورد و در فروردين ماه امس��ال تعداد 
ثبت نام در سامانه »س��جام« 15۸ هزار و 2۷۰ و تعداد 
احراز هويت شده ها 1۳۰ هزار و ۷۰۴ مورد بوده است. 
همچنين بر اساس اين گزارش تعداد نفرات ثبت نام شده 
در سامانه »سجام« در مهر 1۴۰1 به تفكيك هر استان 
حاكي از آن است كه 5 استان »تهران با 1۴ هزار و 5۳۹ 
مورد، اصفهان با ۴ هزار و ۷5۹ مورد، آذربايجان شرقي با ۴ 
هزار و 1۳۶ مورد، گلستان با ۳ هزار و ۶2۴ مورد و لرستان 
با ۳ هزار و ۳۹۸ مورد« در صدر بيشترين ثبت نام كنندگان 
در كل ايران قرار دارند. از سويي ديگر بر اساس آمارهاي 
منتشر ش��ده در اين دوره زماني، 5 استان »كهگيلويه و 
بويراحمد با ۴52 مورد، خراس��ان جنوبي با ۴۶2 مورد، 
يزد با ۴۸۹ مورد، ايلام با ۴۹5 مورد و كردس��تان با 52۰ 
مورد« در انتهاي ليست كمترين ثبت نام كنندگان سامانه 
سجام در بين ساير استان ها قرار دارند. سجام يك سامانه 
زيرساختي براي شناسايي مشتريان جهت ورود به باشگاه 
بزرگ بازار سرمايه ايران است كه تمام فعالان اين بازار اعم 
از سرمايه گذاران، مشتريان و مديران نهادها در اين سامانه، 
فقط يك بار براي هميش��ه اطلاعات خود را در آن ثبت 
خواهند كرد و پس از احراز هويت حضوري و غير حضوري 
قادر به دريافت خدمات مبتني بر داده هاي تاييد ش��ده 
خواهند بود. از طريق اين سامانه اطلاعات هويتي، شماره 
حساب، شماره موبايل، آدرس الكترونيكي و اقامت دايمي 
فرد ثبت مي شود و از آن به بعد هيچ نهاد مالي نيازي به 

دريافت مجدد اطلاعات آن سهامدار را ندارد.

مديريت نرخ بهره بهترين 
راهكار براي تقويت بازار سهام

بورسنيوز| قادر معصومي خانقاه، مدير صندوق 
توسعه بازار سرمايه تشريح كرد: صرفا نمي توان گفت 
حمايت هاي صندوق توسعه بازار سرمايه منجر به 
رشد شاخص ها در بازار سهام شده چراكه آثار افزايش 
قيمت هاي جهاني و نرخ دلار در كنار حمايت هاي 
صورت گرفته منجر به اين رش��د شده است. البته 
مصوبه 1۰ بندي س��ازمان بورس هم بي تاثير نبود، 
ولي باور اكثر فعالين بر محرك بودن جريان نقدينگي 
بوده و معتقدند تا زماني كه پول وارد بازار سهام نشود 
تاثيرات مقطعي است. صندوق توسعه بازار سرمايه 
در حد ت��وان خود پول يا به تعبي��ري جريان خون 
جديد را وارد بازار س��هام كرده اس��ت، اين صندوق 
در صورت ني��از باز هم تزريق منابع را انجام مي دهد 
تا گردش جريان نقدينگي افزايش يابد. وي پيشنهاد 
كرد: مش��خص ترين راه كار براي بهبود شرايط بازار 
سهام مديريت بهره س��پرده بانكي است، اما در اين 
بين منظور از مديريت، جلوگيري از آسيب بانك ها 
است. مصوبه اي براي رعايت س��قف سوده سپرده 
بانكي 2۰ درصد بود كه بايد با جديت اجرايي شود، 
اگر هم ايراداتي بر اين مصوبه وارد اس��ت بايد اعلام 
ش��ود. اگر حتي س��قف 2۰ درصدي براي اين سود 
امكان پذير نيست بايد كانالي تعريف شود كه به عنوان 
مثال اين رقم 22 درصد باش��د، كه سرمايه گذاران 
نرخ بهره بدون ريس��ك را قطعي بدانند و در جايي 
كه بازار سهام ارزشمند به نظر مي رسد، ورود كنند. 
در اين حالت س��رمايه گذاران با بررسي نسبت هاي 
P/E  و  P/E forward نتيجه گيري كرده، در زمان 
ارزندگي سهام نيز خريد و پول خود را از بانك خارج 
مي كنند. معصومي خانقاه ادامه داد: ، ولي نرخ سود 
سپرده ش��فافيت ندارد، اين ارقام از 2۶ تا 2۸ درصد 
 YTM  متغير بوده، همچنين اوراقي وجود دارد كه
آنه��ا ۳۰ درصد را هم تجربه كرده اس��ت. نرخ هاي 
سپرده در شرايط فعلي در كف 2۳.5 تا 2۴ درصد قرار 
دارند و با مصوبه حمايتي سران ۳ قوا همخواني ندارد. 
بازار سهام بيشتر از اين دست موضوعات رنج مي برد. 
مدير صندوق توسعه بازار سرمايه تبيين كرد: به طور 
كلي بازار هاي موازي به عنوان رقيب بازار س��رمايه 
شناخته مي شوند، اما ارز و خودرو در ديگر كشور ها 
جايگاه س��رمايه گذاري ندارد. البته ملك هم براي 
س��رمايه گذاري خرد و بازدهي كوتاه مدت، چندان 
گزينه مناسبي نيست و نياز به نقدينگي بالايي دارد. 
در اين بين بهترين ابزار براي مديريت منابع خرد بازار 
سرمايه است پس با اولويت نقدشوندگي دلار، سكه 
و بازار سهام موازي و رقيب يكديگر تلقي مي شوند. 
از طرفي دلار همانطور كه رقيب بازار سهام معرفي 
مي ش��ود محرك آن نيز است چراكه با افزايش نرخ 
دلار قيمت گذاري ش��ركت هاي مانند پتروشيمي، 
پالايشي، معدني و صادرات محور ها به شرط بالا رفتن 
دلار نيما صعودي مي شود. معصومي خانقاه در پايان 
به بورس نيوز گفت: فاصله نرخ دلار آزاد و نرخ ارز نيما 
25 تا ۳۰ درصد بوده كه سود شركت ها با افزايش نرخ 
دلار تحت تاثير قرار مي گيرد. س��رمايه گذران براي 
پوشش تورم فعلي كش��ور به دنبال تبديل ريال به 
سهام، سكه و دلار هستند تا تاثيرات افزايش نرخ دلار 
را به نحوي كمتر تحمل كنند. به صورت كلي توصيه 
مي شود كه براي ورود به هر بازاري حداقل دانش آن 

كسب يا ازمشاوره افراد خبره در آن استفاده شود.

چگونه سبد سهام خود را
 در بورس بيمه كنيم؟

اتفاقي كه از ٢ هفته گذش��ته معاملات بورس را از 
گردونه افت و ريزش هاي پياپي خارج كرد، بس��ته 
حمايتي دولت و طرح اخير س��ازمان بورس مبني 
بر طرح بيمه سبد س��هام بود كه به كلي روند بازار 
س��هام را با تغيير همراه كرد و پس از مدت ها جان 
دوباره اي را به معاملات بازار بخش��يد. طرح »بيمه 
س��بد س��هام«يا همان اوراق تبعي كه ج��زوي از 
مصوبات بس��ته ١٠ بندي حمايت از بازار س��رمايه 
اس��ت و تا س��قف 1۰۰ ميليون توم��ان از پرتفوي 
سهامداران را پوشش مي دهد در كنار ديگر بندهاي 
اين بس��ته، مورد تاييد مقامات رده عالي اقتصادي 
كش��ور قرار گرفت. بر اس��اس وعده هاي داده شده 
طرح »بيمه سبد سهام« با نماد »سهام يار« از ديروز 
به مرحله اجرا مي رسد و سرمايه گذاراني كه به دنبال 
سرمايه گذاري در بورس هستند، اما از ترس از دست 
دادن سرمايه هاي خود در اين بازار دچار شك و ترديد 
براي حضور در بازار سهام شده اند، مي توانند با خريد 
يك برگه اوراق تبعي به ارزش يك ريال، سهام خود 
را به ارزش حداكث��ر 1۰۰ ميليون تومان براي يك 
سال آينده بيمه كنند و از گزند اتفاقات پيش بيني 
نشده و تاثيرگذار بر معاملات بازار سرمايه در امان 
بمانند. با وجود آغاز اجراي طرح بيمه سهام از امروز 
و نيز فراهم ش��دن امكان خريد نماد »س��هام يار« 
براي مشاركت در اين طرح اما برخي از سهامداران 
همچنان آگاهي چنداني در خصوص جزييات مربوط 
به چگونگي بيمه سبد سهام خود ندارند و در هاله اي 
از ابهام در خصوص نحوه خريد نماد »سهام يار« قرار 
گرفتند. در اين زمينه بايد اعلام كرد كه س��هامدار 
در مرحله نخس��ت وارد س��امانه معاملات آنلاين 
كارگزاري مي شود و نماد »سهام يار« را در قسمت 
مربوط به »جس��ت وجو« وارد و سپس بر روي آن 
كليك مي كند. در اين بخش سهامدار بايد در بخش 
تعداد و قيمت خريد عدد 1 را ثبت كند و مثل ديگر 
سفارش خريدها روي گزينه خريد كليك كند. پس 
از طي شدن اين مراحل، سهامدار صاحب يك برگه 
اوراق تبعي است كه كل پرتفوي كمتر از 1۰۰ ميليون 
تومان سهامدار را براي يك سال آينده بيمه كرده است. 
س��هامدار بايد اين موضوع را مورد توجه قرار دهد كه 
فرصتي محدود ب��راي خريد اين اوراق در نظر گرفته 
ش��ده است و براي اين اس��تفاده از اين طرح از ديروز 
)شنبه( تا 2۸ آبان ماه فرصت در نظر گرفته شده است.

در مراسم رونمايي از صندوق املاك و مستغلات مطرح شد

خريد مسكن سانتي متري از بورس

فرش سبز بورس براي شاخص ها
شاخص كل بورس تهران در ادامه روند صعودي يك 
هفته اخير، ديروز ش��نبه نيز با 11 هزار و ۷۳۹ واحد 
افزايش، در ارتفاع يك ميلي��ون و ۴2۶ هزار واحدي 
قرار گرفت. شاخص هم وزن با چهار هزار و ۳۳۹ واحد 
افزايش به ۴۰1 هزار و ۹۰۷ واحد و شاخص قيمت با 2 
هزار و 5۸۸ واحد رشد به 2۳۹ هزار و ۷۳۷ واحد رسيد. 
ش��اخص بازار اول، 1۰ هزار و 2۷۹ واحد و ش��اخص 
بازار دوم، 1۸ هزار و ۴25 واحد افزايش را ثبت كردند.

روز گذشته در معاملات بورس تهران، بيش از هشت 
ميليارد و ۸۸5 ميليون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به 
ارزش 5۸ هزار و ۷5 ميليارد ريال معامله شد. همچنين 
ملي صنايع مس ايران )فملي( با سه هزار و ۴۰۳ واحد، 
معدني و صنعتي چادرملو )كچاد( ب��ا 2 هزار و 15۳ 
واحد، ف��ولاد مباركه اصفهان )ف��ولاد( با ۷5۸ واحد، 
پالايش نفت تهران )شتران( با ۶5۳ واحد، نفت و گاز 
و پتروشيمي تامين )تاپيكو( با ۶۳۰ واحد، كشتيراني 
جمهوري اسلامي ايران )حكش��تي( با ۶2۳ واحد و 
گس��ترش نفت و گاز پارسيان )پارسان( با ۴۴۸ واحد 

تاثير مثبت بر شاخص بورس داشت.
در مقابل پتروشيمي شازند )ش��اراك( با ۴22 واحد، 
بانك مل��ت )وبملت( ب��ا 2۴۰ واحد، اي��ران خودرو 
)خودرو( با 1۹5 واحد، سايپا )خساپا( با 15۸ واحد و 
گروه بهمن )وبهمن( با ۸۰ واحد تاثير منفي بر شاخص 

بورس به همراه داشت. بر پايه اين گزارش، ديروز نماد 
گس��ترش س��رمايه گذاري ايران خودرو )خگستر(، 
پالايش نفت تهران )شتران(، شركت سرمايه گذاري 
تامين اجتماعي )شستا(، ايران خودرو )خودرو(، سايپا 
)خس��اپا(، ملي صنايع مس ايران )فملي( و پالايش 
نفت بندرعباس )شبندر( در نمادهاي پُرتراكنش قرار 
داش��تند. گروه خودرو هم در معاملات روز ش��نبه 
صدرنش��ين برترين گروه هاي صنعت شد و در اين 
گروه يك ميليارد و ۸۷1 ميليون برگه سهم به ارزش 

پنج هزار و ۷۴۰ ميليارد ريال دادوستد شد.

   آخرين وضعيت شاخص فرابورس
شاخص فرابورس نيز روز گذشته بيش از 11۹ واحد 
افزايش داشت و به 1۸ هزار و 5۴1 واحد رسيد. در اين 
بازار بيش از پنج ميليارد و 25۴ ميليون برگه سهم و 
اوراق مالي دادوستد شد و تعداد دفعات معاملات روز 
ش��نبه فرابورس بيش از 222 هزار و 25۳ نوبت بود. 
پليمر آرياساسول )آريا(، آهن و فولاد غدير ايرانيان 
)فغدير(، صنعتي مينو )غصينو(، پويا زركان آق دره 
)فزر(، پتروش��يمي زاگرس )زاگرس(، بيمه اتكايي 
ايرانيان )اتكاي( و پتروش��يمي تندگويان )شگويا( 
با تاثير مثبت بر ش��اخص فرابورس هم��راه بودند. 
همچنين صنايع پتروشيمي تخت جمشيد )شجم(، 

پالايش نفت لاوان )شاوان(، شركت سرمايه گذاري 
مالي سپهر صادرات )وس��پهر( و سيمان لار سبزوار 

)سبزوا( تاثير منفي بر اين شاخص داشتند.

    رشد بازارهاي جهاني 
بر اس��اس گزارش فرداي اقتصاد؛ روز پنجش��نبه نرخ 
تورم امريكا براي ماه اكتبر منتش��ر شد و درحالي كه 
پيش بيني ها از يك كاه��ش ۰.2 درصدي و ثبت تورم 
س��الانه ۸ درصدي صحبت مي كردند، شاخص بهاي 
مصرف كننده در اين ماه كاهش ۰.5 درصدي را تجربه 
كرد و توانست به عدد ۷.۷ درصد برسد كه موفقيتي تمام 
عيار براي تلاش هاي يك س��اله فدرال رزرو محسوب 
مي شود. اكنون تورم س��الانه ايالات متحده فاصله اي 
1.۴ درصدي از سقف ۴۰ ساله خود در ماه مارس دارد و 
اين موضوع مي تواند دليل قانع  كننده اي باشد كه فدرال 
رزرو از اين پس با قدرت كمتري به مقابله با اژدهاي تورم 
بپردازد.در كنار خوشحالي براي كاهش تورم، نگراني 
از احتمال ش��روع يك دوره ركودي همچنان اقتصاد 
جهاني را تهديد مي كند. شتاب بالاي افزايش نرخ بهره 
طي ماه هاي گذشته و رسيدن آن به ۴ درصد طي تنها 
۶ مرحله، يكي از تاريخي ترين سرعت هاي افزايش نرخ 
بهره توسط فدرال رزرو بوده كه تا حد زيادي شرايط را 
براي سرمايه گذاري در اقتصاد سخت تر قبل از قبل كرده 

است. از همان ش��روع اقدامات تهاجمي بانك مركزي 
امريكا، كارشناسان و اقتصاددانان بسياري از احتمال 
بالاي ورود به يك دوره رك��ودي صحبت مي كردند و 
اكنون به نظر مي رسد كه احتمال آن بيش از هر زمان 
ديگري باشد.افزايش نرخ بيكاري به ۳.۷ درصد در ماه 
اكتبر كه هفته گذشته منتشر شد، و همچنين افزايش 
بيش از انتظار مدعيان بيمه بيكاري به 225هزار نفر به 
جاي 22۰هزار نفر در همين ماه، نشانه هايي از نزديك 
شدن به ركود است كه مي تواند بازارها را تحت تاثير قرار 
دهد. پيروزي حزب جمهوري خواه در انتخابات كنگره 
امريكا نيز اين موضوع را تشديد مي كند زيرا كارشناسان 
اعتقاد دارند كه اين حزب توجه بيشتري به كنترل تورم 
و توجه كمتري به بيكاري خواهد داش��ت. در صورت 
ايجاد يك دوره ركود اقتصادي، تقاضا براي بازارها و 
سرمايه گذاري كاهش خواهد يافت و همين موضوع 
مي تواند فش��ار مضاعفي را بر قيمت ها بگذارد. البته 
در اين بين ف��درال رزرو، تاريخ تلخ 2۰۰۸ تا 2۰1۰ 
را در ذهن خود دارد و همين موضوع باعث مي شود 
كه قطعا در ادامه ش��اهد اقداماتي در جهت كنترل 
احتمال اين رخداد باشيم اما به طور كل پيش بيني 
مي شود كه ريزش شديد بازارهاي جهاني ديگر تكرار 
نش��ود اما احتمال افزايش هاي قاب��ل توجه و مداوم 

همچون دوران پس از كرونا كمي دور از ذهن است.



گروه راه و شهرسازي|
ماجراي انتش��ار فهرس��ت س��اختمان هاي ناايمن 
و پرخط��ر پايتخت داس��تان دامنه داري اس��ت. در 
تازه ترين اظهارنظر اما، شهردار تهران درباره اين دسته 
از س��اختمان ها گفته، »اگر ليست اين ساختمان ها 
را اراي��ه كني��م از فردا كس��ي در ش��هر نمي ماند«. 
اظهارنظري كه به ش��دت »تكان دهن��ده« و حاكي 
از عمق »فاجعه« اس��ت و حتي از انتش��ار ليس��ت 
س��اختمان هاي ناايمن و پرخطر تهران نيز مي تواند 
پيامدهاي مخرب تري براي شهروندان به دنبال داشته 
باشد و آنان را دچار تشويش ذهني كند. اين در حالي 
است كه س��ويه ديگر چنين اظهارنظري، به معناي 
ايجاد حصار امن و ايمن براي مالكان ساختمان هاي 
ناايمن و پرخطر پايتخت اس��ت. چه آنكه در س��ايه 
چنين اظهاراتي، سنگيني سايه افكارعمومي از سر 
مالكان اين س��اختمان ها كه اغلب عمومي و دولتي 
هستند، برداشته مي شود و انگيزه آنها براي تخليه و 
ايمن سازي ساختمان خود به شدت كاهش مي يابد. 
فاجع��ه آميز بودن س��اختمان هاي ناايمن پايتخت 
وقتي عيان تر مي شود كه بدانيم زلزله و زلزله خاموش 
)فرونشست زمين( ديرزماني است كه در كمين تهران 
نشسته است. اين مساله حتي از نگاه زاكاني دور نمانده 
و او نيز ديروز مانند بس��ياري از مس��وولان شهري و 
دولتي سابق و لاحق، تاكيد كرده كه تهران مخاطرات 
متعددي دارد و زلزله، توفان، س��يلاب و فرونشست 
زمين چهار مخاطره اصلي اين شهر هستند. آنگونه 
كه ايسنا گزارش كرده، عليرضا زاكاني، شهردار تهران 
ديروز در حاش��يه آيين  بهره برداري از دستاوردهاي 
س��ازمان پيش��گيري و مديريت بحران پايتخت در 
خصوص عدم انتشار ليس��ت ساختمان هاي ناايمن 
تهران اظهار كرد: »ليست اعلام كردن كار اشتباهي 
اس��ت و اگر ليست را ارايه كنيم از فردا كسي در شهر 
نمي ماند مهم اين اس��ت كه اين ساختمان ها ايمن 
شوند. در گذش��ته به همه چيز به صورت تك بعدي 
نگاه مي شده است و مشكل اين ساختمان هاي ناايمن 
تنها از لحاظ آتش نش��اني مورد بررسي قرار گرفته، 
اما همه چيز ايمني آتش نش��اني نيس��ت.« زاكاني 
تاكي��د كرد: در حال حاضر ۲۲ گروه از ۹ دس��تگاه 
 دست به دست هم دادند تا س��اختمان هاي بالاي

 6 طبق��ه شناس��نامه دار ش��وند اي��ن كار را از 
ساختمان هاي بلند آغاز مي كنيم و تا ساختمان هاي 

با طبقات پايين تر ادامه پيدا مي كند.

    عبور از تلنگرها
به گزارش »تعادل«، تلنگر فاجعه ريزش س��اختمان 
»1۲ طبقه« متروپل، مديريت شهري پايتخت را براي 
شناسايي، معرفي و توقف فعاليت 1۲۹ ساختمان بسيار 
پرخطر تهران به تكاپو انداخت، به گونه اي در نخستين 
نشست علني شوراي ش��هر تهران پس از اين سانحه، 
مديريت شهري بر انتشار فهرست اين ساختمان ها با 
هدف جلوگيري از تكرار »متروپل« در پايتخت تاكيد 
كرد و مهلتي يك هفته اي به سازمان آتش نشاني داد 
تا فهرست يادشده را منتش��ر كند. با وجود اين، حالا 
پس از گذشت چند ماه از اعلام اين ضرب الاجل، اين 
فهرست همچنان محرمانه است و ظاهرا محرمانه باقي 
خواهد ماند. پيش از وقوع فاجعه متروپل، در بزنگاه هاي 
مش��ابه نيز اظهارات متناقضي درباره انتشار فهرست 
ساختمان هاي ناايمن از سوي مسوولان شهري شنيده 
شده اس��ت. به طور مثال، در آستانه چهارمين سالروز 
فاجعه پلاسكو، احمد خرم، رييس وقت سازمان نظام 
مهندسي ساختمان كشور در يك برنامه صبحگاهي 
تلويزيوني كه عبدالرضا گلپايگاني، معاون وقت شهردار 
تهران نيز در آن حضور داشت، گفت: بيش از 30 هزار 
واحد شبيه پلاسكو در تهران داريم كه در مقابل حريق 
از ايمني لازم برخوردار نيستند. اما مسوولان حقايق 
را به مردم نمي گويند تا نگران نش��وند. بيش از 300 تا 
400 هزار واحد ساختمان با يك زلزله 6 تا 7 ريشتري 

در تهران نابود مي شوند. در زير بخشي از تهران، آب هاي 
زير س��طحي وجود دارد كه به هن��گام زلزله، موجب 
خواهد شد س��اختمان ها به طور مس��تقيم به سمت 
پايين فرو برود. من نمي دانم چرا اين مسائل را مطرح 
نمي كنيم و نگران اين هس��تيم كه م��ردم از وضعيت 
خودشان نگران شوند. مردم وقتي بفهمند به سازمان 
نظام مهندسي، به شهرداري و به دولت فشار مي آورند 
تا كار انجام شود. اطلاعات ندادن درست يكي از ضايعات 
مساله است. در مقابل، اما گلپايگاني، معاون معماري 
و شهرسازي ش��هرداري تهران در پاسخ به اين سوال 
مجري كه چرا اسامي ساختمان هاي ناايمن براي مردم 
اعلام نمي شود، گفت: به خاطر امنيت ملي نمي توانيم 
نام س��اختمان هاي نا ايمن پايتخ��ت را اعلام كنيم. 
اعلام اينكه در ش��هري مثل تهران كدام ساختمان ها 
آسيب پذيري بالايي دارند، درست است كه به افزايش 
حساسيت جامعه نسبت به مساله ايمني كمك مي كند، 
اما از منظر امنيت ملي هم محدوديت هايي وجود دارد 
و نمي ش��ود همه اطلاعات وضعيت موجود شهر را به 
صورت علني اعلام كرد. قرار بود، در سامانه پايش ايمني 
ساختمان ها، فهرست ساختمان هاي ناايمن منتشر 

شود، اما محدوديت هاي امنيتي مانع اين كار شد.

    تهران جزو ۱۰ شهر بحران زاي كشور
بر اس��اس اين گزارش، ديروز مه��دي چمران، رييس 

ش��وراي ش��هر تهران ني��ز در آيي��ن بهره ب��رداري از 
دس��تاوردهاي سازمان پيش��گيري و مديريت بحران 
پايتخ��ت تاكيد كرد: تهران جزو 10 ش��هر بحران زاي 
كشور است. چمران گفت: ش��هر امن آنقدر مهم است 
كه خداوند در قرآن به آن قسم ياد كرده است. بي ترديد 
شهر ايمن و پايدار بسيار مهم است و از اهميت ويژه اي 
برخوردار است. وي افزود: تهران جزو 10 شهري است در 
كشور كه مخاطرات طبيعي زيادي دارد؛ البته مخاطرات 
غيرطبيعي مثل جنگ تحميلي را هم داشتيم ولي زلزله 
و سيل و ساير مس��ائل خطر آفرين هم در تهران داريم 
و به اين ترتيب تهران جزو 10 ش��هر بحران زاي كشور 
اس��ت. رييس شوراي ش��هر تهران ادامه داد: در تهران 
مخاطرات ديگري همچون ناپايداري ساختمان ها را نيز 
داريم كه اين موضوع به خود شهروندان بستگي دارد و 
معضلي است كه بايد توسط خود مردم حل شود. براي 
ايمن سازي شهر تهران بايد تلاش زيادي صورت گيرد 
و تاكن��ون اقدامات قابل تقديري انجام ش��ده اما كافي 
نيست. اگر زلزله اي در تهران با درجات بالا رخ دهد معلوم 
نيست چه اتفاقي مي افتد. گفته شده شايد در تاريخ اين 
اتفاق بي نظير باشد ش��هري با اين جمعيت و تراكم به 
دليل ترافيك پيچيده در شرايط عادي نيز تردد در آن با 
مشكل مواجه است و در بحراني مانند زلزله معلوم نيست 
حتي سيستم هاي مخابراتي، كار خود را به درستي انجام 
دهند لذا در سازمان مديريت بحران سيستم مخابراتي 
براي بحران در نظر گرفته شده است. وي تاكيد كرد: در 
مساجد نيز پايگاه هايي در حال شكل گيري است كه اين 
امر ضرورت ويژه اي دارد تا از اين طريق مردم خودشان 
بتوانند به خودش��ان كمك كنند. در سال هاي گذشته 
مانورهايي داش��تيم كه امروز نيز درخواست مي كنيم 
اين مانورها براي اعضاي س��تادها و استان هاي معين 
بار ديگر برگزار ش��ود. در مواقع خطر شايد خود تهران 
نتواند به خودش كمك كند و بايد از استان هاي معين 
براي كمك بيايند. بي ترديد انسان هاي عاقل پيشگيري 
و پيش بين��ي مي كنن��د. چمران در بخ��ش ديگري از 
صحبت هاي خود در خصوص ساختمان هاي ناايمن نيز 
اظهار كرد: ساختمان هاي پايدار و نظارت بر آنها وظيفه 
نظام مهندسي است؛ لذا ساختمان هايي كه مي خواهند 
ساخته شوند بايد مورد نظارت قرار گيرند تا پايدار ساخته 
شود. متاسفانه در تهران قبلا شاهد بوديم كه ساختمان 
در حال ساخت فرو ريخته كه بايد در اين حوزه دقت نظر 
ويژه اي داشته باشيم. همچنين بايد براي سيل، زلزله و 
فرونشست در تهران اقدامات پايدار و موثري انجام شود.
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هشدار زرد آلودگي هوا 
در تهران

هواي آلوده در اس��تان تهران تا ظهر دوشنبه تداوم 
خواهد داشت. ديروز هواي پايتخت براي سومين روز 
متوالي در شرايط »ناسالم براي گروه هاي حساس« 
قرار گرفت. از همي��ن رو، مديركل مديريت بحران 
اس��تان تهران از صدور هشدار زرد آلودگي هوا خبر 
داد و گفت: از امروز تا دوشنبه ۲3 آبان شاهد كاهش 
كيفيت ه��وا در بخش هاي مرك��زي، غربي و نيمه 
جنوبي اس��تان تهران هستيم. حامد يزدي مهر، در 
جمع خبرنگاران از صدور هشدار آلودگي هوا شماره 
دو سطح زرد در استان تهران خبر داد و گفت: طبق 
اعلام سازمان هواشناسي از امروز تا ظهر دوشنبه ۲3 
آبان ماه به دليل پايداري نسبي جو و عدم وجود وزش 
باد قابل ملاحظه، در بخش هاي مركزي، غربي و نيمه 
جنوبي استان، كاهش كيفيت هوا را شاهد خواهيم 
بود. به گزارش تسنيم، مديركل مديريت بحران استان 
تهران افزود: با توجه به افزايش شاخص هاي آلودگي 
هوا كيفيت هوا در حد ناسالم براي گروه هاي حساس 
و در پاره اي نقاط در حد ناسالم براي همه افراد است. 
يزدي مهر ادامه داد: به همه مردم توصيه مي ش��ود 
از رفت وآمد غيرضروري و بلندم��دت در فضاي باز 
در سطح ش��هر خودداري كنند چرا كه هوا در حال 
حاضر با توجه به هشدارها براي افراد ويژه سالمندان، 
كودكان و افراد با سابقه بيماري هاي قلبي و تنفسي 
مناسب نيست. بر اساس اعلام اداره كل هواشناسي 
استان تهران، وضعيت جوي اين استان، آسماني ابري 
و در شهرهاي پرجمعيت استان، افزايش آلاينده ها 
و كاهش كيفيت هوا پيش بيني مي شود. به گزارش 
فارس، با بررس��ي آخرين نقش��ه هاي هواشناسي، 
تصاوير ماه��واره اي و خروجي مدل هاي پيش يابي 
عددي حاكي از جوي پايدار در اس��تان تا ظهر فردا 
اس��ت كه به موجب آن آسمان قس��متي ابري و در 
ش��هرهاي پرجمعيت اس��تان افزاي��ش آلاينده ها 
موجب كاهش كيفيت هوا خواهد شد. در ارتفاعات 
استان طي ساعات بعد از ظهر امروز افزايش ابرناكي 
و بارش هاي پراكنده ب��رف و باران و پديده مه دور از 
انتظار نخواهد بود. از نظر دمايي تغييرات محسوسي 
در بيشينه دما تا روزهاي پاياني هفته جاري به وجود 
نمي آيد. آس��مان تهران امروز )۲۲ آبان( كمي ابري 
همراه با غبار محلي و گاهي وزش باد با حداقل دماي 
7 و حداكثر دماي 17 درجه سانتيگراد و طي دوشنبه 
)۲3 آب��ان( كمي ابري همراه ب��ا غبار صبحگاهي و 
گاهي وزش باد با حداقل دم��اي ۸ و حداكثر دماي 
1۸ درجه سانتيگراد پيش بيني مي شود. بر اساس 
ش��اخص كيفيت هوا )AQI(، زماني كه ش��اخص 
عددي بين 101 تا 150 را نش��ان دهد، كيفيت هوا 
در شرايط »ناسالم براي گروه هاي حساس« است.  
افزايش آلودگي هواي پايتخت در روزهاي سرد سال 
پديده اي جديد نيست اما نكته قابل تأمل اين است 
كه همچنان شاهد ترك فعل دستگاه ها درخصوص 
آلودگي هوا و ناديده گرفتن اين موضوع مهم هستيم. 
عدم توجه دستگاه هاي مسوول به موضوع آلودگي هوا 
درحالي است كه بر اساس گزارش وزارت بهداشت 
در سال 1400 در ۲7 شهر آلوده كشور با 35 ميليون 
جمعيت، ح��دود ۲1 هزار مرگ  و مير منتس��ب به 
آلودگي هوا ناش��ي از ذرات معل��ق ۲.5 ميكرون در 
بزرگس��الان گزارش شد كه 30 ميليارد دلار هزينه 
به كشور وارد كرده است همچنين در تهران 6 هزار 
نفر جان خود را به اين علت از دست داده اند. آلودگي 
هوا در تهران ناشي از ۲ عامل آلاينده هاي متحرك 
)خودرو، اتوبوس، موتورسيكلت و ...،( و منابع آلاينده 
ثابت )نيروگاه ها، پالايشگاه ها و...،( است.  سهم منابع 
متحرك در آلودگي هواي تهران توسط آمار يا گفته 
اشخاص مختلف بين 5۹ تا ۸3 درصد بيان شده است 
و به گفته كارشناسان اگر تنها مشكل آلودگي هوا را در 
بخش منابع متحرك حل كنيم، تعداد روزهاي آلوده 
پايتخت از نصف مقدار فعلي نيز كمتر خواهد ش��د! 
آلودگي هوا از طريق منابع متحرك به واسطه عواملي 

كه در ادامه به آنها مي پردازيم، اتفاق افتاده است: 
خودروهاي فرس��وده يكي از دلايل اصلي آلودگي 
هواي تهران هستند و به گفته مديرعامل ستاد معاينه 
فن��ي خودروهاي تهران، ح��دود 400 هزار خودرو 
فرسوده روزانه در پايتخت تردد مي كنند . تردد اين 
تعداد خودرو فرس��وده در تهران درحالي است كه 
بحث اسقاط خودرو همچنان مغفول مانده و درحالي 
كه دولت لايحه جديد خود براي اس��قاط خودرو را 
عملي ترين راهكار اسقاط مي داند، مجلس شوراي 
اس��لامي اين لايحه را فرار دولت از فرآيند اس��قاط 

مي داند و هنوز با آن موافقت نكرده است.
در اين حال، خودروهاي س��اخت داخ��ل علاوه بر 
اينكه ايمني پاييني دارند، سيس��تم احتراق بسيار 
قديمي نيز دارند كه همه نهادها از جمله س��ازمان 
حفاظت محيط زيس��ت، پليس راه��ور و مجلس 
شوراي اسلامي از آن گله مند هستند. علاوه بر كيفيت 
س��اخت پايين، لابي گري خودروس��ازها نيز باعث 
افزايش سن مراجعه اين خودروها به مراكز معاينه 
فني شده و سبب ش��ده تا اين خودروها مدت زمان 
بيشتري را بدون نظارت معاينه فني به آلوده كردن 
هواي پايتخت بپردازند. به گفته رييس كميسيون 
سلامت، محيط زيس��ت و خدمات شهري شوراي 
شهر تهران، موتورسيكلت هاي كاربراتوري 7 برابر 
يك خودرو آلايندگي ايجاد مي كنند و همچنين 3 
ميليون از اين موتورسيكلت ها در تهران تردد دارند! 
براي حل اين مشكل قرار بود كه از ابتداي سال 1401 
تردد موتورسيكلت ها و تاكسي هاي كاربراتوري در 
شهر تهران ممنوع شود اما به دليل عدم تأمين اعتبار 
لازم براي طرح هاي تشويقي و پرداخت كمك هزينه 
ب��ه دارندگان موتورس��يكلت هاي كاربراتوري، اين 
طرح نيز مغفول ماند.وسايل نقليه عمومي و به ويژه 
اتوبوس هاي ش��ركت واحد نيز يكي از عوامل اصلي 
آلايندگي در شهر تهران هستند و حدود 30 درصد از 
آلايندگي كه به واسطه منابع متحرك توليد مي شود 

به واسطه وسايل حمل و نقل عمومي است. 

پرهيز از القاي سودهاي بالا 
در بورس مسكن

فرشيد پورحاجت، كارشناس بازار مسكن گفت: 
صندوق ام��لاك و مس��تغلات مي توان��د ارزش 
س��رمايه هاي خرد را در برابر تورم حفظ كند اما با 
توجه به ركود مس��كن نبايد انتظ��ار و توهم بيش 
از حد درباره س��وددهي اين صندوق ها ايجاد كرد. 
بخش مسكن دچار ركود و بحران است و وزارت راه 
و شهرسازي برنامه  عملياتي چنداني براي خروج 

صنعت ساختمان از بحران ندارد.
پورحاجت در گفت وگو با ايسنا درباره آغاز معاملات 
صندوق سرمايه گذاري املاك و مستغلات اظهار 
كرد: استفاده از ابزارهاي مالي همواره به عنوان يك 
اهرم تامين نقدينگي براي بنگاه هاي اقتصادي مورد 
توجه قرار دارد. در مورد صندوق املاك و مستغلات 
به منظور ورود س��هام داران به سرمايه گذاري در 
بخش مسكن نيز بايد گفت اين ابزار مي تواند كمكي 
به تامين نقدينگي براي پروژه هاي ساختماني باشد.

وي افزود: ماهيت بورس و ساختمان شيشه اي، 
شفافيت است. لذا بايد اين شفافيت در وضعيت 
پروژه هايي كه در بورس عرضه مي ش��ود وجود 
داشته باش��د و نبايد توهم سود آن چناني از اين 
پروژه ها به مخاطب القا ك��رد. عضو هيات مديره 
كانون انبوه سازان تصريح كرد: از منظر ديگر اگر 
بخواهيم به موضوع نگاه كنيم تكانه هاي اقتصادي 
و پيك هاي پنج ساله درخصوص نوسانات شديد 
قيمت مسكن، قدرت خريد مردم را كاهش داده 
اس��ت. با توجه به اينكه بيش از ۹5 درصد حوزه 
مسكن در اختيار بخش خصوصي است، به راحتي 
مي تواند جذب نقدينگ��ي كند و تعريف پروژه از 

اين بابت صورت گيرد.
پورحاجت در عين حال گفت: صندوق املاك شايد 
بتواند مقداري به حفظ سرمايه هاي مردم در برابر 
تورم كمك كند اما تاثي��ري در ايجاد رونق بخش 
مسكن نخواهد داش��ت. وي مشكل اصلي بخش 
مسكن را ركود و فرار س��رمايه ها دانست و گفت: 
بخ��ش خصوصي رغبتي به توليد مس��كن ندارد؛ 
چرا كه بازده س��رمايه به خطر افتاده است. امروز 
دريافت يك پروانه س��اختماني به نوعي مصيبت 
براي سازندگان تبديل شده و بروكراسي اداري كمر 
بخش خصوصي را خم كرده است. اين كارشناس 
بازار مسكن تاكيد كرد: حالا قرار است از طريق بورس، 
تامين نقدينگي براي بخش مس��كن صورت گيرد. 
سوال اين اس��ت كه آيا از طريق اين جذب سرمايه، 
خلق پروژه صورت مي گيرد؟ و آيا مش��تري ثانويه 
براي اين پروژه ها وجود دارد؟ اينها باگ هاي چنين 
طرح هايي است. به نظر من به جاي ارايه ايده هايي 
مثل صندوق املاك و مس��تغلات، بايد مشكلات 

توليد مسكن را به صورت ريشه اي حل كنيم.

زاكاني:ساختمانهايناايمنرامعرفيكنيم،كسيدرشهرنميماند!

شاخصقيمتنهادههايساختمانيدرتابستان1401 
بهميزان3.4درصدكاهشيافت

حمايت پنهان از ساختمان هاي ناپايدار

تسكينتبمصالحساختمانياز2كانال
گروه راه و شهرسازي|

تازه ترين گزارش مركز آمار از شاخص و متوسط قيمت 
نهاده هاي ساختماني شهر تهران، حاكي از كاهش تورم 
نهاده هاي ساختماني در تابستان سال جاري به ميزان 
منفي 3.4 درصد بوده است و تورم فصلي، نقطه به نقطه و 
سالانه نيز به ترتيب حدود 30، 14 و ۸ واحد درصد كاهش 
يافته است.بر اساس اين گزارش، در فصل تابستان١٤٠١، 
شاخص قيمت نهاده هاي ساختمان هاي مسكوني شهر 
تهران به عدد ١٤٩١.٨ رسيد كه اين رقم نسبت به شاخص 
فصل قبل )١٥٤٤.٢( ٣.٤ درصد كاهش داشته است. اين 
كاهش 3.4 درصدي در مقايسه با همين اطلاع در فصل 
قبل )٢٦.٣ درصد( ٢٩.٧ واحد درصد كاهش داشته است. 
منظور از تورم فصلي، درصد تغيير عدد شاخص قيمت در 
فصل جاري نسبت به عدد شاخص در فصل قبل است. در 
اين فصل در بين گروه هاي اجرايي، بيشترين تورم فصلي 
مربوط به گروه اجرايي »نقاشي ساختمان« با ٩.٩ درصد 
است و اين در حالي است كه گروه اجرايي »سيمان، بتن، 
شن و ماسه« با ١٥.٤ درصد كاهش، با بيشترين كاهش 
تورم فصلي نسبت با ساير گروه ها مواجه شده است. در اين 
ميان، كاهش تورم گروه آهن آلات، ميلگرد، پروفيل 
درب و پنجره و نرده نيز قابل توجه بوده است، به گونه اي 
كه در فصل تابستان عدد شاخص به137۹.۹رسيده 
اس��ت كه نس��بت به فصل قبل13.4درصد كاهش 
ونسبت به فصل مشابه س��ال قبل0.4درصدكاهش 
داشته است. همچنين، متوسط شاخص چهارفصل 
منتهي به فصل جاري نسبت به دوره مشابه سال قبل 

)تورم سالانه( 1۸ درصدافزايش داشته است.

   كاهش تورم نقطه به نقطه
بر اساس اين گزارش، در تابستان ١٤٠١، تورم نقطه 
به نقطه معادل ٢٩.٣ درصد بوده است كه در مقايسه با 
همين اطلاع در فصل قبل )٤٣.٤ درصد( ١٤.١ واحد 
درصد كاهش داشته اس��ت. منظور از تورم نقطه اي، 
درصد تغيير ش��اخص قيمت در فصل جاري نسبت 
به شاخص قيمت فصل مشابه سال قبل است. در اين 
فصل در بين گروه هاي اجرايي، بيشترين تورم نقطه به 
نقطه مربوط به گروه اجرايي » شيشه« با ٨٣.٣ درصد، 
مي  باشد و اين در حالي است كه گروه اجرايي » آهن 
آلات، ميلگرد، پروفيل درب و پنج��ره و نرده« با ٠.٤ 

درصدكاهش تورم نقطه به نقطه مواجه شده است.

   كاهش تورم سالانه
اين گزارش همچنين حاكي است، در تابستان١٤٠١، 
تورم سالانه، معادل ٣٦.٧ درصد بوده است كه نسبت 
به همين اطلاع در فصل قبل )٤٤.٨ درصد( ٨.١ واحد 
درصد كاهش داشته است. منظور از تورم سالانه، درصد 
تغيير متوسط شاخص قيمت چهار فصل منتهي به 

فصل مورد نظر، نس��بت به همين اطلاع در سال قبل 
است.  در اين فصل، در بين گروه هاي اجرايي بيشترين 
تورم مربوط به گروه اجرايي» شيشه« با ٨٥.٢ درصد 
و كمترين تورم با ١٨.٠ درصد متعلق به گروه » آهن 
آلات، ميلگرد، پروفيل درب و پنجره و نرده « بوده است

     پشت پرده كاهش قيمت مصالح ساختماني
بررس��ي داده هاي گزارش مركز آمار ايران حاكي از افت 
معنادار قيمت گروه سيمان و گروه آهن آلات در تابستان 
سال جاري است. اين در حالي اس��ت كه ساير گروه ها، 
همچنان روندي صعودي داش��ته اند. آنگونه كه انجمن 
كارفرمايان صنعت س��يمان در نامه ب��ه وزير نيرو اعلام 
كردند، اصلي ترين دليل ثبات و تعادل توليد )و طبعا تداوم 
عرضه و كاهش قيمت( در بازار سيمان طي تابستان سال 
جاري، تعامل سازنده در تامين برق كارخانه ها بوده است. 
از سوي ديگر، ضعف تقاضا و ركود در بازار آهن آلات منجر 
به كاهش قيمت اين محصول در تابس��تان سال جاري 
شده اس��ت. البته ركود تقاضاي آهن آلات تنها به ايران 
)اگر چه ميزان ساخت و ساز در ايران به شدت دچار افت 
شده( اختصاص نداشته است اما مساله اي جهاني به شمار 
مي رود. افول اقتصاد چين، افزايش نرخ بهره فدرال رزرو، 
اوضاع نامناسب اقتصاد روسيه، تنش بين چين و امريكا و... 

به ركود بيشتر بازار جهاني فولاد دامن زده است.

   كسادي بي سابقه بازار خانه هاي نوساز
در اين حال، تورم مصالح س��اختماني، ش��كاف قيمت 
آپارتمان هاي نوس��از و قديمي س��از را تشديد كرده و به 
همين لحاظ تعداد معاملات خانه هاي نوساز به پايين ترين 
حد خود رسيده و نسبت به ۸ سال قبل 50 درصد كاهش 
يافته است. آنگونه كه ايسنا گزارش كرده است، بهار امسال 
تورم مصالح س��اختماني در مقايسه با فصل مشابه سال 
گذشته 43.4 درصد اعلام شد. بيشترين ميزان رشد نيز به 
گروه سيمان، بتن، شن و ماسه با 55.۸ درصد مربوط بود. 
تورم مصالح در مقايسه با فصل قبل از آن يعني زمستان 
1400 نيز معادل 7.۹ درصد رش��د كرد. اثر رشد قيمت 
نهاده هاي ساختماني به شكل ايجاد شكاف قيمتي بين 
واحدهاي نوساز و واحدهاي با عمر بناي سه سال به بالا 
بروز كرده است. بررسي ها نشان مي دهد قيمت واحدهاي 
كليدنخورده كه در سال جاري تكميل شده به مراتب بيش 
از آپارتمان هايي است كه تا قبل از سال 13۹۸ وارد بازار 
مسكن شده اند. با توجه به ركود حاكم بر بازار مسكن در 
حال حاضر قيمت مسكن دچار عقب ماندگي در مقايسه با 
تورم عمومي شده است. هم اكنون مي توان با قيمت هايي 
به مراتب پايين تر از نرخ ساخت، آپارتمان هايي با عمر 
بناي بالاي سه سال خريداري كرد. اين در حالي است 
كه سهم فروش آپارتمان هاي نوس��از از معاملات به 
پايين ترين ميزان در هشت سال گذشته رسيده است. 

درآيينگراميداشتروزملیصادرات

 شرکت فولاد خوزستان
 به عنوان صادرکننده نمونه کشور انتخاب شد

ش�رکت فولاد خوزستان در بیس�ت و ششمین مراس�م روز ملی 
صادرات با موضوع »صادرات غیر نفتی، محور توسعه« صادر کننده 

نمونه کشور شد.
به گزارش خبرنگار روابط عمومی، بیست و ششمین مراسم روز ملی 
صادرات با موضوع »صادرات غیر نفتی، محور توسعه« ۳۰ مهرماه 
۱۴۰۱ با حضور سید ابراهیم رییسی رییس جمهور، رضا فاطمی امین 
وزیر صمت، محسن رضایی معاون اقتصادی رییس جمهور و فعالان 

حوزه صادرات در سالن اجلاس سران تهران برگزار شد.  
س�ید  ابراهیم رییس�ی رییس جمهور در این مراس�م از رش�د ۴۰ 
درصدی صادرات در سال ۱۴۰۰ در سایه سنگین تحریم  و تهدیدات 
گفت و افزود:  امسال این میزان رشد تا به امروز به ۱۳ درصد رسیده 
اس�ت که نشان از عزم فعالین اقتصادی اس�ت. بر تولید دانش پایه 
تاکید داریم و دانش�گاه باید در کنار تولید قرار بگیرد. آنچه رهبر 
انقلاب به عنوان شعار س�ال فرمودند، یعنی تولید، دانش بنیان و 
اش�تغال آفرین باید اجرایی شود. احیای کارخانجات و کارگاه های 
تولیدی، مثبت ش�دن تراز تجاری، رش�د تولید و صادرات نفتی و 
غیرنفتی دش�من را عصبانی می کند. هر چه ثبات بیش�تر شود و 
تصمیمات لحظه ای کنار رود طبیعتا تولید رش�د بیشتری خواهد 
یافت. دستیابی به رشد اقتصادی در گروی صادرات در کشور است .
ریی�س جمهور ادامه داد: یک�ی از موضوع�ات و موانع، تصمیمات 
خلق الساعه، بخشنامه ها، دستورالعمل ها است. باید ثبات در بازار 
حاکم شود و دس�تورالعمل ، بخش�نامه  و تصمیمات لحظه ای کنار 
برود و ثبات بیشتری در مسائل ارزی و تولید، عرضه کالا در بازارها 

ایجاد شود تا رشد بیشتری حاصل شود. در واقع یکی از نکات مهم 
حمایت آن است که دستورالعمل ها، بخشنامه ها و تصمیمات کاملا 

حساب شده، متقن با مشورت صادرکننده و تولیدکننده باشد . 
در ادامه س�ید رضا فاطم�ی امین وزیر صمت با بی�ان این جمله که 
ارتقاء صادرات یعنی افزایش تولید و افزایش درآمد کشور، افزود: 
سال آینده رونقی را در اقتصاد شاهد خواهیم بود. افزایش صادرات 

شاخصی است که بهبود فضای اقتصادی کشور را نشان می دهد. 
در این مراسم که با حضور 5۷ شرکت صادر کننده برتر انجام شد، 
شرکت فولاد خوزستان در جایگاه صادر کننده نمونه کشور مورد 
تقدیر قرار گرفت. لوح تقدیر و تندیس صادرکننده نمونه از سوی 
رییس جمهور به امین ابراهیمی مدیرعامل فولاد خوزس�تان اهدا 

شد.
 گزارش خبرنگار ما حاکی است، در روند انتخاب صادر کننده نمونه 
۱۴۰۱، شاخص های مختلفی از جمله: سنجش تولید و سرمایه گذاری 
مشترک با طرف های خارجی، عمق دانش بنیانی، فعالیت در مناطق 
محروم و کم  برخوردار، میزان اش�تغال زایی، میزان نفوذ در شبکه 
مصرف بازارهای هدف، س�طح پیچیدگی محصول و ارزش افزوده، 
عضویت در تشکل های تخصصی صادراتی، ثبت نشان بین المللی و 
استفاده از نیروی انسانی - مصالح و تجهیزات داخلی در طرح های 

خارج از کشور، در نظر گرفته شده بود.
 گفتنی است، شرکت فولاد خوزستان در سال ۱۴۰۰ با صادرات دو 
میلیون تُن فولاد به ۲۱ کشور، یک میلیارد و چهارصد میلیون دلار 

معادل ۳ درصد کل ارزآوری کشور را به خود اختصاص داد.



وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات مي گويد كه فقدان 
مسووليت پذيري بعضي از پلتفرم هاي جهاني، زمينه 
را ب��راي فعاليت هاي مجرمانه فراه��م مي كند كه در 
نتيجه مانع از حفاظت دولت ها از حقوق ش��هروندان 
خود مي شود و سخنگوي دولت در خصوص فيلترينگ 
پيام رس��ان هاي خارجي به تدبير براي ك��وچ مردم از 
پيام رسان هاي خارجي به داخلي اشاره و برنامه اصلي 
را شبكه ملي اطلاعات عنوان كرده، اين در حالي است 
كه تمايل كاربران به استفاده از اينترنت جهاني، آنها را 
به سمت استفاده از فيلترش��كن سوق داده و بعضي از 
نرم افزارهايي كه در قالب فيلترشكن عرضه مي شوند، 
بدافزارهايي هس��تند كه توس��ط مجرمان سايبري و 
جهت سوءاستفاده از كاربران ارايه شده اند. در روزهايي 
كه شبكه داخلي ايران از اينترنت جهاني فاصله گرفته و 
كسب وكارها هر كدام با مشكلات زيادي مواجه شدند، 
علي بهادري جهرمي، س��خنگوي دولت با بيان اينكه 
فيلترينگ موقتي اس��ت، گفت ك��ه »اين فيلترينگ 
به گونه اي تدبير شده است كه مردم از پيام رسان خارجي 
به پيام رسان داخلي كوچ كنند. البته اين فيلتر مسكن 
مقطعي اس��ت.« همچنين س��خنگوي دولت در اين 
نشست توسعه شبكه ملي اطلاعات را از برنامه هاي اصلي 
اين حوزه و روندي رو به رش��د عنوان كرد. سخنگوي 
دولت بر سياست دولت در حوزه فضاي مجازي مبني بر 
شبكه ملي اطلاعات اشاره كرد وگفت: »در طول هشت 
سال گذشته ش��بكه ملي اطلاعات كمتر از 10 درصد 
پيشرفت داش��ته، اما در يك سال اول دولت 30 درصد 
رش��د و در مجموع 40 درصد رشد را نشان مي دهد.« 
وي همچنين به موضوع حمايت از بازي هاي انيميشني 
حوزه كودك و نوجوان با رويكرد ايراني-اسلامي با وام 
500 ميليون توماني اشاره كرد و گفت: »از سوي ديگر، 
صندوق هنر و ساير فعاليت هاي فرهنگي و هنري قرآني 
در اين خصوص مدنظر قرار گرفته اند.« بهادري جهرمي 
تأكيد كرد: »دولت به صورت تمام قد از مجموعه هاي 
ارزش��ي مانند حوزه علميه حمايت مي كن��د، اما اين 
حمايت بايد به گونه اي باشد كه اين نهاد وابسته نباشد.«

    ايجاد مشكل به دليل فقدان 
مسووليت پذيري بعضي از پلتفرم هاي جهاني

در عين حال عيسي زارع پور، وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات در س��خنراني رس��مي خود در نخستين 
كنفرانس وزراي ارتباطات و ديجيتال كش��ورهاي 
عضو كميس��يون اقتصادي و اجتماعي سازمان ملل 

متحد براي آسيا و اقيانوسيه )اس��كاپ(، بيان كرد: 
فقدان مسووليت پذيري بعضي از پلتفرم هاي جهاني، 
زمينه را براي فعاليت ه��اي مجرمانه فراهم مي كند 
كه در نتيجه اين موضوع مان��ع از حفاظت دولت ها 
از حقوق شهروندان خود مي ش��ود. وزير ارتباطات 
و فن��اوري اطلاعات، با اش��اره ب��ه بهره مندي تمام 
كشورهاي عضو اسكاپ از كاهش شكاف ديجيتال، 
خواستار همكاري كشورهاي عضو اين گروه در حوزه 
فناوري اطلاعات و ارتباطات، بدون غرض ورزي هاي 
سياسي و در چارچوب كارگروه هاي تخصصي شد. 
وي با اش��اره به چشمگير بودن سرعت ظهور و رشد 
سوپر اپليكيش��ن ها در منطقه آس��يا و اقيانوسيه با 
ارايه طيف متنوعي از خدمات، افزود: حمايت از اين 
سوپراپليكيش��ن ها و بهره گيري از ظرفيت هاي آنها 
براي ارتقاي س��طح خدمات رس��اني در كشورهاي 
عضو، زمينه مناسبي براي همكاري و هماهنگي در 
چارچوب مكانيزم هاي مورد نظر كميسيون اقتصادي 
و اجتماعي سازمان ملل متحد بوده و نيز تأمين منافع 
همگاني براي كشورهاي اين منطقه را در بر خواهد 
داش��ت. زارع پور افزود: از اين رو جمهوري اسلامي 
ايران آمادگي خود را براي ميزباني رويدادي با حضور 
كشورهاي عضو اسكاپ در اين حوزه اعلام مي كند. 

    استفاده از فيلترشكن چه خطراتي دارد؟
تقريبا از همان زمان كه اينترنت به ايران وارد ش��د و 
گسترش يافت، موضوع فيلترينگ با هدف جلوگيري 
از دسترس��ي كاربران به وبگاه هاي مغاي��ر با قوانين 
و سياس��ت هاي جمهوري اس��لامي ايران و از سوي 
ديگر رواج فيلترشكن  نيز مطرح شد، اما اين موضوع 
زماني شكل جدي تري به خود گرفت كه شبكه هاي 
اجتماعي و وب سايت هايي مانند فيس بوك، يوتيوب 
و توييتر فيلتر شدند. فيلترش��كن ها مجموعه اي از 
روش ه��ا و نرم افزاره��اي مختلف هس��تند كه براي 
عبور از فيلتر از آن اس��تفاده مي ش��ود البته بعضي از 
فيلترشكن ها كاربرد امنيتي دارند، يعني با عوض كردن 
آي پي آدرس ف��رد موردنظر، جلوي هك ش��دن را 
مي گيرند اما از طرفي بعض��ي از نرم افزارهايي كه در 
قالب فيلترشكن عرضه مي شوند، بدافزارهايي هستند 
كه توسط مجرمان س��ايبري و جهت سوءاستفاده از 
كاربران ارايه شده اند. درباره استفاده از فيلترشكن ها 
و موضع دولت ب��ا فيلترينگ وزير س��ابق ارتباطات 
و فن��اوري اطلاعات پي��ش از اين اظهار ك��رده بود: 

»درست اس��ت كه بسياري از فيلترشكن ها خدمات 
ظاهري خوبي ب��ه كاربر ارايه مي دهن��د و به همين 
دليل كاربران به اس��تفاده از آنها علاقه مندند اما بنا 
ب��ه گزارش هايي كه مراكز معتبر منتش��ر مي كنند، 
اين نوع نرم افزارها استفاده ضدامنيتي دارند و نوعي 
باج افزارند كه به جمع آوري اطلاعات مشتركين اقدام 
مي كنند و فراگيري و استفاده از فيلترشكن ها تبعات 
بس��يار زيادي دارد.« محمدج��واد آذري جهرمي با 
تاكيد بر مضرات استفاده از فيلترشكن بيان كرده بود: 
»اميدواريم مسوولاني كه متصدي فيلترينگ هستند، 
به اين موضوع توجه داشته باشند زيرا اين مساله يك 
تهديد بزرگ اس��ت و بايد مردم را درباره اس��تفاده از 
فيلترشكن توجيه كنيم تا آنها با ما همراهي كنند زيرا 
در هر تصميمي اگر همراهي مردم نباش��د، اثراتش 
مشابه اثرات كنوني و گستردگي باج افزارها مي شود.«

    استفاده از فيلترشكن چه خطرهايي دارد؟
برخي تحليل گران بر اي��ن عقيده اند كه بدافزار بودن 
خاصيت وي پي ان نيست و اين موضوع در مورد همه 
اپليكيش��ن ها صدق مي كند و حتي يك اپليكيش��ن 
ماشين حساب هم ممكن است بدافزار باشد؛ اما محدود 
ك��ردن بعضي از پلتفرم ها مانند تلگرام در س��ال هاي 
گذش��ته مردم را با اين خطر مواجه كرد و باعث شده 
اكثرا به وي پي ان ها و اپليكيش��ن هاي ناشناس روي 

بياورند اين درحالي است كه اين اپليكيشن ها ممكن 
است دسترسي هاي غيرمتعارفي مثل مكان و ليست 
مخاطب��ان را بگيرند و از اين اطلاعات سوء اس��تفاده 
كنند. بررس��ي امنيتي و دسترس��ي اپليكيشن ها دو 
قسمت است؛ يك مورد، مدل وي پي ان هايي هستند 
كه مثل سايفون به عنوان اپليكيشن روي موبايل نصب 
مي شوند و هنگام نصب به كاربر نشان داده مي شود كه 
چه دسترسي هايي مي خواهد كاربر بگيرد؛ فيلترشكن 
و وي پي ان ب��راي عملكردش فقط باي��د به اينترنت 
دسترسي داشته باشد و هيچ دسترسي غير از اينترنت 
نبايد از كاربر بگيرد و اگ��ر بگيرد قطعا مي خواهد كار 
ديگري انج��ام دهد و در آن ص��ورت كاربر نبايد آن را 
نصب كند. نكته مهمي كه وجود دارد اين اس��ت يك 
س��ري از وي پي ان ها از رمزنگاري استفاده مي كنند و 
اين اطلاعات در رفت و برگشت قابل شنود نيست، اما 
بعضي از آنها از رمزنگاري استفاده نمي كنند و كسي كه 
اين سرور وي پي ان را راه انداخته، مي تواند از اطلاعات 
شما سوء استفاده كند. وقتي وي پي ان كاربر وصل است 
و وارد يك درگاه پرداخت مي شود و شماره كارت و رمز 
خود را وارد مي كند، در واقع اسم كاربري و رمز خود را 
به سرور وي پي ان مي فرستند و سرور وي پي ان، آن را به 
بانك مي فرستد. اگر طرف مقابل بخواهد سوء استفاده 
كند و وي پي ان رمزنگاري نباشد، مي تواند اين كار را به 
راحتي انجام دهد؛ به همين دليل توصيه شده حتما اگر 
نياز به استفاده از وي پي ان وجود دارد، زمان پرداختن و 
رفتن به سايت هاي داخلي مثل سايت يارانه، كنكور و 
دانشگاه كه اطلاعات حساسي دارند، وي پي ان را قطع 
شود. چندي پيش گروهي از محققان و پژوهشگران 
موسس��ه امنيت��ي VPN Mentor دريافته و اعلام 
كرده اند كه س��ه فيلتر ش��كن و وي پي ان معروف در 
جهان كه ميليون ها كاربر از آنها استفاده مي كنند، دچار 
ضعف هاي امنيتي هستند كه اطلاعات كاربران از جمله 
مكان و موقعيت جغرافيايي اتصال به اينترنت، اطلاعات 
ذخيره شده در دس��تگاه الكترونيكي متصل و نتايج 
جست وجوهاي آنها قابل دسترسي و رديابي هستند. 
اين مساله به عقيده كارشناسان امنيتي، نگراني هاي 
جدي درباره اس��تفاده از فيلترشكن ها ايجاد مي كند 
چرا كه كاربران با گوش سپردن به شعارهاي اين دسته 
از اپليكيشن ها، با خيالي آسوده وب گردي مي كرده و 
بر اين باور بوده اند كه قابل رديابي نيس��تند؛ پائولوس 
ييبلو، يكي از محققان امنيتي و هكرهاي سفيد فعال 
در شركت VPN Mentor در اين باره گفته بود سه 

فيلترشكن و VPN شناسايي شده اند كه آنچنان كه به 
كاربرانشان قول مي دادند، امن نبوده و در مواقعي نيز 
با پليس فدرال امريكا )FBI( همكاري هايي داشته اند.

    نياز مردم به فيلترشكن را كاهش مي دهيم
اين در حالي اس��ت كه زارع پور پيش از اين، استفاده از 
فيلترش��كن ها را موضوع مهمي دانس��ت و گفت: الان 
بس��ياري از گوش��ي هاي هموطنان ما به بدافزار آلوده 
هس��تند و راه ورود اين بدافزارها هم ابزارهاي دور زدن 
فيلترينگ و وي پي ان  اس��ت. ما برنامه اي كه در وزارت 
ارتباطات داريم اين است كه نياز مردم به فيلترشكن را 
كاهش دهيم، برنامه اي براي اين كار ترتيب داده شده كه 
در زمان خودش اعلام مي شود، براي اينكه مردم نيازي 
به فيلترشكن نداشته باشند و سرويس هاي مورد نيازشان 
راه اندازي شود كه استفاده از فيلترشكن به حداقل برسد، 
زيرا بسياري از ويروس هاي مردم روي گوشي ها، تبلت ها 
و لپ تاپ هايش��ان به دليل استفاده از فيلترشكن است. 
چندي پيش هم وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات گفته 
بود همانطور كه بارها كارشناسان اعلام كرده اند استفاده 
از وي پي ان آس��يب پذيري دس��تگاه هاي كاربران را به 
دنبال خواهد داشت زيرا راه رخنه هكرها به گوشي مردم 
را تسهيل مي كند، بنابراين توصيه كارشناسانه اين است 
كه مردم تاجايي كه مي توانند از وي پي ان استفاده نكنند.

    هدايت مردم به استفاده از فيلترشكن 
آسيب زاست

همچنين كارشناس��ان معتقدند اينكه ما افراد را به اين 
سمت ببريم كه از فيلترش��كن يا VPN استفاده كنند 
به شدت آسيب زاست؛ چراكه دستگاه هايي كه فيلترشكن 
نصب مي كنند، آسيب پذير مي شوند. اين موضوع از نظر 
ساختار امنيتي نيز كار بسيار خطرناكي محسوب مي شود 
و مش��كلات امنيتي روي وب سايت ها به شدت افزايش 
مي يابد. از س��وي ديگر در دنياي امروز امنيت سايبري 
از اهميت ويژه اي ب��راي كارب��ران و دولت ها برخوردار 
است. سرقت شماره تلفن، كد ملي، رمز عبور و اطلاعات 
شخصي افراد از طريق سايت هاي رسانه هاي اجتماعي يا 
بيرون كشيدن اسرار دستگاه ها از فضاي ابري همه و همه 
مواردي است كه نگراني كاربران را از امنيت اطلاعاتشان 
برمي انگيزد به گونه اي كه برخي كارشناسان معتقدند 
يكي از اتفاقات مخل امنيت، عدم سياست گذاري درست 
در رابطه با اينترنت است. اينكه شبكه ملي اطلاعات داشته 
باشيم خيلي اتفاق خوبي است و سبب كاهش هزينه و 
افزايش دسترسي و به دنبال آن افزايش امنيت مي شود 
ولي متأس��فانه اتفاقاتي كه بعضا در زمينه اينترنت رخ 
داده و پس از آن بس��تن پهناي باند اينترنت، يا مسدود 
و محدودسازي برخي سايت هاي خارجي، كاربران را به 
سمت اس��تفاده از ابزاري مانند وي پي ان سوق مي دهد 
و اس��تفاده از وي پي ان هم تمام پيش بيني ها و الزامات 
ديده شده در شبكه ديده شده را، ميان بر زده و از آن عبور 
مي كند. به عبارتي زماني كه در يك سازمان يا منزلي تمام 
اقدامات امنيتي مانند آنتي ويروس، فايروال و به طور كلي 
الزامات در معماري شبكه رعايت شود اما كاربر با وي پي ان 
به يك سايت خارجي متصل شود، همه رشته هايي كه 
براي امنيت سازمان چيده شده، پنبه مي شود. بنابراين 
برخلاف چيزي كه شايد در ذهن تصميم گيران وجود 
دارد و با بس��تن اينترنت امنيت ارتقاء پيدا مي كند اين 
موضوع به صورت برعكس در حال رخ دادن است، يعني 
هرچه قدر دسترسي به سايت هاي بيروني، شبكه هاي 
اجتماعي محدود يا فيلتر شود، م�تأسفانه با روش هاي 

دور زدن فيلترينگ امنيت بيشتر به خطر مي افتد.
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ايده بلندپروازانه ايلان ماسك: 
تبديل توييتر به يك بانك مدرن

به نظر مي رسد كه ايلان ماسك مي خواهد توييتر را به 
بانكي مدرن تبديل كند كه حتي مي تواند كارت هاي 
نقدي و تسهيلات مالي داشته باشد. او اين برنامه را در 
جلسه اي دقيقه نودي با كارمندان خود مطرح كرده و 
ظاهراً قرار است اين شبكه اجتماعي را به قابليتي براي 
نگهداري پول براي هزينه كردن در داخل يا خارج اين 
پلتفرم مجهز كند. به گزارش ديجياتو: به نظر مي رسد كه 
ايلان ماسك مي خواهد توييتر را به بانكي مدرن تبديل 
كند كه حتي مي تواند كارت هاي نقدي و تس��هيلات 
مالي داشته باش��د. او اين برنامه را در جلسه اي دقيقه 
نودي با كارمندان خود مطرح كرده و ظاهراً قرار است 
اين شبكه اجتماعي را به قابليتي براي نگهداري پول براي 
هزينه كردن در داخل يا خارج اين پلتفرم مجهز كند. به 
گزارش ورج، ايلان ماسك در جلسه اي با كارمندان توييتر 
درباره ارايه خدمات پرداخت گفت: »فكر مي كنم فرصتي 
تحول ساز در زمينه پرداخت ها وجود داشته باشد.« او 
گفت هدفش اين است كه كاربران اين شبكه اجتماعي 
بتوانند در لحظه به هر نقطه از جهان كه خواستند پول 
بفرستند. ماسك تأكيد كرد كه پياده سازي اين قابليت 
يك��ي از اولويت هاي اصلي آنهاس��ت. توييتر به عنوان 
يك سرويس پرداخت چگونه خواهد بود؟ اين قابليت 
احتمالاً اجازه مي دهد تا كاربران با در اختيار داشتن يك 
كيف پول بتوانند بابت نشر محتوا به يكديگر كمك مالي 
كنند يا در آينده براي دسترس��ي به محتواهاي پولي، 
پرداخت ها را به راحتي هرچه تمام تر انجام دهند. ماسك 
مي گويد توييتر در آينده يك بازار پربازده ايجاد خواهد 
كرد كه احتمالًا سپرده گذاري در آن بالاترين عايدي را 
براي كاربران به همراه خواهد داشت. طبق اعلام او، اين 
سيستم به جاي سيستم پيچيده و پرهزينه بانك هاي 
سنتي كه مبتني بر كارت هاي اعتباري )Credit( كار 
مي كند، يك تراز خواهد داشت كه صرفاً مي تواند مثبت 
يا منفي ش��ود. با اين كار، توييتر مي تواند به ترازهاي 
مثبت س��ود بيش��تري بدهد و از ترازهاي منفي بهره 

كمتري بگيرد.

  بان�ك توييتر حت�ي مي توان�د كارت نقدي 
داشته باشد

مالك جديد توييتر مي گويد براي استفاده از اين سيستم 
در جاهايي كه از سرويس پرداخت اين شبكه اجتماعي 
پش��تيباني نخواهند كرد، كاربران ي��ك كارت نقدي 
)Debit( دريافت مي كنند كه به تراز حساب آنها پيوند 
خورده و حتي در صورت تمايل مي توانند دسته چك 

سنتي داشته باشند.
يكي از كارمندان با اش��اره به اينكه ايده ماسك شبيه 
ساخت يك بانك به نظر مي رسد، گفت آيا اين سيستم 
امكان اعطاي وام هم خواهد داشت يا خير؟ مالك جديد 
توييتر پاسخ داد: »خب، اگر مي خواهيد يك سرويس 
جامع را به مردم ارايه كنيد، نمي توانيد عناصر كليدي 
آن را نداشته باشيد.« ماس��ك كه گويي معتقد است 
همه چيز خيلي ساده به نظر مي رس��د، در ادامه افزود: 
»پرداخت به واقع صرفاً به معناي جابه جايي اطلاعات 
است. از ديد اطلاعات، تفاوت بزرگي بين ارسال پيام و 
انجام يك تراكنش مالي ديده نمي شود.« با اين حال، او 
اذعان كرد كه چالش هاي حقوقي بايد پشت سر گذاشته 
شوند و اين شركت در تلاش است تا از واشنگتن براي 

جابه جايي پول مجوز بگيرد.
اگرچه تصورش سخت است كه كاربران عادي توييتر 
حاضر به اس��تفاده از اين پلتفرم به عن��وان يك بانك 
باشند، اما اين ايده چندان غيرمنتظره نيست. ماسك 
قبلًا گفته بود كه مي خواهد توييتر را به »اپليكيش��ن 
همه چيز X« تبديل كن��د. او از اپ WeChat چين 
به عنوان يك سوپر اپليكيشن موفق نام برده بود كه قادر 
است پرداخت ها را هم انجام دهد. حالا بايد ديد كه پس 
از عرضه و توقف عرضه سرويس جديد توييتر بلو، اين 

ماجراجويي جديد به كجا خواهد رسيد..

سخنگوي دولت: فيلترينگ طوري تدبير شد تا مردم از پيام رسان خارجي به پيام رسان داخلي كوچ كنند

آوار فيلترشكن ها بر سر اينترنت

شركت پالايش نفت آبادان در نظر دارد مناقصه های مشروحه ذيل را از طريق سامانه تدارکات الکترونيک دولت برگزار نمايد، کليه مراحل برگزاری تشريفات مناقصه از 
دريافت اسناد ارزيابی کيفی و ساير مراحل بعدی مناقصه از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد شد. لازم است 
مناقصه گران در صورت عدم عضويت، نسبت به ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضاء الکترونيکی  جهت شرکت در مناقصات اقدام نمايند. ضمنا آگهی مناقصات 
اين شرکت بصورت همزمان در روزنامه های کثيرالانتشار و وب سايت شرکت پالايش نفت آبادان به آدرس  WWW.ABADAN- REF.IR  درج و قابل مشاهده می باشد.
- از مناقصه گران واجد شرايط که آمادگی و توانايی انجام هر يک از مناقصه های ذيل را دارند دعوت بعمل می آيد جهت شرکت در مناقصه به سامانه تدارکات الکترونيکی 
دولت )ستاد ( به آدرس صدرالاشاره مراجعه و پس از دريافت اسناد مربوط به ارزيابی کيفی )دفتر چه شماره يک و معيارهای ارزيابی کيفی بصورت رايگان( و مطالعه و تکميل 

آن به همراه کليه مدارک مورد نياز مطابق با برنامه زمان بندی مربوطه، نسبت به  بارگذاری اسناد مذکور در سامانه اقدام نمايند.
- تکميل کليه اطلاعات خواسته شده در فرمهای ارزيابی کيفی مناقصه گران به صورت دقيق و خوانا و بارگذاری تمامی مدارک و مستندات، سوابق کاری و مالی و همچنين 
ارائه صورت های مالی حسابرسی شده توسط سازمان حسابرسی و يا اعضای جامعه حسابداران رسمی در قراردادهای با مبلغ بيش از ده برابر نصاب معاملات متوسط الزامی 

است، )عدم ارايه صورت های مالی حسابرسی شده منجر به عدم انعقاد قرارداد با برنده مناقصه می شود.(
 در صورت عدم تکميل و بارگذاری کامل اسناد استعلام ارزيابی کيفی و ساير مدارک فوق الاشاره، صلاحيت شرکت کنندگان قابل بررسی نخواهد بود و بارگذاری مدارک و 
سوابق مزبور هيچ گونه حقی را برای متقاضيان ايجاد نخواهد کرد. ضمناً مناقصه گران می بايست  علاوه بر بارگذاری اسناد)حاوی رزومه، سوابق شرکت بهمراه تصوير مصدق 
شده آخرين تغييرات و دفترچه تکميل شده شماره يک بهمراه اسناد مورد نياز مندرج در دفترچه مذکور( و همچنين در صورت نداشتن رزومه و يا جهت به روزرسانی رزومه 
در کميته فنی بازرگانی اين شرکت ، نسبت به ارسال مدارک به آدرس کميسيون مناقصات شرکت پالايش نفت آبادان -  صندوق پستی 111  اقدام نمايند. لازم بذکر است 

از مناقصه گرانی که در ارزيابی کيفی تائيد شوند از طريق سامانه ستاد جهت دريافت اسناد مناقصه دعوت بعمل خواهد آمد. 
- مناقصه گرانی که در ارزيابی کيفی تائيد شده اند در مرحله ارائه پيشنهاد می بايست تصوير تضمين شرکت در مناقصه را در پاکت الف سامانه تدارکات الکترونيکی دولت 
)ستاد( بارگذاری کرده و اصل آن را در يک پاکت سربسته تا قبل از زمان گشايش پيشنهادها به دبير خانه کميسيون مناقصات واقع در دفتر مرکزی شرکت پالايش نفت 

آبادان تسليم نمايند.
- اطلاعات تماس و نشانی دستگاه مناقصه گذار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پيشنهاد: آبادان- حاشيه اروند رود- جنب دروازه اصلی 

پالايشگاه- اداره کالا شرکت پالايش نفت آبادان  تلفن 
   53183781-061 و شماره نمابر : نمابر061-53229815      

فراخوان ارزيابی کيفی
شركت  ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي

شركت پالايش نفت آبادان)سهامي عام(

نوبت اول

  شناسه آگهي  :1407476

ف
ردي

شماره مناقصه 
در دستگاه 
مناقصه گزار

موضوعشماره تقاضاشماره مناقصه در سامانه ستاد
مبلغ تضمين 

شركت در مناقصه 
به ريال

برنامه زمان بندی
 مراحل مناقصه

الف- مهلت دريافتP05CONTROL VALVE610.000.000/40-90-401/10520010921790003639943500067/ک1
 اسناد ارزيابی کيفی

 از سامانه ستاد
 از تاريخ 

1401 /08/16
  لغايت 1401/08/25

ب-مهلت ارائه و بارگذاری 
اسناد ارزيابی کيفی توسط 

مناقصه گران از تاريخ 
1401/08/26 لغايت 

1401/09/10

S06CRITICAL FLOW NOZZLE600.000.000/011500061-90-401/106200109217900036438/ک2

900.000.000اتصالات آلياژیG20/9815000024-90-400/169200109217900036538/ک3

G06HASTELLOY & RODS1.750.000.000/0032279-90-400/84200109217900036601/ک4

P09FOXBORO INSTRUMENT2.500.000.000/0031206-90-401/103200109217900036701/ک5

1.375.000.000الکتروپمپ / واحد تفکيک گازP08/40-90-400/11420010921790003680044300016/ک6

 ش�ركت ب�رق منطقه اي فارس ) به عنوان دس�تگاه مناقصه گ�زار ( در نظر دارد مناقصه » بازس�ازي تجهيزات توربي�ن گازي GE-F5 نيروگاه خارك«  به ش�ماره
» 2001001046000093« را از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت به پيمانکاری که دارای »  گواهينامه صلاحيت پيمانكاري )حداقل رتبه 5 در رشته نيرو( از سازمان 
برنامه و بودجه و گواهينامه صلاحيت ايمنی )معتبر(«  باشد واگذار نمايد. كليه مراحل فرايند مناقصه از دريافت اسناد مناقصه، ارائه پيشنهاد مناقصه گران و گشايش 
پاكتها از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت به آدرسwww.setadiran.ir انجام خواهد شد. لذا مناقصه گران صلاحيت دار در زمينه موضوع مناقصه مي توانند 
جهت اخذ اسناد به ترتيب اطلاعات زماني ذكر شده در ذيل به سامانه ستاد مراجعه و اسناد مربوطه را دريافت و پس از تكميل، همراه با اسناد و مدارك خواسته شده 
در سامانه تداركات الكترونيكي دولت بارگذاری نمايند. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي در سامانه، مراحل ثبت نام در سامانه و دريافت گواهي 
امضا الكترونيكي جهت شركت درمناقصه را محقق سازند. به پيشنهاد های واصله خارج از سامانه تدارکات الکترونيکی دولت و همچنين به پيشنهادهای فاقد امضا، 

مشروط، مخدوش و پيشنهادهايی که بعد از انقضاء مدت مقرر واصل شود، ترتيب اثر داده نخواهد شد. ساير اطلاعات مورد نياز به شرح ذيل اعلام می گردد.
1-تاريخ اولين انتشار اسناد مناقصه در سامانه : از ساعت 12 روز يك شنبه مورخ  1401/08/22

2-آخرين مهلت دريافت اسناد مناقصه از سامانه : تا ساعت 14 روز پنج شنبه مورخ  1401/08/26
3-آخرين مهلت  بارگذاري اسناد مناقصه در سامانه: تا ساعت 9 صبح روز شنبه  مورخ  1401/09/12

4- تاريخ گشايش پاکات ارزيابی در سامانه: ساعت 9:30 صبح روز شنبه مورخ  1401/09/12
5- آخرين مهلت تحويل اصل پاكات پيشنهاد ) الف، ب و ج (: ساعت 14 روز يك شنبه  مورخ 1401/09/13

6-تاريخ گشايش پاکات پيشنهاد ها : پس از کسب امتياز لازم در ارزيابی کيفی از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت اطلاع رسانی می گردد.
7-نوع کميت و کيفيت خدمات مورد نظر: وفق اسناد مناقصه خواهد بود

8- نحوه برگزاری مناقصه : عمومی يک مرحله ای همراه با ارزيابی کيفی مناقصه گران ) يكپارچه (
9- مدت انجام كار: 4 ماه هجري شمسي

10- مبلغ برآوردی مناقصه: سي و هشت ميليارد )38.000.000.000 ( ريال
 11- نوع و مبلغ تضمين ش�ركت در فرايند ارجاع كار: به صورت يك يا تركيبي از تضامين بندهاي الف، ب، پ، ج، چ، ح .خ ماده 4 آئين نامه تضمين معاملات دولتي به 
ش�ماره123402/ت50659ه� مورخ94/9/22 و اصلاحيه ش�ماره 5211/ت57592ه� مورخ 1400/1/22مصوب هي�ات وزيران به مبلغ يك ميليارد و نهصد ميليون 
)1.900.000.000( ريال مي باشد. به پيشنهادهاي فاقد سپرده، سپرده هاي مخدوش، سپرده هاي كمتر از ميزان مقرر، چك شخصي و نظاير آن، ترتيب اثر داده نخواهد شد. 
12- مدت اعتبار پيشنهادها: پيشنهادها بايد از هر حيث براي مدت نود ) 90 ( روز بعد از آخرين تاريخ تعيين شده براي تسليم  پيشنهاد باشند و اين مدت برای 

نود ) 90 (  روز ديگر قابل تمديد می باشد.
13- نشاني اين شركت جهت ارسال پاكت هاي» الف« و» ب« و » ج« : نشاني اين شركت جهت ارسال پاكتهاي» الف«،» ب« و » ج«: شيراز -خيابان زند - نبش 
خيابان فلسطين - شركت برق منطقه اي فارس- دبيرخانه مركزي )تذكر مهم، ارسال يك نسخه از اصل پاكتهای »الف )اصل ضمانتنامه(« و»ب به صورت CD« و 

» ج«  ) برگ پيشنهاد قيمت موجود در اسناد به صورت فيزيکی و جداول مقادير و قيمت ها به صورت CD ( به صورت لاك و مهر شده الزامي است.(
14- محل برگزاري مناقصه: شيراز، خيابان زند، نبش خيابان فلسطين، شركت برق منطقه اي فارس، امور تداركات و قراردادها

15- ساير اطلاعات و جزئيات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است. ضمناً چنانچه در مورد مفهوم قسمتي از اسناد مناقصه ابهام يا سئوالي وجود داشته باشد 
مي توانند با شماره فكس 32359047- 071 دبيرخانه مركزي شركت برق منطقه اي فارس )امور تداركات و قراردادها( مكاتبه نمايند.

16- به پيشنهادهاي فاقد امضا، مشروط، مخدوش و پيشنهاداتي كه بعد از انقضاء مدت مقرر واصل شود، مطلقا ترتيب اثر داده نخواهد شد.
17- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه : تلفن مركز راهبري و پشتيباني سامانه 1456مي باشد.

آگهی مناقصه عمومی يك مرحله اي
 به شماره مرجع 1401-114  

شركت برق منطقه اي فارس

شناسه آگهي : 1408363

 شركت سهامي 
برق منطقه اي فارس

وزارت نيرو

در راستاي ماده 4 دستورالعمل اجراي ماده 23 قانون الحاق برخي مواد به قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي 
دولت )2( مصوب سال 1393، شركت آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد پروژه واگذاري ساماندهي كانال هاي 
آبياري اهرم و آبرساني به تخيلات اهرم از سد خاييز را با رعايت قوانين و بخشنامه هاي جاري به سرمايه گذار 
بخش خصوصي واگذار نمايد، لذا بدينوسيله از اشخاص حقيقي يا حقوقي علاقه مند به سرمايه گذاري دعوت 
به عمل مي آيد جهت دريافت اسناد و اطلاعات مربوطه از تاريخ 1401/08/22 تا تاريخ 1401/08/28 به دفتر 

قراردادهاي شركت آب منطقه اي بوشهر، واقع در خيابان رييسعلي دلواري مراجعه نمايند.
- آخرين مهلت ارايه پيشنهاد: ساعت 9 صبح روز شنبه مورخ 1401/09/12

- كليه اسناد مي بايست به مهر و امضاء مجاز تعهدآور برسد.

 آگهي فراخوان واگذاري ساماندهي كانال هاي 
آبياري اهرم و آبرساني به نخيلات اهرم از سد خاييز شركت آب منطقه اي 

بوشهر



تعادل|
بازار خ��ودروي اي��ران در حال حاض��ر در انحصار 
خودروهاي داخلي و مونتاژي است و به دليل عرضه 
محدود، اين خودروها ب��ا قيمت هاي دلبخواهي به 
فروش مي رسند. شرايط به گونه اي كه خودروسازان 
خودروهاي مونتاژ ش��ده را حتي با قيمتي بس��يار 
فراتر از قيمت خودرو در مبدا مي فروش��ند. آنطور 
كه فعالان بازار خ��ودرو نيز مي گويند، مونتاژكاران 
خودروهاي خود را ۲ تا ۴ برابر بالاتر از قيمت جهاني 
و آنهم به صورت ۴ تا ۵ ماهه مي فروشند؛ به عنوان 
مثال اگرچه قيمت خودرو شايد ۱۵ هزار دلار باشد 

اما در حقيقت ۳۰ هزار دلار فروخته مي شود. 

مونتاژيهابازاررابهدستگرفتهاند!
س��ال ۹۷ به دنبال تشديد تحريم ها، دولت به منظور 
صرفه جويي در منابع ارزي واردات برخي از محصولات 
از جمله خودرو را ممنوع اعلام كرد؛ پس از ممنوعيت 
واردات و انحصاري ش��دن بيش از پيش بازار خودرو، 
كم كم زمينه براي حضور بيشتر و پررنگ تر خودروهاي 
مونتاژ شده توسط شركت هاي خصوصي در بازار نيز 
فراهم شد.  اين شركت ها، با واردات قطعات منفصله 
از كش��ور چين، خودروه��ا را در داخل اي��ران مونتاژ 
كرده و روانه بازار مي كنند؛ اين شيوه توليد خودرو در 
اغلب كشورها انجام مي شود، اما نكته اي كه در مورد 
مونتاژكاران ايراني وجود دارد اين است كه متأسفانه 
محصولات مونتاژ ش��ده با نرخ هاي نجومي به فروش 
مي رسند؛ نرخ هايي كه بعضاً ۲ تا ۴ برابر قيمت واقعي 
اين خودروها در كشور مبدا است. موضوعي كه حتي 
معاون صنايع حمل و نقل وزير صمت نيز آن را تاييد 
مي كند. منوچهر منطقي در يك گفت وگوي تلويزيوني 
ضمن اش��اره به اينكه در نبود خودروه��اي وارداتي، 
خودروهاي مونتاژ ش��ده بازار را در دس��ت گرفته اند، 
گفته بود كه اين خودروها ۳۰۰ تا ۶۰۰ ميليون تومان 
بالاتر از قيمت واقعي به فروش مي رس��ند.در همين 
راستا، فعالان بازار خودرو نيز مي گويند، مونتاژكاران 
خودروه��اي خود را ۲ تا ۴ برابر بالاتر از قيمت جهاني 
و آن هم به صورت ۴ تا ۵ ماهه مي فروش��ند؛ به عنوان 
مثال اگرچه قيمت خودرو ش��ايد ۱۵ هزار دلار باشد 
اما در حقيقت ۳۰ هزار دلار فروخته مي ش��ود.در اين 
راستا سعيد موتمني رييس اتحاديه نمايشگاه داران 
و فروشندگان خودروي تهران مي گويد: شركت هاي 
ايراني قطعات منفصله را به صورت اعتباري و در تيراژ 
بالا خريداري مي كنن��د، اما به جاي اينكه نرخ دلار را 
نرخ روز در نظر بگيرن��د، ۶۰ تا ۷۰ هزار تومان در نظر 
مي گيرند و خودروهاي مونتاژ شده را با قيمتي بسيار 
فراتر از قيمت خودرو در مبدا مي فروشند. در جدولي 
كه خبرگزاري مهر منتش��ر كرده، قيم��ت برخي از 
خودروهاي مونتاژي آمده اس��ت كه نش��ان مي دهد 
قيمت ها نسبت به يك ماه پيش با افزايش ميانگين ۱۰ 
تا ۵۰ ميليون توماني مواجه شده اند. نكته قابل توجه 
آنكه خودروهاي هايما، ديگنيتي پرايم و فيدليتي پرايم 
پس از عرضه در بورس در بازه زماني تقريباً يك ماهه 

۱۵۰ ميليون تومان در بازار گران شده اند. 

فروشمتوقفشده!
در همين حال، ريي��س اتحاديه نمايش��گاه داران 
خودرو تبريز نيز با اش��اره به افزاي��ش نرخ خودرو 
در روزهاي اخير، گفته اس��ت: بازار خودرو متاثر از 
نوسان هاي نرخ ارز بالا و پايين مي شود؛ اميدواريم 

با آغاز هفته جدي��د و كنترل نرخ ارز قيمت ها ثابت 
بماند. ابراهيم مدديان با بيان اينكه نرخ خودروهايي 
داخلي ۳۰۰ تا ۴۰۰ ميليون توماني در هفته گذشته 
ح��دود ۵ تا ۱۵ درصد افزايش نرخ را تجربه كردند، 
ب��ه ايلنا بيان كرده: نرخ دنا پ��لاس از ۵۱۰ ميليون 
تومان به ۵8۰ ميليون تومان رس��يد؛ اين افزايش 
نرخ در قيمت پراي��د نيز ملموس بود پرايد هاچ بك 
۲۱۰ ميليون تومان، پرايد ۱۳۱ حدود ۲۰۰ ميليون 
تومان بفروش رس��يد همچنين كارخانه نيز حدود 

۲۰۰ ميليون تومان به نرخ هايما اضافه كرد. 
به گفته اين فعال صنفي، نرخ دلار پنجش��نبه هفته 
گذش��ته ريزش كرد از اين رو اين احتم��ال در بازار 
خودرو تقويت شده است كه نرخ ها ريزش كند؛ البته 
اين ريزش به معني بازگش��ت قيمت ها به نرخ هاي 
س��ابق نيس��ت به عنوان مث��ال دنا پ��لاس پيش از 
افزايش  نرخ هاي اخير ۵8۰ ميليون تومان به فروش 
مي رسيد ممكن است با كاهش نرخ ارز قيمت آن به 

۵۶۰ ميليون تومان برسد اما به نرخ سابق يعني ۵۱۰ 
ميليون تومان نخواهد رس��يد. مدديان با بيان اينكه 
تمايل براي خري��د خودرو افزايش پيدا كرده، گفت: 
دارندگان خودرو با اين ذهنيت كه در روزهاي آينده 
قيمت ها همچنان روند افزايش��ي خواهند داش��ت 
فروش را متوقف كردند و همين مس��اله باعث شده 

است كه بازار در چند روز گذشته راكد شود. 
رييس اتحاديه نمايش��گاه داران خودرو تبريز عرضه 
خ��ودرو در بورس را مبناي بالا رفتن قيمت ها در بازار 
دانس��ت و افزود: قيمت ۲۰۶ تيپ ۲ در كارخانه ۱۵۰ 
ميليون تومان اس��ت اين در حالي اس��ت كه در بازار 
۳۰۰ ميليون عرضه مي ش��د و در ۱۰ روز گذشته ۳۰ 
ميليون به نرخ اين خودرو اضافه و امروز ۳۳۰ ميليون 
تومان به فروش مي رس��د؛ خودروسازان مي خواهند 
تمام خودروهاي توليدي را در بورس عرضه كنند، كه 
اينگونه نرخ ها را افزايش بدهند و به قيمت بازار نزديك 
كنند و به قول خ��ود از ضرر بيفتند. وي با بيان اينكه 

ابقاي وزير صمت تاثي��ري در افزايش قيمت خودرو 
نگذاشت، افزود: بعيد است وعده هاي وزير صمت در 
زمينه واردات خودرو تا آذرماه عملياتي شود؛ از سوي 
ديگر خودروسازان مي خواهند اقدام به واردات كنند و 
اين خودروسازان اجازه نمي دهند كه خودروهايي زير 
نرخ توليدات آنها در بازار عرضه شود. به گفته مدديان؛ 
حذف قرعه كش��ي و عرضه خودرو در بورس با هدف 
حذف سياست قيمت گذاري دستوري انجام مي شود. 
اين فعال اقتصادي در پاسخ به اين پرسش كه آيا توليد 
۲۰۶ تيپ ۲ براي ايران خودرو بيشتر از ۱۵۰ ميليون 
تمام مي شود كه مي خواهد با عرضه آن در بورس قيمت 
آن را افزايش بدهد و به عبارتي نرخ كارخانه را به بازار 
نزديك كند؟ گفت: در اين زمينه نمي توانم اظهارنظر 
كنم اما خودروس��ازان از زيان دهي سخن مي گويند 
تا عيد قيمت گذاري دس��توري و قرعه كش��ي حذف 
خواهد شد اما به چه بهايي مي خواهند قرعه كشي را 
حذف كنند نمي دانم؟ وي ن��رخ ۲۰۶ با دلار ۳۷ هزار 
توماني را حدود ۳۵۰ ميليون تومان دانس��ت و افزود: 
خودرو به كالاي سرمايه اي تبديل شده و دلال ها اين 
بازار را مديريت مي كنند و به هر سمتي كه بخواهند آن 
را هدايت و سوق مي دهند و مصرف كنندگان واقعي 
در اين بازار نقشي ندارند. در اين رابطه عبدالله توكلي 
لاهيجاني مدي��ركل دفتر صنايع خ��ودروي وزارت 
صمت در گفت وگو با مهر گفته بود: سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان بر اساس شكايتي 
كه در مورد قيمت و وضعي��ت فروش اتفاق مي افتاد، 
ورود مي كند. وي افزود: در واقع بر اساس پرونده هايي 
كه براي خودروسازان بسته مي شود، سازمان حمايت 
ورود و در صورت احراز تخلف، برخورد مي كند. سازمان 
حمايت در چند مورد هم ورود و برخورد هم كرده است . 
توكلي لاهيجاني گفت: بررسي وضعيت گرانفروشي 
و قيمت ها يك كار حقوقي مرتبط با خودروساز است و 
سازمان حمايت به صورت كارشناسي شده به اين حوزه 

ورود كرده و ريز قيمت ها را بررسي مي كند.
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مانورلحظهصفر
دربرقباختربرگزارشد

به مناسبت هفته پدافند غيرعامل، مانور لحظه صفر با 
هدف كنترل دسترس پذيري اعضاي كميته مديريت 
بحران و پدافند غيرعامل ش��ركت و بررسي آماده به 
كاري گروه هاي واكنش سريع و عمليات بدون اطلاع 
قبلي در برق باختر برگزارشد.  به گزارش دفتر روابط 
عمومي شركت برق منطقه اي باختر، »علي انصاري« 
دبير كميته مديريت بحران و پدافند غيرعامل شركت 
از برگ��زاري مانور س��نجش آمادگي اعضاي س��تاد 
فرمانده��ي حادثه و اكيپ هاي عمليات��ي خبر داد و 
گفت: اين مانور با هدف كنترل حضور به موقع اعضاي 
كميته مديريت بحران و بررسي وضعيت آماده به كاري 
گروه هاي اتفاقات و عمليات بدون اطلاع قبلي و بدون 
اعلام موقعيت مكاني محل برگزاري مانور برگزار شد. 
علي انصاري اضافه كرد: بررسي شرح وظايف اعضاي 
ستاد فرماندهي حادثه و آمادگي اكيپ ها عملياتي و 
لجستيكي، مدت زمان انجام كار از لحظه اعلام تا پايان 
عمليات با توجه به بعد مسافت، صحت تجهيزات و لوازم 
ايمني انفرادي و گروهي براي عبور از فصل سرما در اين 
مانور سنجيده شد. وي ادامه داد: ميزان آمادگي و صحت 
عملكرد تجهيزات لجستيكي با توجه به نزديك شدن به 
فصل سرما در مناطق صعب العبور سه استان لرستان، 
مركزي و همدان مورد سنجش قرار گرفت. وي افزود: 
اين مانور با هدف آمادگ��ي كاركنان و تجهيزات برق 
باختر در خدمت رساني مستمر و بدون كمترين آسيب 
در مواقع بحران برگزار شد. دبير كميته بحران و پدافند 
غيرعامل شركت برق منطقه اي باختر يادآور شد: پس 
از برگزاري موفق مانور، سنجش ميزان آمادگي اعضاي 
ستاد فرماندهي حادثه و اكيپ هاي عملياتي استخراج 

و نقاط قوت و قابل بهبود، مورد شناسايي قرارگرفت.

مسوولاناستانيباهمراهي
مردمبرايتامينآب،كارشش
ماههراششروزهانجامدادند

به گزارش روابط عمومي شركت آب منطقه اي، مدير 
و كارشناس روابط عمومي شركت در كارگاه آموزشي، 
بصيرتي با موضوع »رسانه انقلاب، چالش ها و فرصت ها« 
حضور بعمل آوردند.در اين جلسه كه با تلاش شوراي 
روابط عمومي هاي چهارمحال و بختياري و اداره كل 
فرهنگ و ارشاد اسلامي برگزار شد، حسين ميرزايي، 
معاون سياسي، امنيتي، اجتماعي استانداري بر لزوم 
اطلاع رساني صادقانه و ش��فاف تاكيد كرد و افزود: در 
بحران س��يلاب مرداد ماه ۱۴۰۱ مس��وولان استان با 
همراهي مردم، به تامين آب شرب مردم استان اقدام 
نمودند و بر اس��اس آمارهاي كارشناس��ان كار شش 
ماهه در شش روز انجام شد. در اين همايش كه روابط 
عمومي هاي دس��تگاه هاي اجراي��ي و فرمانداري ها و 
اصحاب رسانه حضور داش��تند به بحث و تبادل نظر 
در خصوص رس��الت فعالان اين عرصه و نقش آنان در 

اميدآفريني جامعه به بحث و تبادل نظر پرداخته شد.

نشستفرماندار
ودادستانشهرستانفارسان
بامديرعاملشركتمنطقهاي
استانچهارمحالوبختياري

به گزارش روابط عمومي ش��ركت آب منطقه اي، روز 
سه شنبه ۱۷ آبان ماه سال جاري، فرماندار و دادستان 
شهرستان فارسان با حضور در دفتر مديرعامل از اقدامات 
شركت آب منطقه اي در اين شهرستان تقدير نمودند.

در اين جلس��ه كه با حضور معاون عمراني فرمانداري 
شهرستان فارس��ان و مدير اداره منابع آب شهرستان 
فارسان و كوهرنگ برگزار شد، فردوس كريمي ضمن 
ارايه گزارشي از روند پيش��رفت پروژه هاي عمراني و 
حفاظتي شركت در شهرستان فارسان اعم از ساماندهي 
و لايروبي رودخانه ها و شناسايي نقاط پرخطر در اين 
شهرس��تان، در خصوص روند اجرايي سد باباحيدر و 
خطوط انتقال آب از اين سد به جونقان توضيحاتي ارايه 
داد. در ادامه نحوه پرداخت حقوق و معوقات كاركنان 
و كارگران س��د غدير باباحيدر بررسي شد و فردوس 
كريمي از پرداخت معوقات و حقوقات پرسنل آن سد در 
هفته گذشته خبر داد. در پايان اين نشست فرماندار 
و دادستان شهرستان فارسان از اقدامات شركت آب 
منطقه اي در شهرستان فارسان تقدير و تشكر نمودند.

ادامهاجرايعمليات
ساماندهيرودخانههادرسطح

استانچهارمحالوبختياري
بنابر اعلام دفتر مهندس��ي رودخانه ها و س��واحل اين 
شركت، از اولين س��اعات ش��روع بارندگي در استان 
چهارمحال و بختي��اري اقدام��ات مديريتي در طول 
مس��يل ها و رودخانه ها در س��طح اس��تان با اولويت 
شهرستان هاي درگير س��يلاب، آغاز و با گذشت ۳ ماه 
از زم��ان وقوع آن، لايروبي و بازگش��ايي رودخانه هاي 
اولويت دار همچن��ان ادامه دارد. يك��ي از اقداماتي كه 
آن شركت در بحران س��يلاب مرداد ۱۴۰۱ انجام داد، 
استفاده از ۵ عدد بيل مكانيكي در مناطق مختلف اعم از 
روستاهاي لپد، بيرگان، ميهه، تبرك عليا، ارته، مازه رشته 
و... به منظور بازگشايي مسير و لايروبي بود. تاكنون در 
شهرستان كوهرنگ ۵۵ كيلومتر نشانه گذاري حد بستر 
رودخانه و ۲۰ كيلومتر لايروبي صورت گرفته است.لازم 
بذكر است، شهباز اكبري، فرماندار كوهرنگ، پيش از 
اين در مصاحبه اي در تاريخ ۲۵ شهريور سال جاري 
با روابط عمومي آن فرمان��داري، از اقدامات به موقع 
دستگاه هاي مرتبط در بحران سيلاب اخير خبرداد، در 
متن خبر به ساحل سازي و فعاليت بيل هاي مكانيكي 
در سه بخش مركزي و دوآب صمصامي و بازفت در 
بحران سيلاب به مدت ۱۱۵۰ ساعت و ساحل سازي 

و لايروبي به مدت ۵۰۰ ساعت اشاره شده است.

قيمتگذاريدستوري
نهادههايداميمتوقفكنيد

اتحادي��ه واردكنندگان نهاده ه��اي دام و طيور ايران 
خواستار حذف قيمت گذاري دستوري نهاده هاي دامي 
با توجه به نوسان نرخ ارز نيمايي براي خريد اين اقلام 
شد. در متن نامه اين اتحاديه به سيد جوادساداتي نژاد 
وزيرجهادكشاورزي آمده اس��ت: با عنايت به روند رو 
به افزايش قيمت ارز نيمايي از ابتداي طرح آزادسازي 
نرخ ارز )از حدود كانال ۲۵ هزار تومان تا كانال ۲8 هزار 
تومان روزهاي اخير( و چشم انداز افزايش شيب رشد 
قيمت ارز نيمايي در كوتاه مدت، مجددا به استحضار 
مي رساند سياست قيمت گذاري دستوري براي فروش 
نهاده ه��اي دامي در داخل كش��ور در تعارض با روند 
افزايش قيمت ارز در اقتصاد كش��ور ب��وده و به زودي 
موجب كاهش واردات نهاده هاي دامي خواهد ش��د. 
بنابراين با عنايت به آزادش��دن قيمت ارز و رشد نرخ 
ارز نيمايي قطعا حذف قيمت گذاري دستوري براي 
كالاهاي وارداتي نيز اجتناب ناپذير و ضروري به نظر 
مي رسد. لذا از جنابعالي درخواست مي شود تدابير لازم 
براي تداوم واردات نهاده توسط بخش خصوصي را از 
طريق حذف سياست هاي مخل فعاليت هاي اقتصادي 
در دس��تور كار فوري مراجع ذ ي ربط قرار داده و از 
بروز تبعات منفي وضعيت موجود جلوگيري كنيد. 

آيفون14،همچنانبلاتكليف!
سخنگوي انجمن واردكنندگان موبايل، تبلت و لوازم 
جانبي با بيان اينكه هنوز وضعيت رجيستري آيفون ۱۴ 
تعيين تكليف نشده، تاكيد كرد كه فروشندگان و مردم 
بايد بدانند از خريد و فروش كالايي كه از رجيستر شدن 
آن اطمينان ندارند و كد رجيس��تري ندارد، اجتناب 
كنند. محمدرضا عاليان در گفت وگو با ايسنا، با بيان 
اينكه اعلام شده به دليل مديريت منابع ارزي به واردات 
آيفون ۱۴ ارز اختصاص داده نمي شود، تصريح كرد: به 
نظر مي رسد اگر امكان واردات آيفون ۱۴ فراهم شود 
حداقل براي چند ماه ارزبري زيادي خواهد داشت و به 
همين دليل اين تصميم گرفته شده است . به گفته وي 
هر كالايي كه از طريق رويه مسافري وارد شود، اگر در 
گمركات اظهار شده باشد، مي تواند رجيستر شود، اما 
اگر اظهار نشده باشد، غيرقانوني است و رجيستر هم 
نمي شود. اما در حال حاضر مساله اين است كه اصلًا 
رجيستر شدن يا نشدن آيفون ۱۴، تعيين تكليف نشده 
است. سخنگوي انجمن واردكنندگان موبايل ادامه داد: 
البته اگر كالايي به صورت قانوني از رويه مسافري وارد 
شده باشد، اجازه استفاده تجاري ندارد و نبايد خريد و 
فروش شود. اما در اين زمينه خلأ قانوني وجود دارد. به 
همين دليل پيشنهاد شد براي حداقل شش ماه امكان 
انتقال مالكيت كالايي كه از رويه مسافري وارد شده، 
وجود نداشته باشد تا اين مشكل حل شود. عاليان با بيان 
اينكه انجمن اميدوار است وضعيت رجيستري آيفون 
۱۴ به زودي تعيين تكليف شود، تصريح كرد: اخيراً يكي 
از روزنامه ها و به دنبال آن برخي فروشندگان به نقل از 
من اعلام كردند آيفون ۱۴ از آذرماه رجيستر مي شود، 
اما اين موضوع مطرح نشده و فقط پيش بيني مي شود 
كه در آذرماه درباره رجيستر شدن يا نشدن آيفون ۱۴ 
ادامه وضعيت به شكل فعلي تصميم گرفته شود. وي 
در ادامه تاكيد كرد كه فروشندگان و مردم بايد بدانند از 
خريد و فروش كالايي كه از رجيستر شدن آن اطمينان 
ندارند و كد رجيستري ندارد، اجتناب كنند. با توجه به 
اينكه قيمت آيفون ۱۴ حدود ۵۰ تا ۶۰ ميليون تومان 
اس��ت، خريد اين موبايل فراتر از تبعات قانوني، براي 
خريداران و فروشندگان تبعات مالي خواهد داشت. 
عاليان با بيان اينكه توصيه انجمن اين است كه تا زماني 
كه وضعيت واردات آيفون ۱۴ مشخص نشده، خريد و 
فروش اين كالا انجام نشود، تصريح كرد: تاكنون حتي 
يك آيفون ۱۴ در ايران رجيستر نشده است. بر اساس 
اطلاعاتي كه اصناف ارايه مي كنند، تخمين زده مي شود 
حدود ۲۵ هزار آيفون ۱۴ در كشور وجود داشته باشد. 

مرغدرمبداگراننيست
اشكالازواحدهايفروشاست

مديرعامل اتحاديه مرغداران كش��ور با اش��اره به اينكه 
قيمت مرغ گرم به پايين تر از نرخ مصوب رسيده، گفت: 
مرغداران قيمت مصوب را رعايت مي كنند، اما اگر مرغ با 
قيمت مصوب دس��ت مصرف كننده نمي رسد اشكال از 
واحدهاي فروش است. حبيب اسدالله نژاد در گفت وگو با 
ايسنا، با بيان اينكه قيمت مرغ گرم در بازار در حال حاضر از 
قيمت مصوب نيز كمتر شده است، گفت: قيمت مرغ زنده 
در استان هاي معين تهران كه مرغ تهران را تامين مي كنند 
از قيمت مصوب زنده يعني كيلويي ۴۴ هزار تومان پايين تر 
و كيلويي۴۰ تا ۴۳ هزار تومان است. وي ادامه داد: قيمت 
مصوب مرغ گرم، كيلويي ۶۳ هزار تومان، پايين تر از قيمت 
تمام شده براي توليدكننده است كه به آن نيز انتقاد كرديم. 
اما با اي��ن حال مرغداران قيمت تعيين ش��ده را رعايت 
مي كنند.مديرعامل اتحاديه مرغداران گوشتي كشور در 
پاسخ به اينكه برخي در پاسخ به چرايي فروش مرغ بالاتر 
از نرخ مص��وب در مغازه ها مي گويند مرغ را از مبدا گران 
مي خرند و آيا چنين موضوعي صحت دارد يا خير؟ افزود: 
چنين چيزي درست نيست. قيمت مرغ در استان هاي 
معين تهران در بازه ۴۰ تا ۴۳ هزار تومان است و مرغداران 
مرغ را با قيمت هاي بالاتر نمي فروشند.وي تصريح كرد: 
چندنرخي بودن مرغ در مغازه ها موضوعي است كه بايد 
وزارت جهاد كشاورزي و صنف مربوطه پاسخ دهد. زيرا در 
ميدان بهمن تهران قيمت مرغ تا كيلويي۵۳ هزار تومان 
هم مي رسد. اين يعني قيمت مرغ پايين است، ولي اشكال 
در واحدهاي فروش است. اسدالله نژاد در بخش ديگري از 
صحبت هايش در پاسخ به اينكه واحدهاي توليد جوجه 
يكروزه مي گويند سقف قيمت جوجه يكروزه ۱۵ هزار 
و ۵۰۰ تومان است و بالاتر از آن نيست، گفت: انجمن 
جوجه قيمت يكروزه، قيمت تمام ش��ده جوجه را ۱۵ 
هزار و ۵۰۰ اعلام مي كند، ولي در بازار بيشتر يا كمتر هم 
مي شود. به طوري كه در روزهاي گذشته قيمت جوجه 

در برخي سويه هاي نژاد برتر تا ۱8 هزار تومان رسيد.

فعالان بازار: خودروسازان اجازه نمي دهند خودرويي زير نرخ توليد آنها در بازار عرضه شود!

مونتاژي هاي ميلياردي!

رييس كميسيون انرژي اتاق تهران خبر داد

زيان4۵۰ميليارددلارينفتايرانازتحريمها
رييس كميسيون انرژي اتاق بازرگاني تهران مي گويد كه 
در ۱۰ سال گذشته، تحريم ها باعث شده اند نفت ايران 
درآمدي ۴۵۰ ميليارد دلاري را از دست بدهد. بيست و 
ششمين جلسه كميسيون انرژي و محيط زيست اتاق 
تهران در محل س��نديكاي صنعت برق ايران و با هدف 
بررسي پيشنهادهاي فعالان صنعت برق و انرژي براي 
تدوين قانون برنامه هفتم توس��عه برگزار شد. پيش از 
بررس��ي اين موضوع، رييس كميسيون انرژي و محيط 
زيس��ت اتاق تهران به گزارش اخي��ر اوپك در خصوص 
تاثير تحريم ها بر عدم فروش نفت از سوي ايران طي ۱۰ 
سال گذشته اشاره كرد و گفت: طبق اعلام اوپك، ايران 
به دليل اعمال تحريم ها و كن��دي در فروش نفت، طي 
۱۰ سال گذشته بيش از ۴۵۰ ميليارد دلار درآمد از اين 
محل از دست داده است. رضا پديدار همچنين تصريح 

كرد كه بنا ب��ر اعلام اوپك، تقاضا ب��راي نفت در جهان 
همچنان رو به افزايش است و طبق پيش بيني هاي اين 
سازمان، كنار گذاشتن سوخت هاي فسيلي خطرناك 
است و جهان بدون نفت نمي تواند زندگي كند.وي افزود: 
در حال حاضر و با اعلام س��ازمان اوپك، مجموع توليد 
نفت خام و س��اير ميعانات نفتي ۱۳ عضو اوپك از ۳۱.۶ 
ميليون بش��كه در روز به ۳8.۳ ميليون بشكه در روز در 
سال ۲۰۳۵ خواهد رسيد. بنا بر پيش بيني هاي اوپك، 
اي��ن ميزان همچنان در حال افزايش اس��ت و يك دهه 
بعد به ۴۲.۴ ميليون بشكه در روز خواهد رسيد.رييس 
كميسيون انرژي و محيط زيست اتاق تهران سپس به 
گزارش اخير آژانس بين المللي انرژي اش��اره كرد كه بر 
مبناي آن، ايران در رتبه اول شدت مصرف انرژي جهان 
قرار دارد. پديدار افزود: طبق اين گزارش، شدت مصرف 

انرژي در ايران ۱۵ برابر ژاپن، بيش از ۲.۵ برابر چين و ۵.۷ 
برابر متوسط جهاني است. بر اساس گزارش سايت اتاق 
تهران، در ادامه اين جلسه، عليرضا اسدي، معاون پژوهش 
و برنامه ريزي س��نديكاي صنعت برق ايران به تشريح 
راهكارهاي فع��الان صنعت برق و ان��رژي براي تدوين 
قانون برنامه هفتم توسعه پرداخت. وي با اشاره به اينكه 
قيمت گذاري، كسري بودجه، كاهش سرمايه گذاري و 
افزايش بدهي  دولت به بخش خصوصي توليدكنندگان 
برق و پيمانكاران، ابرچالش هاي اقتص��اد برق و انرژي 
در ايران اس��ت، اصلاح نظام قيمت گذاري در بازارهاي 
برق و فروش به مش��تركان را از جمله راهبردهاي رفع 
اين چالش ها عنوان كرد و رفع موانع پيش  روي توسعه 
صادرات برق را ضروري دانست. وي در بخش ديگري از 
سخنانش، افزود: در س��ناريو ادامه وضع موجود، انتظار 

مي رود به طور متوسط سالانه حدود ۲۵۰۰ مگاوات به 
ظرفيت توليد برق كشور اضافه شود و در سال ۱۴۰۴ به 
ظرفيت اسمي حدود ۹8 هزار مگاوات برسد، اما اگر دولت 
بخواهد در چارچوب رشد اهداف برنامه ششم و متناسب 
با ظرفيت رشد اقتصادي مورد انتظار در اسناد بالادستي 
كشور، توليد برق كش��ور را افزايش دهد، انتظار مي رود 
سالانه حدود ۴۷۰۰ مگاوات به ظرفيت توليد برق كشور 
افزوده شود و در س��ال ۱۴۰۴ به ظرفيت اسمي حدود 
۱۰۹ هزار مگاوات دس��ت پيدا كند. به گفته اسدي، در 
سناريو رش��د وضع موجود كه معادل ۲.8 درصد است، 
حدود 8 ميليارد دلار سرمايه گذاري بايد در صنعت برق 
كشور انجام شود و در سناريو جايگزين كه بر اساس رشد 
۵ درصد و مطابق با برنامه ششم توسعه است، حدود ۱۵ 
ميليارد دلار سرمايه گذاري در اين بخش مورد نياز است.

چرا مدل خودروها تغيير كرد؟

حاشيه جديد پورشه هاي مزايده اي!
معاون جمع آوري و فروش سازمان اموال تمليكي در مورد 
خودروهاي پورشه اختلافي بين سال ساخت ۲۰۱۷ و 
۲۰۱8 گف��ت: برندگان يا بايد اخت��لاف قيمت ۵۰۰ تا 
۶۰۰ ميليون تومان را بپردازند يا اينكه با دريافت وديعه 
خودرو را بازگردانند. سعيد غلامي معاون جمع آوري و 
فروش سازمان اموال تمليكي در گفت وگو با تسنيم، در 
پاسخ به س��والي در مورد تغيير مدل اعلام شده برخي 
خودروهاي پورشه فروخته شده از سال ۲۰۱۷ به ۲۰۱8 
در زمان كارشناسي راهور و پلاك گذاري گفت: به دليل 
فوريت زماني كه براي مزايده تعيين شده بود بعضا برخي 
از اطلاعات مربوط به خودروها به صورت كامل به سازمان 

اموال تمليكي نرسيده بود، در نتيجه مغايرت هايي بين 
اس��ناد اين خودروها در گمركات و ارزيابي كارشناسان 
رسمي وجود داش��ت.وي افزود: امكان توقف مزايده به 
دليل اين مغايرت ها نيز وجود نداشت بنابراين ما تمامي 
اي��ن خودروها را در مزايده قرار دادي��م. با اين وجود اين 
احتمال را داديم كه ممكن اس��ت پس از برنده ش��دن 
اشخاص بين اسناد و خودرو مغايرت به وجود بيايد. در 
مورد خودروهاي پورشه نيز اختلافي بين سال ساخت 
۲۰۱۷ و ۲۰۱8 وجود داشت. معاون جمع آوري و فروش 
سازمان اموال تمليكي گفت: در نتيجه دو حالت وجود 
دارد، يا فردي كه خودرو را برنده ش��ده راضي اس��ت كه 

مابه التفاوت قيمت كارشناس��ي ۵۰۰ تا ۶۰۰ ميليون 
توماني كه بين اين دو مدل وجود دارد را بپردازد يا اينكه 
وديعه فرد به او بازگردانده مي ش��ود و خودرو در مزايده 
بعدي به فروش مي رس��د.غلامي در پاسخ به سوالي در 
مورد تعداد خودروهايي كه دچار مغايرت در مدل شده اند، 
گفت: برندگاني كه مبلغ خودروها را پرداخت كردند بيش 
از يك ماه فرصت دارند تا براي پلاك گذاري اقدام كنند. 
در اين مدت تع��دادي از دريافت خودرو انصراف داده اند 
و گفته اند كه مابه التفاوت قيم��ت را پرداخت نخواهند 
كرد و خودرو را بازگردانده اند. برخي نيز اصلا خودرو را از 
گمركات خارج نكرده اند. اما عده اي نيز حاضر به پرداخت 

مابه التفاوت شده اند.  وي تاكيد كرد: با توجه به اين موارد 
ش��اهد هس��تيم كه هر دو حالت رخ داده اما همچنان 
اين رون��د ادام��ه دارد، در نتيجه تا زم��ان پايان مهلت 
پلاك گذاري نمي توان به ط��ور دقيق اعلام كرد كه چه 
تعداد خودرو در حوزه تعيين مدل دچار اختلاف شده اند. 
به گزارش تس��نيم، لازم به ذكر است كه تا پيش از اين 
اختلاف در تعداد سيلندر خودروها سبب شده بود تا تعداد 
قابل توجهي از پورشه هاي موجود در مزايده اول از دور 
مزايده خارج شوند و در مزايده دوم قرار بگيرند. موضوع 
اختلاف در مدل خودروها نيز دومين چالش��ي است 
كه در مسير فروش اين خودروها به وجود آمده است.

قیمت بازارقیمت نمایندگیخودرو )۱۴۰۱(

یک میلیارد و ۱۳۰ میلیون تومانیک میلیارد و ۱۰۲ میلیون تومانچری تیگو 7

یک میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومانیک میلیارد و 7۹۵ میلیون تومانتیگو ۸ پرو ، پرمیوم

یک میلیارد و ۳7۰ میلیون تومانیک میلیارد و ۲۵7 میلیون تومانتیگو 7 پرو ، اکسلنت

۵۱۵ میلیون تومان۵۲۰ میلیون تومانجک جی ۴

یک میلیارد و ۵۰ میلیون تومان۹۸۵ میلیون تومانجک S۵ ، ۱.۵ لیتر اتوماتیک

7۶۵ میلیون تومان۶7۵ میلیون تومانجک S۳ ، اتوماتیک

یک میلیارد و ۱۰7 میلیون تومان۸۴۳ میلیون تومانهایما S7 ، ۱.۸ لیتر توربو پلاس

۹۴۰ میلیون تومان7۹۴ میلیون تومانهایما S۵ ، ۶ سرعته اتوماتیک

۹۸۰ میلیون تومان۹۳۳ میلیون تومانام وی ام PRO X۵۵ ، اکسلنت

IE ، ۵T ۸۲۰ میلیون تومان7۶۱ میلیون تومانچری آریزو

یک میلیارد و ۳۸۰ میلیون تومان۹۳۵ میلیون توماندیگنیتی پرایم

یک میلیارد و ۳۱۰ میلیون تومان۸۵۹ میلیون تومانفیدلیتی پرایم 7 نفره
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داروي بيماران SMA تحت پوشش بيمه سلامت قرار گرفت
مديركل نظارت بر خدمات سازمان بيمه سلامت گفت: داروي مورد نياز بيماران SMA تحت پوشش بيمه سلامت است و در سطحي كه 
پزشكان متخصص و فوق تخصص مغز و اعصاب كودكان به صورت الكترونيكي دارو تجويز كنند، براي تايپ يك و ۲ بيماري، فرانشيز دارو 
»صفر« مي شود. كيوان تاج بخش درخصوص توزيع داروي مورد نياز بيماران  SMA، گفت: اخيرا بر اساس مصوبات صورت گرفته، بيماران 
مبتلا به SMA تحت پوش��ش صندوق بيماران خاص قرار گرفتند و دو داروي مورد نياز آنها تحت پوش��ش بيمه قرار دارد. او تاكيد كرد: 
تاكنون براي تايپ يك، ۷۲ بيمار و براي تايپ دو، ۲۷۰ بيمار شناسايي شدند، البته تعداد بيماران در تايپ ۳ بيشتر بوده و تعدادي بيمار نيز 
پرونده فعالي ندارند. بدون ترديد اثر بخشي دارو را وزارت بهداشت و درمان تعيين مي كند و بيمه سلامت تنها بحث حمايت هاي مالي را دارد.
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نوبتدوم

ممنوعيت تدريس معلمان مرد؛ تبعيض آموزشي براي دختران

چرا آموزش و پرورش تدريس معلمان مرد را در مدارس دخترانه منع كرد

 تدريس معلم مرد براي دانش آموزان دختر
 از نظر شرعي ايراد ندارد

گليماندگار|
 آموزش و پرورش سال هاست كه با مسائل 
ريز و درشت دس��ت و پنجه نرم مي كند، 
از تغيير نحوه آموزش طي س��ال هاي گذشته گرفته تا 
بحث هايي بر س��ر نارضايتي معلمان از حقوق و مزايا تا 
بي توجهي وزارت آم��وزش و پرورش به ايمني مدارس 
و... اينها مس��ائلي اس��ت كه اگر قرار باش��د هر كدام به 
تنهايي مورد بحث و بررسي قرار بگيرد تبديل به كتابي 
قطور خواهد شد. مس��ائلي كه در تمام اين سال ها زير 
سايه بي تدبيري هاي رايج در آموزش و پرورش نه تنها 
رفع نش��ده كه هر كدام به گره كوري تازه تبديل شده 
است. اما در ش��رايطي كه بس��ياري از دانش آموزان به 
دليل عدم توانايي مالي از تحصيل با كيفيت مناس��ب 
محروم مانده اند به اين دليل كه اصل ۳۷ قانون اساسي 
كه در آن بر آموزش رايگان براي همه تاكيد شده است 
سال هاس��ت كه به واسطه مدارس غير انتفاعي و نمونه 
دولتي و هيات امنايي و... به دست فراموشي سپرده شده 
است، س��نگ اندازي هاي تازه وزارتخانه براي تدريس 
معلمان مرد در م��دارس دخترانه نيز مش��كل تازه اي 
اس��ت كه هم دانش آموزان و هم مديران مدارس بايد با 
آن دست و پنجه نرم كنند. اين كه تنها با يك بخشنامه 
ام��ري را ممنوع اعلام كنيم ب��ه تنهايي مي تواند باعث 
بروز مشكلاتي تازه شود كه البته گويا مسوولان وزارت 
آموزش و پرورش به اين مش��كلات ت��ازه چندان واقف 
نيس��تند. ممنوعيت تدريس معلمان مرد در مدارس 
دخترانه زماني مي تواند به مرحله اجرا برس��د كه قبل 
از بخشنامه براي اجرايي شدن آن فكري به حال جاي 
خالي اين معلمان در مدارس شده باشد. نه اينكه تنها يك 
بخشنامه صادر بشود و حل مشكلات به وجود آمده به 

واسطه اين بخشنامه را به عهده ديگران بيندازد. 

    ممنوعيت حضور معلم مرد
 در مدارس دخترانه

چندي پيش، محمد مهدي كاظمي معاون آموزش 

متوسطه وزارت آموزش و پرورش از ممنوعيت تدريس 
دبيران مرد در تمام مدارس متوس��طه دخترانه خبر 
داد. او اعلام كرد بخشنامه اي به استان ها ابلاغ شده 
و طبق آن تخصي��ص دبير غيرهمجنس در مدارس 
دوره اول و دوم متوس��طه شامل همه مدارس عادي 
دولتي، استعدادهاي درخشان، نمونه دولتي، شاهد 
و حتي مدارس غيردولتي فاقد وجاهت قانوني است. 
البته غيرقانوني بودن تدريس مردان در دبيرس��تان 
دخترانه جديد نيست و از سال ها پيش اين ممنوعيت 
وجود داشته اس��ت. با اين اوصاف بعضي از مدارس 
غيرانتفاعي و مدارس فرزان��گان از دبيران مرد براي 
دروس تخصصي استفاده مي كردند كه از اين به بعد 
و با اين بخشنامه جديد اين مدارس هم نمي توانند با 

نيروي غير همجنس همكاري كنند.

   درجست وجوي معلم بيرون از مدرسه
اكثر معلم��ان مرد ك��ه در دوره متوس��طه مدارس 
دخترانه مش��غول به تدريس بوده ان��د، آموزگاراني 
با س��ابقه هس��تند كه اكثر آنها اين بچه ه��ا را براي 
امتحانات كنكور نيز آماده مي كنند، وقتي تدريس اين 
معلمان در مدرسه ممنوع مي شود، يك امتياز به نفع 
موسساتي است كه اين سال ها از كنار كنكور پول هاي 
هنگفتي به جيب زده اند و حالا با اين بخشنامه تازه 
باز هم مي توانند تعداد بيشتري از دانش آموزان را به 
خود جذب كنند. بسياري از دانش آموزان مدارسي 
كه اجازه استفاده از دبيران مرد را داشته اند كه البته 
باز هم شامل مدارس پولي مي شود، حالا اين اجازه را 
ندارند و اين دبيران جذب آموزشگاه ها مي شوند و با 
دريافت مبلغي بالا آنچه را كه در مدرسه مي توانستند 
به دانش آموزان آموزش بدهند، در اين آموزشگاه ها 
آموزش مي دهند، در حال��ي كه نظارت كافي بر اين 
آموزشگاه ها و اتفاقاتي كه در درون آن رخ مي دهد نيز 
وجود ندارد.  علي سروري، دبير شيمي، در اين باره به 
»تعادل« مي گويد: در تمام اين سال هايي كه تدريس 

كرده ام، بيش��تر مواقع در م��دارس فرزانگان حضور 
داش��ته ام و هر كلاس بي��ش از ۳۰ دانش آموز دختر 
داشته و هيچ اتفاق خاصي هم در اين زمينه رخ نداده 
و حتي يك مورد ش��كايت يا رفتار ناپسند هم ديده 
نش��ده، اينكه حالا تدريس ما در اين مدارس ممنوع 
شده است، مي تواند باعث بروز اتفاقات ديگري باشد. در 
واقع اين يك تبعيض آموزشي براي دختران به حساب 
مي آيد. او مي افزايد: در تمام اين سال ها تلاش كردم 
كه از همان سال اول جوري برنامه ريزي كنم كه بچه ها 
براي كنكور آماده شوند، اما حالا وقتي اين اتفاق رخ 
مي دهد، قطعا معلم زن كه داراي تجربه بالا باشد، در 
مدارس ديگر مشغول به آموزش است و ممكن است 
از معلم هايي با تجربه كمتر در اين زمينه اس��تفاده 
شود كه اين باعث مي شود تا بچه ها براي اينكه بتوانند 
خود را براي كنكور آماده كنند به آموزشگاه ها بروند. 

   مافياي كنكور اینجا هم حضور دارد
اين دبير شيمي مي گويد: اين بخشنامه هم به نوعي 
به نفع آموزش��گاه ها تمام شده است، اينجا هم انگار 
مافياي كنكور اعمال نظر كرده و حالا قرار است از اين 
مساله هم به نفع خود استفاده كند. در حالي كه تلاش 
اين بود تا كنكور به طور كلي برداش��ته شود و افراد 
بتوانند بر اساس توانايي هاي واقعي خود به دانشگاه 
راه پيدا كنند، حالا با اين بخش��نامه تازه خوني تازه 

در رگ هاي آموزشگاه هاي كنكور تزريق مي شود. 

   تعداد كم دبيران خانم 
براي دروس تخصصي

مائده رعوفي، مدير يكي از دبيرستان هاي دخترانه 
ني��ز با اش��اره به كمب��ود دبيران زن ب��راي دروس 
تخصصي به »تع��ادل« مي گويد: آموزش و پرورش 
ب��دون اينكه به فكر حل مش��كل فوق ب��وده و بعد 
بخش��نامه صادر كند، حل اين مش��كل را به عهده 
مدي��ران مدارس گذاش��ته اس��ت، در حالي كه ما 

نمي توانيم دبيراني را كه در مدارس ديگر مش��غول 
به كار هستند، به مدارس خود بياوريم، از سوي ديگر 
ه��م نمي توانيم از دبيران مردي كه س��ال ها با آنها 
همكاري مي كرديم استفاده كنيم، نتيجه اين است 
كه بايد از دبيران غير متخصص كمك بگيريم كه اين 
مساله هم آموزش بچه ها را با مشكل مواجه مي كند.

   قانوني براي دور زدن
اين مدير مدرسه اما به نكته ديگري در اين رابطه اشاره 
مي كند و مي گويد: در تمام س��ال هايي كه استفاده 
از دبيران مرد در م��دارس دولتي ممنوع بود برخي 
مدارس اين قانون را به نحوهاي مختلف دور مي زدند، 
در واقع مديران از دبيران مرد استفاده مي كردند اما با 
احتياط به اين صورت كه اگر بازرس به مدرسه آمد آن 
دبير را به جاي حسابرس جا مي زدند و مي گفتند براي 
حساب هزينه هاي مدرسه آمده است، يا اينكه اگر سر 
كلاس بود، طوري برنامه ريزي مي كردند كه بازرس به 
آن كلاس سر نزند. الان هم مطمئنا بسياري از مديران 
براي اينكه با مشكل مواجه نشوند، با اين روش ها و ده ها 
روش ديگر اين قانون را دور مي زنند. اما چرا بايد قانوني 

تصويب و ابلاغ شود كه قابل دور زدن است.

   سوق دادن بچه ها به بيرون از مدارس
هرمز لياقتي، دبير ادبيات نيز در اين باره به »تعادل« 
مي گويد: بسياري از اين معلم ها و دبيرهايي كه ديگر 
اجازه ندارند در مدارس فرزانگان درس بدهند عمرشان 
را براي اين كار گذاش��تند. من نگران بچه ها هس��تم. 
خيلي از آموزش��گاه ها مجوز ندارند. من معلم مرد از 
چند س��ال پيش از صد تا فيلتر رد شدم و سال هاست 
در فرزانگان و در محيط امن مدرس��ه درس مي دهم 
ولي اين مصوبه دانش آموز را سوق مي دهد به جايي كه 
ممكن است براي او خطرناك باشد. درست است شما 
نگران امنيت اخلاقي دانش آموز هستيد ولي ناخواسته 
او را به جايي كه خيلي امنيت ندارد س��وق مي دهيد. 
يعني مدارس را با محيط امني كه دارد براي دانش آموز 
خ��راب مي كنيد و بچه ه��ا را مي ريزي��د در خيابان و 
آموزشگاه هاي كنكور و بعد هم كلاس هاي خصوصي. 
اين معلم ادامه مي دهد: امنيت كلاس هاي خصوصي 
از كلاس هاي عمومي كه در سايه امن مدرسه و زيرنظر 
چند نفر برگزار مي ش��ود، بيشتر است؟ كسي كه اين 
تصميم را گرفته نه جاي دانش آموز است و نه خانواده و 
بدون هيچ شناختي اين قانون را مي گذارند. من از همه 
مسوولان دعوت مي كنم يك روز به صورت نامحسوس 

سر اين كلاس ها بنشينند به جز فضاي امني كه بايد در 
هر مدرسه اي باشد هيچ چيز ديگري ديده نمي شود.

   معلم غيرهمجنس 
براي دانش آموزان غيرشرعي نيست

زماني كه آموزش و پرورش اين بخش��نامه را به مدارس 
ابلاغ كرد بس��ياري از افراد بر اين باور بودند كه به دليل 
مسائل ش��رعي چنين تصميمي گرفته شده است، اما 
مساله اينجاست كه كارشناسان مذهبي بر اين باورند كه 
از لحاظ شرعي چنين مساله اي ايراد ندارد و از آنجايي كه 
معلم هاي مرد همه تاييد صلاحيت شده از سوي آموزش 
و پرورش هس��تند، مي توانند به كار خ��ود در مدارس 
دخترانه هم ادامه دهند. در اين رابطه حجت الاسلام علي 
سرلك مي گويد: از لحاظ شرعي تدريس معلم مرد براي 
دانش آموزان دختر و برعكس هيچ اشكالي ندارد اما ممكن 
است اين تصميم براس��اس مشكلات مديريتي و نحوه 
توزيع نيرو و مسائلي از اين دست گرفته شده باشد. در واقع 
اين تصميم آموزش و پرورش بر خلاف آنچه از ابتدا به آن 
اشاره شده بود، ربطي به مسائل شرعي ندارد و مساله اين 
است كه هنوز هيچ يك از مسوولان در وزارت آموزش و 
پرورش درباره چرايي اين تصميم اظهارنظري نكرده اند.

گزارش

ادامهازصفحهاولرويخطخبر

آدرس اشتباه آقاي وزیر

 بورس 
پا به پاي معضلات

به خ��ود جلب و ج��ذب مي كند و باعث رش��د 
تقاضاي سرمايه گذاري و سفته بازي در بازار ملك 
مي ش��ود. در نهايت نيز اين  رشد تقاضا به عامل 
ثانويه اي براي جهش قيمت ملك بدل مي شود. 
شارژ قيمت مسكن از دو كانال رشد تورم و رشد 
تقاضاي س��رمايه گذاري، در كنار سياست هاي 
حمايت گرانه مختلف و متعدد به »نابرابري در 

ثروت« دامن زده است. 
4- از اوايل سال 1۳9۷، و در پي آغاز نوسان هاي 
شديد نرخ ارز، قيمت مسكن نيز همچون ساير 
كالاها دچار جهش شد، به گونه اي كه از حدود 
متري 5 ميليون تومان در شهر تهران هم اينك 
به حدود متري 45 ميليون تومان رسيده و طي 
يك دوره 4.5 س��اله حدود 8۰۰ درصد جهش 
كرده است. طي اين سال ها افزون بر تحليل هاي 
كارشناسان مبني بر تغذيه قيمت ملك از تورم، 
برخي گزارش هاي پژوهش��ي از جمله گزارش 
مركز پژوهش هاي مجلس كه در تابستان سال 
1۳98 منتشر شد، بر سيطره شاخص هاي اقتصاد 
كلان روي بازار مسكن صحه گذاشته اند. از اين 
رو، در شرايط كنوني بازار مسكن، سخن گفتن از 
كمبود عرضه از سوي مسوولان و سياست گذاران 
نه تنها اشتباه كه به نوعي گمراه كننده نيز هست، 
به طوري كه باعث مي ش��ود وقت و انرژي نظام 
كارشناسي و تصميم گيري تلف شود و مسوولان 
و سياست گذاران را از جست وجوي راهكارهاي 
ريش��ه اي و اصلاحات ساختارها و سياست هاي 

تورم زا باز دارد.

 كاهش ت��ورم نخواهيم بود. از س��وي ديگر در 
كشور ميزان نقدينگي رقم بسيار بالايي دارد، 
البت��ه با ح��ذف ارز ترجيح��ي 4۲۰۰ توماني 
برخ��لاف توقع��ات، در ۳ ماهه گذش��ته تورم 
سرس��ام آوري را  تجربه نكردي��م، حتي روند 
تورم نقطه به نقطه هم كاهشي شده كه بسيار 
مسرت بخش است. صنايع ريالي كه وابسته به 
سياست هاي دولت هستند مي توانند مستعد 
پيشتازي تا پايان س��ال باشند چراكه در گروه 
خودرو گشايشي در بحث عرضه خودرو و تاير 
در بورس كالا رخ داده است، همچنين كاهش 
رفتار دس��توري و نرخ گذاري قيمتي در ديگر 
كالا هاي ريالي داخلي مي تواند، بر پيش��تازي 
صنايع ريالي تاثيرگذار باش��د. از سوي ديگر با 
نزديكي به زمستان در بحث كاموديتي، اوره و 
پالايشي ها هم موضوع سوددهي پررنگ است، 
در كنار اينها تك سهم هاي معدني هم مي توانند 

سود خوبي را نصيب سهامداران كنند.

»گراني شيشه شربت« از علل كاهش توليد آنتي بيوتيك كودكان
نايب رييس انجمن داروسازان ايران با اشاره به وضعيت 
كنوني دارويي كشور راه حل رفع كمبود دارو را تعامل 
دولت با اتحاديه ها، انجمن ها و سنديكاي دارويي كشور 
دانست .علي فاطمي در رابطه با تغييرات در مديريت 
س��ازمان غذا و دارو اظهار كرد: برخلاف بس��ياري از 
جاهاي ديگر، تغييراتي كه در س��ازمان غذا و دارو رخ 
داده، تغييرات جديدي نيست و تنها تغيير موقعيت 
شغلي در تيم قبلي رخ داده است. بايد به اين تيم زمان 
داد و اميدوار بود كه اين تيم جديد بتوانند با اتحاديه ها، 
س��نديكاها و انجمن ها تعامل داشته باشند تا به يك 
قيمت توافقي برس��ند و دارو را از قيمت دس��توري 
خارج كنند. او افزود: وقتي قيمت دارو دستوري باشد، 
توليدكننده، دارو را توليد نمي كند و وضعيت كنوني 
به وجود مي آي��د، البته وقتي مي گوييم توليدكننده 
عمده آنها دولتي هس��تند، به گونه اي كه ۶۰ درصد 
داروي توليد داخل در كش��ور توس��ط شركت هاي 
دولتي كه عموما زير نظر هلدينگ هايي مانند شستا 
كه متعلق به تأمين اجتماعي است يا شفا كه متعلق به 
بانك هاي دولتي است، توليد مي شود، بنابراين در قضيه 
قيمت گذاري دارو، دولت نمي تواند با دولت موافقت كند 
و در نتيجه دارو را توليد نكرده و مجبور مي شوند، دارو را 
از كشورهايي مانند هند با قيمت بسيار بيشتر وارد كنند.

   قيمت هاي ناعادلانه توليد دارو را 
پایين آورده است

فاطمي بيان كرد: الان قيمت ش��ربت هندي كه ۳۰ 
سي سي است با قيمت شربت ايراني كه 1۰۰ سي سي 
اس��ت برابري مي كند، چرا بايد به جاي اينكه قيمت 
عادلانه و قابل توافق را به توليدكننده ايراني داده، قيمتي 
نامعقول را به توليد كننده ارايه كرده و با آنها توافق نكنيم 
و توليدكننده را مجبور كنيم، دارو را با قيمت پايين تري 
توليد كند تا آنها نيز توليد خود را كاهش داده و منجر 
به وضعيت كنوني دارو ش��ود. فاطمي در ادامه با بيان 
اينكه دود تصميمات غلط و اختلافات به چشم مردم 
مي رود، گفت: دسترسي به دارو بيش از هر چيزي براي 
مردم در اولويت است و دوم اينكه قيمت دارو نيز بايد 
درست باشد. اگر دسترسي را فداي قيمت كنيم، هنر 
نيست به اين دليل كه الان سرم هايي را كه قيمت آنها 
1۷ تا 18 هزار تومان است در بازار آزاد يا فضاي مجازي 
1۰۰ هزار تومان فروخته مي شود و مردم هم كه گرفتار 
هستند مجبور مي شوند براي يك س��رم 1۰۰ هزار 
تومان پرداخت كنند تا جان فرزن��د و خانواده خود را 
نجات دهند. او ادامه داد: براي مردم هميشه دسترسي 
مهم تر از قيمت دارو بوده است، البته نه اينكه قيمت 
اهميتي نداشته باشد. سازمان هاي بيمه اي، عمده ترين 
مشتريان دارو هستند و طبيعتا اگر هزينه هاي دارو 
نيز افزايش پيدا كند بودجه هاي دولتي ديگر جوابگو 
نخواهد بود، با اين حال بايد قيمت منطقي را هميشه 
مدنظر قرار داد. باي��د اتفاقاتي را كه چند ماه اخير در 
حوزه دارو رخ داد، مورد نظر قرار داد و از آن تجربه كسب 

كرد و اولويت را به دسترسي دارو براي مردم بدهند.

   ذخيره استراتژیك دارو نداریم
وي همچني��ن تأكيد ك��رد: مورد ديگ��ري كه وجود 
دارد اين اس��ت كه بايد ذخيره استراتژيك دارو مانند 
بيشتر كشورهاي جهان وجود داشته باشد. هر كالاي 
ضروري بايد ذخيره استراتژيك داشته باشد، ممكن 
اس��ت يك حادثه غيرمترقب��ه در كش��ور رخ دهد يا 
يك بيماري ش��يوع پي��دا كند، اقلامي ك��ه حياتي 
هستند مانند س��رم يا آنتي بيوتيك بايد در انبارهاي 
ش��ركت پخش به صورت غيرقابل برداش��ت ذخيره 
ش��وند تا براي زمان هايي مانند الان كه انبارها خالي 
ش��ده و به آن نياز اس��ت، مورد اس��تفاده قرار گيرند. 
فاطمي ادامه داد: موضوع ذخيره استراتژيك به معني 
راه اندازي انبارهاي بزرگ نيست، بلكه كافي است كه از 
شركت هاي پخش دارو بخواهيم كه بخشي از موجودي 
خود را از داروهاي ضروري بر اس��اس ليست سازمان 
جهاني بهداش��ت براي س��ه ماه تا چهارماه نگه دارند 
و پ��س از اين تاريخ آنه��ا را تجديد كنند. اوهمچنين 
 با اش��اره به دستوراتي كه براي اش��باع بازار دارويي از 
آنتي بيوتيك صادر ش��ده اس��ت نيز گفت: با دستور، 
بحران دارو حل نمي شود، بلكه بايد زمينه ها فراهم شود. 
اين اقدام مجلس شوراي اسلامي كه ماليات بر ارزش 
افزوده را از 9 درصد به يك درصد كاهش داشت، اقدام 
بسيار مناسبي بود. ماليات بر ارزش افزوده 9 درصدي 
با توجه به افزايش ۷ برابري قيمت دلار براي دارو و مواد 
اوليه داروي��ي با ح��ذف ارز 4۲۰۰ توماني، 1۶ درصد 
س��ود توليد را كاهش مي داد و دارو را زيان ده مي كرد. 
توليدكنندگان دارو امسال حدود ۶ تا ۷ برابر نقدينگي 
نسبت به پارسال نياز دارند تا بتوانند مواد اوليه دارويي 
بخرند، لذا كار ديگري كه بايد انجام شود اين است كه 
تسهيلات بانكي براي كارخانجات دارويي ايجاد شود.

   200 قلم دارو دچار كمبود است
او همچنين در رابط��ه با آخرين وضعيت كمبودهاي 
داروي��ي نيز اظه��ار كرد: بر اس��اس اطلاعات��ي كه از 
داروخانه ها و ش��عب انجمن داروسازان ايران دريافت 
كرده ايم، ح��دود ۲۰۰ قلم دارو دچار كمبود اس��ت، 
در همين حال اتاق بازرگان��ي 4۰۰ قلم دارو و انجمن 
وارد كنندگان دارو هم ۷۰۰ قلم دارو را دچار كمبود اعلام 
كرده اند، با اين حال سازمان غذا و دارو يك عدد دو رقمي 
را اعلام كرده اس��ت. فاطمي بيان كرد: دليل اختلاف 
اين اعداد اين اس��ت كه ما تعريف واحدي براي داروي 
كمياب يا ناياب نداريم. سازمان غذا و دارو تعريفي را 
ارايه مي كند تا ميزان اين كمبود كمتر نشان داده شود. 

رويداد

امروز دستمزد كارگران در خوش بينانه ترين حالت، كمتر 
از ده روز تمام مي ش��ود و اگر يك مريض در خانه باشد، 
حقوق ماهيانه هم كفاف هزينه هاي درمان را نمي دهد. 
يعني حتي خدماتِ بيمه هم به درستي به كارگران داده 
نمي شود. از هر طرف فشار بر روي دوش كارگران است و 
بدون توجه به اين فشارِ سنگين، سياست هاي منفعلانه 
در قبال كارگران به كار برده مي شود. عبدالعظيم همايوني 
)نماينده كارگران شهرداري زنجان( با اشاره به لزوم ترميم 
حقوق كارگران گفت: حداقل دستمزد امسال 5۷درصد 
افزايش يافت اما بعد از مدتي اثر اين افزايش دس��تمزد 
از بين رفت و قيمت ها به قدري افزايش يافت كه حتي 
وضعيت از قبل هم بدتر شد.  او بيان كرد: امروز دستمزد 
حدود س��ي درصد از سبد معيشت را پوشش مي دهد؛ 
با اين اوصاف لزوم ترميم دس��تمزد امري مس��لم است 
اما ظاهرا ب��راي هيچ كدام از متوليان امر اهميتي ندارد. 
همايوني گفت: چرا دولت و مجلس در يك اقدام هماهنگ 
و سريع، دست به ترميم حقوق كارمندان و بازنشستگان 
مي زنن��د اما هيچ اقدامي براي ترمي��م حقوق كارگران 
نمي كنند؟! مجلس و دولت افزاي��ش نرخ تورم را دليل 
انجامِ اين كار بيان كردند، سوال ما اين است كه آيا تنها 
كارمندان با افزايش قيمت ها و نرخ تورم سرو كله مي زنند؟ 
اين فعال كارگري با طرح اين سوال كه »چرا با نيروي كار 
برخورد دوگانه مي شود؟« گفت: اگر افزايش نرخ تورم، 

قدرت خريد را پايين آورده، اين اتفاق براي كل نيروي كار 
افتاده نه فقط براي كارمندان كه دولت تنها براي حفظ 
معيشت آنها تصميم بگيرد! نماينده كارگران شهرداي 
زنجان گفت: فش��ار اقتصادي كمر كارگران را شكسته 
است. روغني كه 8هزار تومان بوده امروز ۶8هزار تومان 
شده است؛ از همين يك رقم مي شود وضعيت كارگران را 
فهميد. اگر دولت مي توانست مانع افزايش نرخ تورم شود 
ما به همين افزايش سالانه حقوق رضايت مي داديم، اما 
وقتي دولت نمي تواند نرخ تورم را كنترل كند و برعكس، 

برخي سياس��ت ها باعث افزايش قيمت ه��ا و نرخ تورم 
مي شود، بايد به فكر ترميم دستمزد هم بود. او تصريح كرد: 
امروز دستمزد كارگران در خوش بينانه ترين حالت، كمتر 
از ده روز تمام مي ش��ود و اگر يك مريض در خانه باشد، 
حقوق ماهيانه هم كفاف هزينه هاي درمان را نمي دهد. 
يعني حتي خدماتِ بيمه هم به درستي به كارگران 
داده نمي شود. از هر طرف فشار بر روي دوش كارگران 
است و بدون توجه به اين فشارِ سنگين، سياست هاي 

منفعلانه در قبال كارگران به كار برده مي شود.

فشار اقتصادي روي دوش كارگران
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